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عزم دول��ت ظاهرا براي احيای 
ديگرباره وزارت بازرگاني جزم 
است. موضع مجلس اما چندان 
مش��خص نيس��ت. چنان كه 
معاون پارلمان��ي دولت ضمن 
اعلام خب��ر تصوي��ب كليات 
لايح��ه دو فوريتي تش��كيل 
اين وزارتخانه در كميس��يون 
اجتماعي مجلس از درخواست نمايندگان براي افزودن 
برخي س��ازمان ها و ش��ركت ها و موسس��ات به ساختار 
وزارتخانه آتي س��خن گفت. قبل از آن نيز نمايندگاني در 
مجلس هنگام ارايه لايحه دو فوريتي دولت در مخالفت با 
اين اقدام به س��بب افزايش بوركراسي و واردات و... سخن 
گفته بودند.  از همه نقدها مهم تر شايد گزارش كارشناسي 
بازوي پژوهشي مجلس باشد كه ايرادهاي اساسي به لايحه 
دولت وارد كرده است؛ از ابهام در زنجيره هاي تامين و توليد 
و تجارت و پراكندگي در نظام تصميم گيري حوزه بازرگاني 
تا افزايش بوركراسي و همپوشاني وظايف وزارتخانه آتي با 
وزارتخانه هاي صمت و كشاورزي و... اما مهم ترين بخش 
اين گزارش انتقادي به خنثي بودن تشكيل اين وزارتخانه 
بر ابر چالش »تورم« در كشور است. در اين تحليل به درستي 
گفته مي شود كه افزايش سطح عمومي قيمت ها ناشي از 
افزايش هزينه هاي توليد و توزيع كالاست كه رفع و تخفيف 
آن از طريق بهبود كس��ري بودجه و اصلاح نظام بانكي و 
بهبود روابط بين المللي و... ميسر است كه خارج از وظايف 
وزارت بازرگاني است.  اينكه وزارت بازرگاني بتواند در اين 
وادي كاري انجام دهد حداكثر مقابله با رفتار سوداگرانه در 
واحدهاي عمده فروشي و خرده فروشي خواهد بود كه به 
باور تهيه كنندگان اين گزارش سهم بسيار اندكي در افزايش 
قيمت ها دارد و سوابق تاريخي متعدد نيز نشان مي دهد 
دولت ها نتوانسته اند با اقدامات و سياست هاي قيمت گذاري 
دستوري افزايش قيمت ها را كنترل كنند، البته اگر نگوييم 
اين اقدامات دولت ها با ناامن كردن فضاي كس��ب و كار و 
كاهش سرمايه گذاري توليد را زمين گير و بر وخامت اوضاع 
افزوده اند. كما اينكه اين مركز در گزارش اخير خود با عنوان 
»راهكارهاي كوتاه مدت و بلندمدت مهار تورم« بار ديگر بر 
نكات فوق تاكيد نهاده و عنوان داشته است: »عامل اصلي 
ايجاد تورم در بازه بلندمدت كه منجر به ميانگين تورم بالاتر 
ايران نسبت به كشورهاي ديگر شده، رشد بالاي نقدينگي 
مازاد بر رشد توليد است. رشد نقدينگي كه به صورت درونزا 

معلول ناترازي درآمد- هزينه در اقتصاد كشور است.«
اگر يك س��وي قضايا در خصوص ايجاد وزارت بازرگاني، 
دولت و مجلس و ساير نهادهاي حاكميتي است، سوي ديگر 
فعالان و نهادهاي بخش خصوصي و در واقع كساني است كه 
بيشترين تاثير را از احيای دوباره اين وزارتخانه مي پذيرند. 
اكثر اين فعالان اقتصادي خلاصه كردن مش��كلات حاد 
توليد و تجارت به بود و نبود يك وزارتخانه را تقليل شديد 
مساله مي دانند و مش��كل را برآمده از شكاف هاي عميق 
ادامه در صفحه 3 اجتماعي و سياسي و...  

چند س��ال پيش در نيمه هاي 
دهه 90 بود كه تخم مرغ ناگهان 
از هر ع��دد 140 تا 150 تومان 
به هر عدد 300 تومان افزايش 
پيدا كرد، هم��ان موقع وقتي 
خبرنگاري براي پرسيدن قيمت 
روز تخم مرغ ب��ه نماينده هاي 
مجلس زن��گ زده ب��ود، از 20 
نماينده هيچ كدام نتوانسته بودند قيمت دقيق تخم مرغ را 
به خبرنگار بگويند. يعني هيچ كدام آنها از اين افزايش قيمت 
ناگهاني خبر نداشتند، امروز هم وقتي همان تخم مرغ ها بعد 
از گذشت 7 يا 8 سال به دانه اي 3 هزار 800 تومان رسيده 
قطعا خيلي از مس��وولان قيمت آن را نمي دانند. چرا كه 
اگر مي دانستند، قطعا براي اين قوت لايموت بسياري از 
مردم كه ديگر دستشان به گوشت و مرغ نمي رسد كاري 
مي كردند. اينكه به قول يكي از روزنامه هاي اصولگرا وقتي 
از پاركينگ خانه به پاركينگ محل كار مي روند قطعا هم 
نمي توانند خبري از قيمت ها داشته باشند. بسياري از آنها 
نه از خريد روزانه مردم خبر دارند و نه مي دانند اين ميزان 
گراني چه بلايي بر سر تعداد قابل توجهي از اين مردم كه 
انتظار ازدواج و فرزندآوري و... از آنها دارند آورده است. اگر 
وكيلان ملت به آنچه در حال رخ دادن است توجه داشتند 
بايد دولت و وزيران و تمامي مسوولاني را در كه در زمينه 
كاري خود كوتاهي كرده اند و وضعيت اقتصادي مردم را به 
اينجا كشانده اند مورد بازخواست قرار دهند. اما چه وكيلاني 
كه خود حالا دارند با خبر گرفتن ماشين هاي شاسي بلند 
س��ر و كله مي زنند و به اين فكر هستند تا براي به حاشيه 
بردن خبرهايي ك��ه حول مجلس مي گردد خبرهايي در 
مورد گرفتن همين ماشين ها توس��ط كاركنان دولت و 
وزيران و... منتشر كنند. در واقع دغدغه آنها نه گراني هايي 
اس��ت كه جان مردم را به لب رسانده و نه معيشتي است 
كه ه��ر روز و هر روز در خطر نابودي ق��رار دارد كه اگر بود 
شايد واقعا شرايط اقتصادي كشور اينگونه نمي شد. حالا 
وكيلان ملت نه تنها از قيمت مرغ و تخم مرغ خبر ندارند 
كه دستخوش مي گيرند تا روزي افزايش قيمت بي رويه 
ماشين هاي غيراستاندارد هم سرپوش بگذارند. هر چند 
زندگي براي درصد زيادي از مردم س��خت مي گذرد، هر 
چند فقر دامن بسياري را گرفته هر چند بسياري از جوانان 
به دنبال پيدا كردن ش��غل از اين كارگاه به آن كارگاه و از 
 اين شركت به آن شركت مي روند و در نهايت دست خالي 
باز مي گردند، اما مساله اينجاست كه ما حداقل امنيت داريم. 
اما اين امنيت نه شغلي است نه معيشتي و نه حتي اقتصادي. 
اينكه هنوز مساله حقوق كارگران حل نشده است و معلوم 
نيست در سال 1402 قرار است چه ميزان دريافتي داشته 
باشند هر چند كه دولت يك طرفه مبلغ 8 ميليون و 200 
هزار تومان را بدون توجه به ميزان تورم و مشكلات اقتصادي 
به تصويب رسانده اما... صداي بازنشستگان و معلمان هم هر 
روز به دلايل مختلف از جمله عدم دريافت به موقع معوقات 
ادامه در صفحه 8 يا دريافت حقوق هايي كه... 

بس��ته ها و مصوبه ه��اي كه 
توسط س��ازمان بورس روز 
شنبه منتشر شد از نظر من 
يك چشم انداز كنترلي براي 
بازار س��رمايه اس��ت. يعني 
ي��ك س��ري ابزار هس��تند 
كه بري ت��داوم آينده بازار و 
تاثير مثبت خود را روي بازار 
مي گذارد؛ اما عملي ش��دن اين مصوبه ها مس��تقيم 
روي ب��ازار تاثير نمي گذارد. بازار س��هام يك رش��د 
شارپي داش��ت و بنده به ش��خصه منتظر بودم بازار 
اصلاحي داشته باشد؛ من هميشه مي گوييم كه روند 
نمادها و شاخص را براي نوار قلب درنظر بگيريم و هر 
بالايي ي��ك پاييني دارد كه اين به تعادل بازار كمك 
مي كند. زماني كه شاخص مقاومت ها را رد مي كند 
و رش��د تند و تيزي دارد انتظار مي رود كه در مقابل 
يك افت تند و تيزي در شاخص داشته باشيم؛ يعني 
بازار نگران كننده شده بود و حقيقي ها در صف هاي 
خريد هيجاني عمل مي كردند؛ اما در افت حقوقي ها 
در قيمت پايي��ن خريد انجام دادن��د. درنتيجه اين 
موضوع به ضرر سهامدار است، يعني دود اين افت ها 
و رش��دهاي شارپی به چشم س��هامدار مي رود و آن 

افرادي كه نوسان مي گيرند سود مي كنند.
هيچ دليل موجه و بنيادي در بازار وجود نداشت كه 
بازار بخواهد ريزش تند و تيز داشته باشد و اين اصلاح 
نبود بلكه ريزش دس��توري و با دستكاري بود. هيچ 
اتفاق بنيادي در بازار رخ نداد كه صف هاي بازار تغيير 
كند و اين اخبار فقط مي تواند يك هيجان خبرمحور 
به بازار بدهد و يك ابزار كنترلي براي بازار داشته باشد.

گزارش هاي سال مالي شركت ها از اين هفته و به آرامي 
روي كدال مي نشيند و انتظار مي رفت بازار جمع شود.

شاخص كل معيار ارزيابي درس��تي نيست؛ چراكه 
عمق و بنياد بازار را نشان نمي دهد و براساس عرضه 
و تقاضا نيست، بلكه دستوري است. شاخص هموزن 
شرايط بهتري نسبت به كل دارد اما هيجان شاخص 

كل روي بازار است.
من فكر مي كنم پس از اين بازار در كنار تمامي اخبار 
روند تحليلي خواهد داشت و برخي از نمادها ممكن 
است رش��د خوبي داشته باش��ند و برخي ديگر نيز 
ممكن است روند نزولي داشته باشند كه اين موضوع 
به بنياد و گزارش��ات مالي بازار بس��تگي دارد. پس 
از اين باتوجه به ش��رايط اقتصادي شاخص حداقل 
3 ميليوني ش��ود؛ ام��ا نمادها روند خ��ود را در نظر 
مي گيرند. ممكن ارزندگي نمادها ادامه دار باشد كه 
حقوقي، بازار گردان يا هيچ فرد و مسوولي نمي تواند 
بازار را كنترل كند چون نماد ارزنده است. در مقابل 
ممكن است يك سري نمادها پشتوانه و بنياد خوبي 
نداشته باشند كاهشي باشند.بازار پس از اين تحليلي 

و بنيادي است.

ب��ازار س��هام كش��ور تغيير و 
تحولاتي را پش��ت مي گذارد 
و اي��ن پيچيدگي ها ضرورت 
رمزگش��ايي از تح��ولات را 
يادآور مي سازد. بس��ياري از 
س��رمايه گذاران مي خواهند 
بدانند، فراز و نشيب و نوسانات 
هفته هاي اخير برآمده از چه 
دلايل و ريشه هايي است. آيا بازار به روند روبه رشد خود 
ادامه مي دهد. آيا ريزش هاي اخير دوباره تجربه مي شوند؟ 
و... پرسش هاي ديگري كه معمولا براي سرمايه گذاراني 
كه كمتر در بطن بازار حضور دارند، طرح مي شود. به طور 
كلي مي توان گفت بعد از تحولات سال99، بازار دوره اي 
از ركود را پشت سر گذاشت، سپس در ماه هاي اخير به 
سمت دوره اي از رشد حركت كرد، اين روند ادامه داشت تا 
اينكه طي روزهاي اخير شاخص نزولي شد و نهايتا دوباره 
نشانه هايي از تعادل در بازار نمايان شده است. در تحليل 
چرايي بروز اين وضعيت بايد گفت، بازار سهام در روزهاي 
پاياني سال 1401 دچار يك حركت شارپي شد. حركتي 
كه بدون توقف به مرز اشباع خود رسيد. دوره اشباع خريد 
طبيعتا با هر خبر منفي شكسته مي شود. البته نبايد اسم 
اين روند را حباب بگذاريم بلكه اسم درست آن شكست 
روند است. اين شكست روند در هفته پيش اتفاق افتاد و 
شاخص 125 هزار واحد ريزش را ثبت كرد. اين شكست 
به اندازه اي قوي بود كه دوشنبه هفته قبل توانست بيش 
از 5درصد كل ش��اخص ريزش داش��ته باشد. بر اساس 
قوانين و ضوابطي كه تنها در مواقع اضطرار اتفاق مي افتد 
با ريزش 5درصدي سازمان بورس مي تواند بازار را تعطيل 
كند. البته در هفته قبل يك روز مثبت هم مشاهده شد. 
اين روز مثبت در اصصلاح تكنيكاليست ها فول بك به 
روند نزولي تعريف مي شود. اين وضعيت وجود داشت تا 
امروز )يكشنبه( پس از 5روز منفي بودن شاخص، روند 
مطلوب تري ثبت شد. بر اس��اس قواعد كلي هر نزولي 
سرانجام رشدي را هم تجربه مي كند. هر روند سقوطي 
يك برگشتي را هم تجربه مي كند. البته سوال اين است كه 
آيا اين بازگشت به معناي بازگشت كلي شاخص به روال 
مثبت است يا نه؟ از دو منظر كوتاه مدت و بلندمدت اين 

بحث را مي توان تحليل كرد.
1( از منظر بلندمدت در ارزندگي بازار سهام ايران هيچ شكي 
نيست. اتفاقي كه افتاده است آن است كه ارزش دلاري بازار 
به نسبت سال 99 به شدت اندك است. بازار )از نظر ارزش 
س��هام و دارايي ها( به هيچ عنوان با س��ال 99 قابل قياس 
نيست. ولي يك روند مثبت و شارپ در بازار وجود داشت. 
اين روند به هر حال در جايي مي بايست متوقف مي شد تا بازار 

به تعادل مي رسيد و به مدار منطقي بازمي گشت.
 2( از ديد كوتاه مدت اما به نظر مي رس��د با اين كندل و 
تحول مثبت بازار در حال تجربه يك تعادل است. يعني 
بازار پس از دوره اي از نوس��انات به وضعيت باثبات تري 
ادامه در صفحه 8 بازگشته است.  
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 مداخله ناكام دولت در بازار اجاره صندوق توسعه ملي چقدر پول دارد؟
براي چهارمين سال پياپي اعمال شد 
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غضنفريآمارهايشرا
پسگرفت!

 رهبر انقلاب در جريان بازديد سه ساعته 
 از نمايشگاه مطرح كردند

ابرازاميدواري
بهشكستنقيمتكتاب

زهرا سليماني| 
وضعيت صندوق هاي بازنشستگي چگونه است؟ آيا 
نسل آينده مي توانند از مزاياي بازنشستگي استفاده 
كنند؟ براي بهبود وضعيت صندوق هاي بازنشستگي 
چه بايد كرد؟ اين پرس�ش و پرس�ش هاي ديگري 
از اين دس�ت اين روزها در فضاي اقتصادي كشور 
مطرح مي ش�وند. از زماني كه پادام يكي از مديران 
وزارت كار اع�لام ك�رد در صورت�ي ك�ه اصلاحات 
لازم در اي�ن بخش صورت نگي�رد، ناچار به فروش 
قلمروهاي سرزميني كشور )خوزستان، قشم و...( 
هس�تيم تا به امروز بس�ياري از تحليلگران تلاش 
مي كنند توجه افكار عمومي و سياستگذاران را به 
اين موضوع حياتي جلب كنند ك�ه در صورتي كه 
وضعيت اين صندوق ها اصلاح نش�وند بايد انتظار 
يك سونامي گسترده اقتصادي، اجتماعي و حتي 
امنيتي را داشته باشيم. حميد حاج اسماعيلي، فعال 
حوزه كارگري يكي از چهره هايي است كه همواره 
تلاش مي كند اطلاعات جامعي در خصوص وضعيت 
صندوق هاي بازنشستگي و ابعاد مختلف بازار كسب 
و كار كشور ارايه كند. حاج اسماعيلي در گفت وگو با 
»تعادل« روايتي از مشكلات صندوق هاي بيمه اي و 
بازنشستگي، دلايل بروز بحران ها و راهكار عبور از 

مشكلات ارايه مي كند.

  اين روزها موضوع صندوق هاي بازنشستگي به 
عنوان يك معضل جدي مطرح هس�تند. يكي از 
مديران وزارت كار به خاطر تذكاري كه در اين زمينه 
داده، از كار بركنار شده است. وضعيت صندوق هاي 

بيمه اي و بازنشستگي را چطور ارزيابي مي كنيد؟
صندوق هاي بيمه اي و صندوق هاي بازنشستگي در همه 
كش��ورهاي دني��ا در برخي مقاطع زماني ممكن اس��ت، 
مشكلات، تنگناها و سختي هايي را تحمل كنند. در همه 
جهان، دولت ها در يك چنين برهه هاي سختي به كمك 
صندوق ها مي آيند و پشتيباني مي كنند. چرا كه نظامات 
بيمه اي و صندوق هاي بازنشس��تگي در هر كشوري يك 
نظام ملي است و صندوق هاي بازنشستگي و بيمه اي همان 
طور كه مي تواند به مردم كمك كند، نيازمند حمايت ملي 
است. صندوق هاي بازنشستگي در ايران هم بايد يك چنين 

روندي را تجربه كنند.
  ام�ا ب�ه نظ�ر مي رس�د، ش�رايط صندوق هاي 
بازنشس�تگي در ايران با س�اير كشورهاي جهان 
متفاوت است. صندوق هاي بيمه اي و بازنشستگي 
در ايران مشكلات بيش�تری متحمل مي شوند و 
بحران هاي افزون تري را پشت سر مي گذارند. چرا 

اين طور است؟
صندوق هاي بازنشستگي و بيمه اي، تابلو و نمايي از اقتصاد 
كلان ايران هستند. اقتصاد ايران در حال حاضر مشكلات 
زيادي دارد. ما اگر گله مي كنيم، اعتراض مي كنيم و هشدار 
مي دهيم كه ناترازي در صندوق هاي بازنشستگي مي تواند 
منجر به يك بحران ملي ش��ود؛ اين بحران ها و خطرات در 
بانك ها بدتر است. در بطن اقتصاد ايران به دليل تورم بالا و 
كسري بودجه، اين بحران ها عميق تر است. بنابراين بخشي 
از مشكلات صندوق هاي بازنشستگي را بايد در اقتصاد كلان 
كشور جست وجو كرد. اگر مشكلات اقتصادي كلان كشور 
در حوزه هاي بانكي، يارانه اي، بودجه اي و... حل نشود، نظام 
بازنشستگي و بيمه اي هم مشكلات را پشت سر نمي گذارند. 

اين ارتباط دو سويه است.
  اين مش�كلاتي كه از آن سخن مي گوييد شامل 
چه مواردي هستند؟  اين نسل هاي آينده مي توانند 
مطمئن باش�ند كه حقوق بازنشس�تگي داش�ته 

باشند؟
اگر توجه نشود، مشكلاتي در آينده بروز مي كند كه عمومي 
هستند. بيش از يك دهه است كه بحران هاي صندوق ها 
به صورت جدي طرح شده اند اما دريغ از يك طرح واقعي، 
كارشناسي، فني و عملياتي كه براي اين مشكلات ارايه شود. 
هم مجلس، هم مركز پژوهش ها، هم دولت و هم ش��وراي 
عالي پژوهش و تحقيقات سازمان تامين اجتماعي در اين 
زمينه كوتاهي كرده اند و به وظايف خود عمل نكرده اند. چرا 
كه بر اس��اس قانون بايد پايش مستمري براي اصلاحات 

بطئي و آرام داشته باشند. از همه بيشتر نگران بودجه هايي 
هستم كه صرف پروژه هاي تحقيقاتي مي شود بدون اينكه 
طرح عملياتي درستي ارايه شود. موضوعي كه مي خواهم 
به آن تاكيد كنم آن است كه تصميم سازان كشور در دولت 
و مجلس بايد بدانند كه صندوق هاي بازنشس��تگي ذيل 
صندوق ها و نظام بيمه اي تعريف مي شوند. در نظام بيمه اي، 
محور اصلي حركت؛ محاسبات بيمه اي بر اساس فرمول و 
فرآيندهاي آماري است كه به آن علم بيمه اي مي گويند. 
غير از اين هر نوع مداخله، تغيير و تحولي در خصوص نظام 
بيمه اي و صندوق هاي بازنشس��تگي با شكس��ت مواجه 
مي شود. آن نقطه عطف اصلي، محاسبات بيمه اي است، 
چرا ك��ه اصل ورود و خروج، مناب��ع اعتباري و هزينه هاي 
تامين اجتماعي با علم بيمه اي محاسبه مي شوند. بقا و فرآيند 
خدمات فقط با محوريت نظام بيمه اي محقق مي شود. ما در 

اين بخش مشكل داريم.
  اما شما توضيح نداديد ريشه مشكلات صندوق ها 

چه مواردي هستند؟
در حال حاضر سازمان تامين اجتماعي با توجه به جمعيت 
بالاي پوش��ش داده ش��ده صندوق بزرگ ت��ر و مهم تري 
براي كشور است، بنابراين نيازمند حمايت بيشتري است. 
برخلاف صندوق هاي لشکري و كشوري كه در اختيار دولت 
هستند و دولت هزينه هاي آنها را تامين مي كند. مدت هاست 
كه صندوق هاي لشكري و كشوري ورشكسته شده اند، چرا 
كه درآمد مناسب ندارند. حتي شركت هايي كه وابسته به 
اين صندوق هاست تا 20 درصد هزينه هاي مورد نياز آنها 
را نمي توانند تامين كنند. باقي را دولت بايد تامين كند. اما 
سازمان تامين اجتماعي به خاطر جمعيت بالا و فراگير اين 
نگراني را دارد كه دولت با دخالت هايش، اين صندوق ها را 
هم به سمت ورشكستگي هدايت كند. فراموش نكنيد، اين 
صندوق اگر دچار مشكل شود مي تواند بحران هاي فراگير 

اجتماعي و سياسي ايجاد كند.
  اگر ب�ا زبان عدد و رق�م بخواهيم صحبت كنيم، 
وضعيت سازمان تامين اجتماعي را چطور مي توانيم 

تصويرسازي كنيم؟
بر اساس آمارها، امس��ال بودجه سازمان تا پايان سال بالغ 
بر 600 هزار ميليارد تومان اس��ت. خود س��ازمان تامين 
اجتماعي محاسبه كرده است كه نهايتا تا پايان سال حدود 
410 الي 420 هزار ميليارد تومان از منابع حق واريز بيمه ها 
مي تواند دريافت كند. از ش��ركت هاي وابسته به سازمان 
تامين اجتماعي تحت عنوان شستا هم بين 25 تا 30 هزار 
ميليارد تومان درآمد تامين مي ش��ود. بر اساس برآوردها، 
بيش از 170 هزار ميليارد تومان امسال كسري وجود دارد. 
اين رقم يعني يك سوم منابع اعتباري لازم براي هزينه ها و 
شايد درست تر براي بقاي سازمان تامين اجتماعي. وقتي 
يك سوم هزينه هاي سازماني با اما و اگر همراه باشد، همه 
بايد نگران باشيم. اگر به سرعت اصلاحات صورت نگيرد، 
بحران ب��ه زودي گريبان اين س��ازمان را مي گيرد. جالب 
اينجاست كه دولت وعده پرداخت 170 هزار ميليارد تومان 
از بدهي هاي قبلي را داده است. اما اگر وعده هاي قبلي دولت 
براي بدهي هاي س��ازمان تامين اجتماعي بررسي شود، 
مشخص مي شود كه اين بدهي ها عمدتا نقدي نبوده اند. در 
واقع در قالب سهام و واگذاري شركت ها بدهي ها پرداخت 
ش��ده اند. اين روند پرداخت بدهي ها نمي تواند مشكلات 
سازمان تامين اجتماعي را به لحاظ كسري منابع رفع كند.

  آيا اين ش�ركت هاي واگذار ش�ده به س�ازمان، 
سودده بوده اند؟

خير؛ بسياري از اين شركت ها زيانده بوده اند. يعني خود اين 
شركت ها نيازمند سرمايه گذاري هستند تا به بهره وري و 
چرخه منطقي براي فعاليت و توليد برسند. امروز هم برآورد 
مي ش��ود از اين 170 هزار ميليارد تومان وعده داده شده، 
پولي را به سازمان تامين اجتماعي ندهد. باز هم شركت ها و 
سهامي واگذار مي شوند. اين ايرادات ايرادات اساسي است.

  اگر قرار باشد مشكلات صندوق هاي بازنشستگي 
حل و فصل شوند، چه راهكارهايي بايد مورد توجه 

قرار بگيرند؟
س��ه راهكار بايد م��ورد توجه ق��رار بگيرد تا مش��كلات 
صندوق هاي بازنشستگي حل ش��ود. اول اينكه سازمان 
تامين اجتماعي بايد مديريت هزينه شود. كاري كه دولت ها 
ادامه در صفحه 3 تا به امروز آن را انجام نداده اند.  

شهادت امام جعفر صادق )ع( را تسليت می گوييم



حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي امروز 
)يكشنبه( به مدت سه ساعت از نمايشگاه بين المللي كتاب 
در محل مصلاي تهران بازديد كردند. به گزارش ايسنا، رهبر 
انقلاب در اين بازديد كه وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي نيز 
حضور داشت، در جريان تازه هاي نشر و كتاب هاي ارايه شده 
در نمايشگاه قرار گرفتند و همچنين با صاحبان غرفه ها و 
ناشران به گفت وگو پرداختند. حضرت آيت الله خامنه اي 
در پايان بازديد از نمايشگاه بين المللي كتاب در مصاحبه 
با خبرنگار خبرگزاري صداوسيما، ضمن ابراز خرسندي 
فراوان از اين بازديد، نمايشگاه كتاب را يك همايش عظيم 
مردمي با جنبه غالب فرهنگ، توصيف كردند و گفتند: 
بحمدالله در نمايشگاه كتاب نشانه هاي مژده بخش و همتها 
و انگيزه هاي خوب جوانانه مشاهده مي شود.  رهبر انقلاب 
افزودند: استقبال مردم از نمايشگاه كتاب براساس آمارهاي 
ارايه شده بالا و ميزان كتاب هاي خريداري شده نيز خيلي 
خوب بوده است.  حضرت آيت الله خامنه اي موضوع نشر 
كتاب در كشور را به رغم برخي زمينه هاي نامساعد، رو به 
پيشرفت خواندند و خاطرنشان كردند: عمده زمينه هاي 
نامساعد در زمينه نشر مربوط به گراني كاغذ و در برخي 
موارد، نامرغوب بودن كاغذ است، البته وزير محترم فرهنگ 
و ارشاد اسلامي خبرهاي خوبي درباره آغاز مقدمات توليد 
كاغذ مرغوب دادند كه اميدواريم اين اقدامات به شكسته 
شدن قيمت بالاي كتاب منجر شود. ايشان تاكيد كردند: 
نشر، يك بخش مهم از موضوع كتابخواني در كشور است 
و بايد امور مربوط به آن، روان و خوب و فراگير باشد. رهبر 
انقلاب اسلامي افزودند: باوجود مشكلات در عرصه نشر، 

تعداد عناوين كتاب هاي چاپ شده بالا است اما در عين 
حال ش��مارگان چاپ كتاب نسبتا پايين است. حضرت 
آيت الله خامنه اي، كتاب را موضوع مهمي خواندند و تاكيد 
كردند: فرهنگ سازي كشور همواره احتياج به كتاب دارد و 
به رغم گسترش فضاي مجازي، كتاب همچنان درجايگاه 
بسيار والاي خود قرار دارد. ايشان توليد كارهاي هنري و 
رسانه اي خوب را نيازمند كتاب و مطالعه دانستند و گفتند: 
من همواره مردم و به خصوص جوانان را به خواندن كتاب 
توصيه مي كنم اما امروز تاكيد ويژه اي بر لزوم كتابخواني 

و مطالعه برنامه سازان رسانه اي، فعالان در عرصه هنري 
و هنرهاي نمايشي و اهالي مطبوعات دارم. رهبر انقلاب 
اسلامي با اشاره به سهم بالاي كتاب هاي كشور از تأليفات 
داخل، در خصوص موضوع ترجمه كتاب هاي تاليف داخل 
نيز خاطرنش��ان كردند: ترجمه كتاب هايي كه در داخل 
نوشته مي شوند بايد مورد توجه جدي قرار گيرد البته بايد 
براي ترجمه اين كتابها از مترجميني استفاده شود كه تبحر 
كامل را داشته باشند. حضرت آيت الله خامنه اي در بخش 
ديگ��ري از اين مصاحبه، موضوع كتاب كودك و نوجوان 

را مورد تاكيد قرار دادند و گفتن��د: بايد تا آنجا كه امكان 
پذير است در زمينه توليد كتاب هاي كودكان و نوجوانان 
متناسب با فرهنگ خودمان، تلاش شود تا از كتاب هاي 
بيگانه بي نياز ش��ويم.  رهبر انقلاب اسلامي همچنين با 
اشاره به علاقه خود و صرف وقت براي مطالعه كتاب هاي 
مختلف به ويژه كتاب هاي خاطرات مربوط به دوران دفاع 
مقدس و ش��هداي مدافع حرم خاطرنش��ان كردند: اين 
كتاب هاي خاطرات بسيار باارزش هستند و گونه اي جديد 
از توليد كتاب به شمار مي روند كه بانوان نويسنده در اين 
زمينه بسيار فعال هستند و نوشته هاي خوبي دارند. رهبر 
انقلاب در جريان بازديد از نمايشگاه كتاب اظهار داشتند: 
براي جذب كودكان و نوجوانان هرچقدر مي توانيد از لحاظ 
كميت و كيفيت كار كنيد. هنوز داس��تان هاي خارجي 
مربوط به كودك غلبه دارد كه عيب بزرگي است. ايشان 
همچنين در حاشيه بازديد از نمايشگاه كتاب خطاب به 
آقاي مرتضي سرهنگي خاطرنشان كردند: ما كارهايي كه 
از بركات فعاليت شماست را همينطور به تدريج مي بينيم. 
اين خاطرات و اينها كه چاپ مي شود در واقع منشأش 
شما هستيد. خدا ان شاءالله حفظ تان كند.  برگزاري 
اين رويداد مهم فرهنگي و بين المللي از سال ۱۳۶۶ 
در زمان رياس��ت جمهوري آي��ت الله خامنه اي آغاز 
شده و پس از آن در اكثر سال هاي برگزاري ايشان در 
نمايشگاه كتاب حضور يافته اند. بازديد رهبر انقلاب از 
سي و چهارمين نمايشگاه بين المللي كتاب، پس از سه 
سال و باتوجه به پايان يافتن محدوديت هاي كرونايي 

در پنجمين روز برگزاري اين نمايشگاه انجام شد.

اقتصاد کلانسیاست  ايـران2   Mon. May 15. 2023  2491   دوشنبه 25 ارديبهشت 1402    24 شوال 1444  سال نهم    شماره

بانك ها در پرداخت تسهيلات 
مسكن تبعيض آميز عمل نكنند

رييس جمهور با انتقاد از تبعيض در تس��هيلات دهي 
برخي بانك ها تأكيد كرد: سازمان ها و نهادها موظفند 
بدون هرگونه اعمال تبعيض ميان مردم، امكانات خود 
را در جهت نفع عمومي به كار بگيرند. در هفتمين جلسه 
شوراي عالي مسكن كه به رياست سيد ابراهيم رييسي 
برگزار شد، گزارشي از اقدامات انجام شده در خصوص 
ساماندهي بازار اجاره بها، ساماندهي و نظارت بر مشاورين 
املاك، آخرين وضعيت اجراي قانون ماليات بر خانه هاي 
خالي و همچنين عملكرد بانك ها در ارايه تس��هيلات 
ساخت مس��كن ارايه شد. رييس جمهور در اين جلسه 
ضمن گلايه مندي از كندي اجراي طرح س��اماندهي 
بنگاه هاي مشاورين املاك بر ضرورت تسريع در اجراي 
اين طرح و برخورد با بنگاه هاي متخلف يا فاقد مجوز و 
همچنين اصلاح قانون ارايه مجوز به بنگاه هاي مشاورين 
املاك تأكيد كرد. رييسي در ادامه همچنين بر پيگيري 
اجراي قانون ماليات بر خانه هاي خالي براساس آيين نامه 
ابلاغ شده به دستگاه هاي اجرايي به ويژه در استان ها و از 
سوي استانداران تأكيد كرد و گفت: براي تسريع در اجراي 
اين قانون تبادل اطلاعات بين دستگاه هاي مختلف موثر 
خواهد بود و از سوي ديگر در روند اجرا هر بخشي از اين 
قانون داراي نقض يا اشكال بود بلافاصله بايد به قانونگذار 
اطلاع داده ش��ود. رييس جمهور همچني��ن با انتقاد از 
تبعيض در تس��هيلات دهي برخي بانك ها تأكيد كرد: 
سازمان ها و نهادها موظفند بدون هرگونه اعمال تبعيض 
ميان مردم، امكانات خود را در جهت نفع عمومي به كار 
بگيرند. رييسي با تاكيد بر برگزاري جلسات منظم شوراي 
مسكن در استان ها -حداقل ۲ بار در ماه - استانداران را 
به حسابكشي از دستگاه هاي مختلف در انجام وظايف 
محوله در زمينه ساخت مسكن مكلف كرد. رييس جمهور 
با انتقاد از تأخير در واگذاري زمين در برخي از استان ها 
بر ضرورت رفع موان��ع اداري آن تأكي��د و از وزارت راه 
و شهرس��ازي خواست در جلس��ه بعدي شوراي عالي 
مسكن گزارشي از ميزان واگذاري زمين به متقاضيان 
در استان هاي مختلف تهيه و ارايه شود. رييسي در ادامه 
با اش��اره به اهميت نقش تعاوني ها در اجراي طرح ملي 
نهضت مسكن، گفت: تعاوني هاي كارگري، كارمندي 
و نيروهاي مس��لح با استفاده از ظرفيت خود مي توانند 
بخش قابل توجهي از متقاضيان مسكن را ساماندهي 
كنند. در اين جلس��ه كه به صورت ويدئو كنفرانسي با 
حضور اس��تانداران ۳۱ كشور برگزار ش��د، گزارشي از 
عملكرد ۱۰ استان پيشرو در اجراي طرح نهضت ملي 
مسكن ارايه شد و رييس جمهور ضمن تقدير از مسوولان 
اين استان ها، تصريح كرد: عملكرد استان هايي كه به هر 
نحوي در اجراي اين طرح با كندي مواجه بودند نيز حتماً 
بايد به اس��تانداران مربوطه اطلاع داده شود تا نواقص و 
كاستي هاي اجراي آن را برطرف كنند. بررسي راهكارهاي 
استفاده بهينه از زمين هاي وقفي و متعلق به مناطق آزاد 
در ساخت مس��كن، راهكارهاي كاهش هزينه ساخت 
مسكن با استفاده از فناوري هاي نو و همچنين بررسي 
ميزان پيشرفت طرح نهضت ملي مسكن در استان ها از 

ديگر تأكيدات رييس جمهور در اين جلسه بود.

امريكا جنايات بسيار گسترده اي 
عليه بشريت انجام داده است

دبير ستاد حقوق بش��ر جمهوري اسلامي ايران گفت: 
جنايات امريكا عليه ملت ها در طول تاريخ بشريت بي سابقه 
است. كاظم غريب آبادي در اولين جلسه ستاد مركزي 
هفته بازخواني و افشاي حقوق بشر امريكايي كه در دفتر 
مركزي شوراي هماهنگي تبليغات اسلامي برگزار شد، با 
تاكيد بر اينكه امريكا، جنايات بسيار گسترده اي انجام داده 
است، گفت: در عرصه داخلي، مردم بايد بدانند امريكا چه 
جناياتي در حق ما انجام داده است؟ زيرا جنايات امريكا 
مستقيما مردم را هدف قرار داده است و بايد اين موضوع 
را به طور مداوم در برنامه هاي مختلف ياداوري كنيم و اين 
موضوع هيچ ارتباطي با سياست هاي كلان ما با امريكا 
ندارد و كسي كه جنايت مي كند بايد آن را برجسته كرده 
و پيگيري كنيم. وي افزود: وقتي صحبت از افشا و بازخواني 
حقوق بشر امريكا مي كنيم هدفمان سياسي نيست بلكه 
اقدامي كاملا منطبق با واقعيتها بوده و حقوقي است. وي 
ادامه داد: ما در بعد داخلي در راستاي ارتقاي افزايش اگاهي 
عمومي و در بعد بين المللي بايد اقداماتي را انجام دهيم تا 
افزايش اگاهي عمومي را در داخل كشور به خارج كشور 
منتقل كنيم. در حوزه داخل موضوعات متفاوت است 
و بايد يكسري برنامه هاي شكلي پيگيري شود. غريب 
آبادي ادامه داد: امريكا دو جنايت اصلي عليه مردم ايران در 
زمينه تروريسم و تحريم انجام داده است. ما ۱۷ هزار شهيد 
ترور داريم از جمله ترور ناجوانمردانه شهيد حاج قاسم 
سليماني وهمراهان شان. اين جنايات امريكا بايد دربرنامه 
هايمان برجسته شود. دبير ستاد حقوق بشر تصريح كرد: 
در حوزه تحريم بايد بگويم كه در تحريم، يك ملت قرباني 
هستند وبايد بروي اين موضوع كه اين جنايت را چگونه به 
تصوير كشيده كار كرد. حقوقدانان معتقدند تحريم يك 
جانبه، جنايت عليه بشريت است و جرم جدي در جامعه 
بين المللي است  و تحريم ها حقوق بشر تمام مردم ايران 
را تحت تاثير داده و يك ملت قرباني هستند. وي افزود: 
در حوزه بين المللي بايد حساسيتي در جامعه جهاني و 
تشويق آنها به اتخاذ موضع در مورد نقض حقوق ملت ها 
در مورد امريكا ايجاد كنيم. جنايات امريكا عليه ملت ها در 
طول تاريخ بشريت بي سابقه است. ناگفته نماند امريكا، 
مسوول اقدامات صهيونيستي اسراييل در رابطه با ايران 
است. ببينيد امريكا در امريكاي لاتين و نيز در خصوص 
م��ردم بومي امريكا و ويتنام چه جناياتي كرده اس��ت ؟ 
تجاوزهايي كه در افغانس��تان و عراق داشت و حملات 
پهپادي كه انجام داده فراموش نمي شود. بيش از ۳۰ يا 
۴۰ هزار نفر در اثر حملات پهپادي امريكا كشته شده اند. 
غريب آبادي افزود: مسووليتي كه جمهوري اسلامي و 
مردم و نخبگان در رابطه با افشاگري حقوق بشري امريكا 
دارند مسووليت بي نظيري است و ما اگر كنار بكشيم كس 
ديگري پيدا نخواهد شد در مقابل زورگويي امريكا بايستد. 
ما ظرفيت وزارت خارجه و رايزني هاي فرهنگي در خارج 

از كشور و برخي مجامع بين المللي فرهنگي را داريم.

اكونوميست بررسي كرد
كارنامه اقتصادي بايدن

تورم بالا و نرخ پايين بيكاري
نرخ بالاي تورم و ايجاد اش��تغال ف��راوان، دو روي 
يك سكه هستند كه بايد ديد كدام يك بر جايگاه 
باي��دن در انتخابات ۲۰۲۴ امريكا تاثير بيش��تري 
خواهد گذاشت. جو بايدن بسيار بر اشتغال، قسمت 
درخشان كارنامه اقتصادي خود، تاكيد مي كند. بازار 
كار خروشان امريكا در ماه آوريل دوباره انتظارات را 
شكست و نرخ بيكاري در اين كشور كمتر از هر سال 

ديگري از سال ۱۹۶۹ است.
بايدن دوست دارد به امريكايي ها بگويد كه دوران 
رياست جمهوري اش كه همزمان با قرنطينه هاي 
ناشي از كرونا بود، به طور ميانگين بيش از هر دوره اي 
ديگر در تاريخ، با ايجاد شغل بيشتر ماهانه همراه بوده 
است. به شرطي كه از بحران سقف بدهي و متعاقب 
آن توقف هزينه هاي فدرال و اخراج هاي احتمالي 
اجتناب ش��ود، بازار پررونق كار مانند بليطي براي 
انتخاب مجدد بايدن در سال ۲۰۲۴ به نظر مي رسد.

اما بخش ديگري از كارنامه اقتصادي بايدن، تورم 
و افزايش قيمت ها است كه به پيروزي مجدد او در 
انتخابات ۲۰۲۴ نمي تواند كمك��ي كند. تورم بالا 
اقتصاد امريكا و راي دهندگان را تحت تاثير قرار داده 
اس��ت. همچنين نكته مهم اين است كه قرار دادن 
ركورد بايدن در يك زمينه جهاني نشان مي دهد كه 
او بيشتر مسوول افزايش قيمت ها است تا مشاغل 
فراوان. بايدن درس��ت مي گويد كه احياي بازار كار 
پس از كرونا در امريكا ب��ا معيارهاي تاريخي، يك 
دستاورد استثنايي بوده است؛ پس از بحران مالي 
جهاني، ۱۳ سال طول كشيد تا بازار كار وضعيت قابل 
قبول خود را بازيابد. اما اين بار كمي بيشتر از سه سال 
طول كشيده است. كاخ سفيد افزايش اشتغال را به 
»طرح نجات« ۱.۹ تريليون دلاري نسبت مي دهد 
كه آقاي بايدن مدت كوتاهي پس از روي كار آمدن 

در سال ۲۰۲۱ به اجرا درآورد.
اما اگر »طرح نج��ات«، يعني محرك بايدن عامل 
رونق مش��اغل بود، بايد انتظار داش��ت كه بازار كار 
امريكا قوي ت��ر از ب��ازار كار همتايانش عمل كرده 
باشد. اين درحالي است كه در كانادا، فرانسه، آلمان 
و ايتاليا نيز نرخ اش��تغال در س��ن كار تا پايان سال 
۲۰۲۱ از بالاترين س��طح قبل از همه گيري فراتر 
رفته اس��ت. بنابراين بازگشت اش��تغال در بيشتر 
كشورها نش��ان مي دهد كه بهبود مشاغل امريكا 
بيشتر به ماهيت غيرعادي ركود همه گير ناشي از 
قرنطينه و فاصله گذاري اجتماعي مربوط مي شود 

تا محرك هاي عظيم آقاي بايدن.
هزينه ه��اي عمومي اضافي مطمئن��اً تقاضا براي 
كارگ��ران را افزايش داد، اما آنچه پس از آن رخ داد، 
افزايش تاريخي مشاغل خالي و كمبود كارگران به 
دليل گرم شدن بيش از حد اقتصاد بود. به هر حال 
تقريباً اشتغال واقعي افزايش مي يابد. زماني كه آقاي 
بايدن روي كار آمد، دو س��وم احياي مشاغل كامل 
شده بود و پيش بيني هاي تيره و تار اقتصاددانان را 
زير پا گذاش��ته بود. در مقابل اما بايد در نظر داشت 
كه محرك هاي بايدن، باعث افزايش تورم شد؛ در 
ماه آوريل، قيمت هاي اصلي مصرف كننده، بدون 
احتساب انرژي و غذا، ۱۳.۴ درصد بيشتر از زماني 
بود كه او به قدرت رس��يد. اين ميزان بيش از ساير 
كش��ورهاي G۷ افزايش يافته و ش��تاب افزايش 
آنها همزمان با ارايه محرك ه��اي آقاي بايدن بود. 
تحقيقات حاكي از آن اس��ت كه حتي تا سپتامبر 
۲۰۲۲، تورم اصلي را ح��دود چهار درصد افزايش 

داده است.
البته بايد گفت كه كاخ س��فيد تنها مسوول تورم 
نيست؛ فدرال رزرو نيز نتوانست نرخ بهره را به موقع 
براي جبران محرك هاي مالي افزايش دهد و بحران 
انرژي كه پس از حمله روسيه به اوكراين ايجاد شد، 

بحران تورم را بزرگ تر كرد.
با اين وجود اين سياست هاي بايدن بود كه بر آتش 
تورم دامن زد. اكنون واضح است كه قانون كاهش 
تورم كه قرار بود اقتصاد را با كاهش كسري ها خنك 
كند، به دليل برداش��ت بيش از پيش بيني اعتبار 

ماليات بر انرژي پاك، آنها را گسترش خواهد داد.
رش��د اقتصادي اما معياري اس��ت كه ركورد اخير 
امريكا فوق العاده خوب به نظر مي رس��د؛ صندوق 
بين المللي پول پيش بيني مي كند كه توليد ناخالص 
داخلي براي هر نفر در سال جاري ۴.۶ درصد بيشتر 
از سال ۲۰۱۹ خواهد بود كه به راحتي بزرگ ترين 

افزايش در ميان اقتصادهاي G۷ است.
 اما متأسفانه اين موضوع ربطي به بايدن ندارد! رشد 
اقتصادي بهتر منعكس كننده رشد بهتر بهره وري 
است، نه بازگشت سريع تر اشتغال. امريكا بيش از 
واردات، انرژي ص��ادر مي كند، يعني در مجموع از 
افزايش قيمت سوخت سود برده است و هزينه هاي 
همه گير آن از سال ۲۰۲۰ به بعد بيشتر بر حمايت 
از درآمد متمركز بود تا حفظ مشاغل، كه منجر به 
بازتخصيص س��ريعتر كارگران در سراسر اقتصاد 
نسبت به اروپا شد كه به طرح هاي مرخصي يارانه اي 
متكي بود. هر دو عامل قبل از رياست جمهوري آقاي 
بايدن هستند. به نظر مي رس��د كه راي دهندگان 
احس��اس مي كنند كه تأثير اصلي سياس��ت هاي 
اقتصادي رييس جمهور تا به امروز، تشديد تورم بوده 
است و نه بهبود وضعيت اشتغال. نظرسنجي ها نشان 
مي دهد كه تعداد بسيار بيشتري از امريكايي ها فكر 
مي كنند كه دونالد ترامپ و ساير رقباي احتمالي 
بايدن در سال ۲۰۲۴، بهتر از آقاي بايدن در مديريت 
اقتصاد عمل خواهن��د كرد. همچنين هر چه تورم 
براي بازه زماني طولاني ت��ري ادامه يابد، احتمال 
اينكه فدرال رزرو به اندازه كافي نرخ بهره را بالا نگه 
دارد تا امريكا را وارد ركود كند، شايد تا حوالي زمان 
انتخابات ۲۰۲۴، بيش��تر مي شود. ولخرجي آقاي 
بايدن مي تواند به عنوان اشتباهي تلقي شود كه به 

آقاي ترامپ اجازه بازگشت به قدرت را بدهد.

در جريان بازديد سه ساعته رهبر انقلاب از نمايشگاه مطرح شد

صندوق توسعه ملي چقدر پول دارد؟

رييس مجلس: 

ابراز اميدواري براي شكسته شدن قيمت كتاب

غضنفري آمارهايش را پس گرفت!

تورم محصول رشد نقدينگي است

چند روز پس از آنكه صحبت هاي رييس هيات عامل صندوق 
توسعه ملي درباره وضعيت اين صندوق و نگراني از سرنوشت 
آن به س��ر خط اصلي خبرها تبديل ش��د، حالا غضنفري 
مي گويد كه از صحبت هاي او برداشت اشتباه شده و پول 
باقي مانده در صندوق توسعه ملي بيش از ۱۰ ميليارد دلار 
است. محدوديت هاي اقتصادي كشور در سال هاي گذشته 
و هزينه هايي كه دولت ها براي امورات جاري داشتند باعث 
ش��ده كه بارها بحث برداش��ت از صندوق توسعه ملي در 
قالب تسهيلات دولتي مطرح ش��ود و حتي در استقراض 
غيرمستقيم از صندوق نيز برنامه ريزي هايي انجام شود. در 
دولت قبل اين صحبت مطرح شد كه دولت پول نفت در آينده 
را به صندوق توسعه ملي فروخته و به جاي آن ريال دريافت 
كرده اس��ت تا در آينده تسويه كند. هرچند اين موضوع با 
بحث هاي مختلفي مواجه شد و س��ازمان برنامه و بودجه 
در دولت دوازدهم، صحبت هاي رييس كل بانك مركزي 
وقت را تكذيب كرد اما بحث اضافه برداشت از اين صندوق 
همواره ادامه داشته است.  در روزهاي گذشته صحبت هاي 
غضنفري درباره اضافه برداشت دولت ها حاشيه ساز شد و 
او هش��دار داد كه اگر روند فعلي ادامه پيدا كند، از صندوق 
توسعه ملي چيزي باقي نمي ماند. حالا غضنفري از اظهارات 
خود عقب نشيني كرده و گفته خبرها درباره باقي ماندن 
تنها ۱۰ ميليارد دلار از منابع صندوق صحت ندارد. مهدي 
غضنفري رييس صندوق توسعه ملي در سومين همايش 
صندوق توسعه ملي )حكمراني نوين صندوق توسعه ملي( 
ضمن اشاره به عدم س��رمايه گذاري هاي كلان در سطح 
كشور گفت: اولين نكته اين است كه نفت به عنوان سرمايه 
تلقي شود، نگاه رهبري نيز به نفت، دقيقاً همين نگاه دقيق 
و كارشناسانه است. دقت شود كه نفت ثروت نيست بلكه 
سرمايه كشور است. وي در خصوص ديدگاه هاي غلط به 
صندوق عنوان كرد: يك سري معاني در خصوص صندوق 
توس��عه ملي بايد تغيير كند به عنوان مثال بايد بدانيم كه 
س��رمايه گذاري با بنگاه داري قطعاً تف��اوت دارد، از طرفي 
وابستگي صندوق به دولت معني متفاوتي با كمك صندوق 
به دولت دارد. غضنفري گفت: ما معتقديم همه عوايد فروش 
نفت و فرآورده هاي نفتي بايد به صندوق توسعه ملي واريز 
شود و سپس صندوق با سرمايه گذاري منابع حاصل از نفت 

و فرآورده هاي نفتي، س��ود آن را ب��ه اقتصاد برگرداند. وي 
گفت: طبق ماده 5۲ قانون احكام دايمي بودجه، قرار است 
۲ تا ۱۰ درصد از منابع ارزي صندوق به ريال تبديل شود، 
وقتي اين اتفاق مي افتد طبيعتاً صندوق توسعه ملي به لحاظ 
ارزي كوچك شده است. در حكمراني فعلي ما دايماً در حال 
كوچك كردن صندوق هستيم، در حالي كه صندوق توسعه 
ملي به عنوان بازوي پيشرفت كشور دايماً بايد بزرگ شود. 
غضنفري افزود: صندوق به صورت ارزي هر سال كوچك 
مي شود و به صورت ريالي هر روز بزرگ تر، نكته هم اينجاست 
كه دوستان در حسابداري هايشان و اخذ ماليات از صندوق، 
به رشد ريالي صندوق دايماً اش��اره مي كنند در حالي كه 
صندوق توسعه كاملًا صندوقي ارزي است. رييس صندوق 
توسعه ملي با اشاره به جداس��ازي بودجه نفتي از بودجه 
عمومي كشور گفت: اين اتفاق، تقريباً تبديل به آرزو شده 
است اما به هرحال بايد به آن برسيم كه تمام عوايد حاصل 
از فروش نفت و فرآورده ها ب��ا توجه به نكته اي كه در ابتدا 
عرض كردم به صندوق توسعه ملي واريز شود. غضنفري 
گفت: اگرچه دولت سيزدهم بر سر كار است و دست ما فعلًا 
به ايشان مي رسد، اما صندوق توسعه ملي از تمام دولت ها 
مطالبات جدي دارد، كه بايد اين مطالبات را وصول كند. وي 
گفت: بسياري از ميادين مشترك و غيرمشترك مانده اند كه 
صندوق توسعه ملي مي تواند با سرمايه گذاري اين ميادين را 
زنده كند. ما پولي از دولت براي سرمايه گذاري نمي خواهيم، 
بلكه خودمان سرمايه گذاري مي كنيم و اتفاقاً سهم دولت را 
هم خواهيم داد. رييس صندوق توسعه ملي در پايان گفت: 
در آخر هم نكته اي كه براي ارتقا و رشد صندوق توسعه ملي 
ضروري است و تقريباً تمام صندوق هاي دنيا به آن سمت 
حركت مي كنند، بيان مي كنم كه شفافيت و استانداردهاي 
نوين حسابرسي براي چنين صندوق هايي است. ما به دنبال 
صندوق ارزي و مردمي هستيم نه صندوق  ريالي و پنهاني 
كه كسي از جزييات منابع و واريزي آن مطلع نباشد. به اين 
ترتيب او ضمن تاكيد بر مشكلاتي در اين حوزه وجود دارد 
اعلام كرده كه نبايد روي عددهاي مطرح شده، مانور داد. 
در همين برنامه اما رييس س��ازمان بازرسي كشور نيز از 
استفاده نابجا از منابع اين صندوق در سال هاي گذشته خبر 
داد. ذبيح الله خداييان در سومين همايش صندوق توسعه 

ملي با بيان اينكه همواره يكي از معضلات كشورهاي نفتي، 
شوك ها و نوسانات قيمت نفت است، اظهار داشت: همانطور 
كه رهبري فرمودند، يكي از مشكلات كشور ما وابستگي 
بودجه به نفت اس��ت و اين در حالي است كه قيمت نفت 
در دست توليد كنندگان نيس��ت و ما قيمت آن را تعيين 
نمي كنيم. رييس سازمان بازرسي كشور افزود: در چنين 
كشورهايي، ما شاهد منابع ناپايدار نفتي هستيم در مقابل 
مصارف و هزينه هاي پايدار دولتي را داريم. بنابراين به محض 
افزايش قيمت ها، ما دچار بيمار هلندي مي شويم و كاهش 
قيمت نفت سبب كس��ري بودجه و افزايش استقراض از 
بانك مركزي و اخذ ماليات بيشتر و... مي شود. وي گفت: در 
خيلي از كشورهاي دنيا، چنين صندوق هايي وجود دارد و 
امري بسيار رايج است. در سال ۷۹ ما نيز در كشور خودمان 
صندوقي تأسيس كرديم كه در واقع به نوعي صندوق تثبيت 
ارزي بود كه وظيفه آن تعديل نوس��انات قيمت نفت بود. 
البته سال ۸۹ صندوق توسعه ملي در واقع صندوق تكميل 
شده همان صندوق بود كه قرار شد تا بخشي از منابع نفتي 
و گاز به آن واريز شود. خداييان گفت: برخي تصور مي كنند 
صندوق توسعه ملي صرفاً بايد نقش تثبيتي در اقتصاد ايفا 
كند و صرفاً در تنش هاي ارزي با استفاده از منابع آن بازار ارز را 
مديريت كرد، اين ديدگاه اشتباه است بلكه اين صندوق نقش 
توسعه اي دارد و بايد با سرمايه گذاري مقدمات پيشرفت و 
رشد اقتصاد را فراهم كند همچنين نقش صيانتي نيز دارد 
به اين معنا كه بايد اين سرمايه را به نسل هاي بعدي انتقال 
دهد. وي ادامه داد: اولين نكته اي كه صندوق توسعه ملي 
را تاكنون صندوق موفقي نشان نداده است، اين است كه 
صندوق توسعه ملي شفافيت لازم را ندارد، اگر ما منابعي را 
به پروژه اي اختصاص مي دهيم بايد مردم بدانند، يا به عنوان 
مثال اگر دولت ها براي پوشش كسري ها دست به منابع 
صندوق دراز مي كنند بايد مشخص باشد و همه از آن مطلع 
باشند. نكته ديگر اين است كه هدف از صندوق نبايد تثبيتي 
باشد، صندوق توس��عه ملي خزانه دوم دولت نيست. وي 
افزود: متأسفانه امروز از ۱5۰ ميليارد دلار منابع صندوق، 
تاكنون حدود ۱۰۰ ميليارد دلار آن را دولت ها برداشته اند. 
نمي شود كه دولت ها براي هر موضوعي مثل كرونا و زلزله 
و… كه به مشكل مي خورند سريع به رهبري نامه مي زنند، 

كه از صندوق توسعه ملي استفاده كنند. مشخصاً اگر شخص 
رهبري نبودند تاكنون يك دلار هم در صندوق نمانده بود. 
رييس سازمان بازرسي افزود: ميانگين ميزاني كه بايد به 
صندوق طبق قانون اختصاص داده شود، اختصاص داده 
نمي شود. صندوق بايد س��رمايه اي براي آينده باشد، در 
حالي كه تبديل به تهديدي براي آينده شده اند. همانطور 
كه رهبري معتقدند، هر مبلغي كه دولت از صندوق برداشت 
مي كند بايد به صورت تسهيلات باشد، نه مبلغي كه دولت 
آن را بردارد و پرداخت نكند. وي ادامه داد: بيش از ۴۰۰ بار 
از صندوق امهال گرفتند، يا از طرفي دوره هاي بازپرداخت 
۸ ساله به ۱۴ سال افزايش پيدا مي كند، مشخص است با 
اين شرايط اين صندوق هيچ پيشرفتي نمي كند. خداييان 
گفت: صندوق توسعه ملي وسيله اي براي سرمايه گذاري 
اس��ت نبايد نقش بانك ها را ايفا كند و همه به دنبال اخذ 
تسهيلات از آن باشند. وي افزود: همچنين ديگر نكته اي 
كه بايد گفت اين است كه صندوق توسعه ملي بايد مستقل 
باشد، در شرايط فعلي دبيرخانه صندوق در سازمان برنامه و 
بودجه است، مشخص است كه دغدغه سازمان صرفاً تدوين 
و تنظيم بودجه كشور است و دغدغه اي در خصوص منابع 
صندوق توس��عه ندارد. خداييان با اشاره به طرح هايي كه 
صندوق توسعه ملي به آن تسهيلات مي دهد، گفت: صندوق 
هيچ نقشي در بررسي پروژه اي كه تسهيلات مي دهد ندارد، 
كه آيا اين پروژه توجيه اقتصادي دارد؟ بازگشت سرمايه آن 
چطور است و … از ديگر معضلات صندوق توسعه ملي اين 
است كه شاهد عدم مديريت منابع ارزي صندوق در بانك 
مركزي، هستيم. رييس سازمان بازرسي كشور تاكيد 
كرد: صندوق توسعه ملي ۸ حساب ارزي دارد، كه بعضي 
از اين ارزها دايماً ارزش آنها در مقابل دلار كاسته مي شود 
اما صندوق چون مديريتي بر آنها ندارد، حدود ۸ ميليارد 
دلار از سرمايه صندوق در همين بين و به واسطه كاهش 
ارزش برابري نرخ بعضي ارزها در مقابل دلار، آب شده 
است. هرچند پس از چند روز غضنفري ترجيح داده كه 
حرف هاي خود را اصلاح كند اما هشدارهاي او و رييس 
سازمان بازرسي كشور نشان مي دهد كه چالش ها در 
اين رابطه ادامه دارد و مشخص نيست كه در نهايت چه 

آينده اي پيش روي اين صندوق مهم قرار دارد. 

رييس مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه امروز تورم محصول 
رشد نقدينگي اس��ت و از ناترازي عملياتي بودجه و بانك ها 
مي آيد، گفت: بايد اقتصاد مردمي در دستور باشد نه اينكه امروز 
مزاحم كارآفرينان هستيم و چوب لاي چرخ آنها مي گذاريم؛ 
قطعا مي توانيم با تصميمات شجاعانه و عالمانه در برنامه هفتم 
به يك ثبات اقتصادي برسيم. محمدباقر قاليباف در سومين 
همايش بين المللي صندوق توسعه ملي، حكمراني نوين در 
صندوق توسعه ملي، اظهار كرد: بسيار خوشحالم كه در آستانه 
ارسال لايحه برنامه هفتم از طرف دولت در اين نشست بسيار 
مهم و تاثيرگذار حضور دارم برنامه هفتم برنامه پايه اي براي 
حركت هاي بعدي باشد. وي ادامه داد: ما به عنوان يك دولت 
و نظام مقدس جمهوري اسلامي ايران مبتني بر انديشه هاي 
امام خميني )ره( و فرمايشات و رهنمودهاي رهبري و تبيين 
شرايط موجود براي انقلاب اسلامي و ايران عزيز بايد هر تصميم 
و سياست اجرايي كه اتخاذ مي كنيم براساس شرايط محيطي و 
شناخت و تحليل از آن باشد، اينكه در چه شرايطي قرار داريم 
و براساس آن براي پنج سال آينده برنامه ريزي كنيم.رييس 
مجلس شوراي اسلامي توضيح داد: امروز همه انديشمندان 
و متخصصان و هم��ه دولت هاي ملي و قدرت هاي جهاني و 
كشورهاي دنيا بر اين موضوع اتفاق نظر دارند كه ما در آستانه 
تغيير نظم جهاني قرار داريم پس بايد بدانيد كه ما در كجاي 
تغيير نظم جهاني قرار مي گيريم. بدون شك بايد در منطقه 
نسبت به گذشته برتر باشيم. قاليباف با بيان اينكه براساس 
فرمايش��ات رهبري ما در حوزه مسائل داخلي به يك تحول 

نياز داريم، اضافه كرد: رهبري در س��ال ۱۳۹۹ قبل از كرونا 
موضوع تحول راهبردي را در حرم حضرت امام )ره( ترسيم 
كردند و فرمودند امام، امام تحول بود و بايد آن مسير را برويم 
پس بايد بدانيم در حوزه راهبردي نقش برتري را براي خودمان 
در نظم جهاني ترسيم كنيم و اينكه بدانيم نيازمند تحول در 
نظام حكمراني در داخل در حوزه مسائل فرهنگي، سياست 
داخلي و خارجي، اقتصادي، اجتماعي و امنيتي هستيم. ما در 
اين حوزه ها به حكمراني نو نياز داريم تا مبتني بر تحول بر گام 
دوم حركت كنيم. وي با تاكيد بر لزوم رفع و تقويت نقاط قوت 
اضافه كرد: حركت ما مبتني بر مكتب حضرت امام خميني)ره( 
يعني مبتني بر عقلانيت، معنويت و عدالت است و بايد در اين 
مسير حركت كنيم ما در دو بستر ايمان و اعتقاد به سنت الهي 
و مردمي سازي حركت مي كنيم يعني حكمراني بايد در بستر 
سنت هاي الهي و مردمي سازي باش��د. البته بدون شك در 
اين مسير چالش هاي جدي هم داريم چون به هرحال يك 
ديوان سالاري بسيار كهنه و مستحكم و سركش وجود دارد. 
قاليباف اضافه كرد: بارها گفته ام كه در كشور ما سه قوه نيست 
و قوه چهارم يعني ديوان سالاري بر سه قوه ديگر حكمراني 
مي كند. وي تعارض مناف��ع را از چالش هاي جدي خواند و 
اضافه كرد: در پنج ماه اول مجلس يازدهم در يك برنامه زنده 
اقدامات و اولويت ها را بيان كردم كه يك پازل آن مانده و آن هم 
طرح مديريت تضاد منافع است كه به قانون تبديل مي كنيم، 
اين مسير سخت و زمانبري است كه به جهاد تصميمي براي 
مسوولان نياز دارد. تصميمي كه مبتني بر عقلانيت، خرد، 

ش��جاعت، محبت، همگرايي و باورهاي مشترك باشد و در 
اين راه از تهمت ها احساس نگراني نكنيم؛ امروز كه در آستانه 
آمدن برنامه هفتم به مجلس شوراي اسلامي هستيم نيازمند 
فهم مشترك از اين برنامه  هستيم همه بايد درك واقعي داشته 
و نه اينكه هر كسي به تعبير خودش برداشت كند بايد همه 
تبيين و تعريف مشترك داشته باشيم. رييس مجلس شوراي 
اس��لامي تاكيد كرد: ما اينقدر منابع نداريم كه ده ها اولويت 
معلوم كنيم بايد اولويت ها مشترك و محدود انتخاب شود ما 
اينقدر زمان از دست داديم كه فرصت نداريم به هر روشي كار را 
پيش ببريم حتي بايد در روش رسيدن به اهداف هم اتفاق نظر 
داشته باشيم تا در قانون برنامه هفتم موفق باشيم. در اين راه 
بايد همه مجموعه دست اندركاران، مجلس شوراي اسلامي، 
دولت، قوه قضاييه، مجمع تشخيص مصلحت نظام، مردم، 
كارآفرينان، نخبگان، دانشگاهيان و حوزويان همه دست به 
دست هم دهيم و به يك فهم مشترك برسيم. قاليباف ادامه 
داد: ما نمي توانيم صندوق توسعه ملي يا هر اقدام اقتصادي 
ديگر را ب��دون توجه به موضوع��ات كلان اقتصادي پيش 
ببريم تا كالبدش��كافي نكنيم وضعيت را دقيق تشخيص 
ندهيم و سياست گذاري شجاعانه نداشته باشيم هرگز موفق 
نمي شويم. رييس مجلس شوراي اس��لامي با بيان اينكه 
دوگانگي هايي در اقتصاد است، افزود: بايد تكليف خود را با 
دوگانگي ها مشخص كنيم ممكن است برخي دوگانگي را 
مثبت تلقي كنند كه اين دوگانگي در محافل و حكمت نظري 
و ميدان ذهنيت مثبت است چون باعث تقابل افكار مي شود 

تا راه بهت��ري را پيدا كند اما در اجرا دولت و حاكميت براي 
پيشبرد اقتصاد كشور نمي توانند هميشه در دو راهي باشند و 
بايد در حوزه عمل تصميم گرفته و مو به مو اجرا كنند و پيش 
ببرند. امروز وقتي حرف از حكمراني مي زنيم بايد تصميم 
سياسي در بستر تشخيص علمي باش��د تا ما را از دو راهي 
بلاتكليفي نجات دهد. وي با طرح اين پرسش كه مي خواهيم 
در ادامه كار بنگاه ها و بازارها مداخله حداكثري يا مداخله 
حداقلي داشته باش��يم؟ اضافه كرد: پاسخ به اين پرسش 
راحت است اما اجراي آن سخت است كه به آن وفادار بمانيم 
اين همان جهاد تصميم است كه بايد با شجاعت و محبت و 
نه با دعوا و حامي پروري تصميم گيري شود؛ اينجا نظر امام را 
داريم كه معتقد بودند دولت به معناي عام بايد وقتي در حوزه 
بازار دخالت كند كه كاري بر زمين مانده و مردم نمي توانند 
انجام دهند نه اينكه دولت همه بازار و بنگاه ها را تس��خير 
كند، پس بايد تنظيم گري روشني داشت. رييس مجلس 
شوراي اسلامي ادامه داد: سوال ديگر اين است كه ماهيت 
سياست هاي رفاهي ما چيست و از چه افراد، كالا و خدمات 
حمايت مي كنيم آيا روش هاي ما در سياست رفاهي بهترين 
روش است؟ اينها بايد مشخص شود. قاليباف همچنين اظهار 
كرد: در توسعه زيرساخت ها اجراي پيشران ها مهم است اما 
مهم تر آن است كه اين كار از چه طريقي صورت مي گيرد. 
آيا از خلق نقدينگي يا جذب نقدينگي است؟ البته پاسخ 
همه جذب نقدينگي است اما به هر دليلي كه همه مي دانيم 

به سمت خلق نقدينگي و نه جذب آن مي رويم. 



گلناز پرتوي مهر|
مس��اله تحول صنعتي و بازطراحي توسعه صنعتي 
كش��ور چيزي اس��ت كه اين روزها در كشور مورد 
توجه قرار گرفته اس��ت. پ��س از اعمال تحريم هاي 
همه جانبه بر اقتصاد كش��ورمان، در دولت يازدهم 
و دوازدهم به جاي خنثي كردن اثرات تحريم ها، به 
دنبال رفع آنها با مذاكره رفتيم. اين روش نتيجه اي 
برايمان نداشت و حتي موجب شد كه اقتصاد ايران 
يك دهه درجا بزند. به طوري كه تشكيل سرمايه در 
سال تحويل دولت دوازدهم منفي شد. بنابراين، نياز 
است همه چيز از نو ساخته شود. البته در هر تهديدي 
فرصتي نهفته اس��ت. اين وضعي��ت بغرنج صنعتي 
كش��ور و گير افتادن در تله صادرات محصولات خام 
و نيمه خام صنعتي با ارزش افزوده بس��يار ناچيز ما 
را متوجه ل��زوم ايجاد تحول در برنامه هاي توس��عه 
صنعتي كش��ور و بازطراحي آنها كرده است. چيزي 
كه در اين زمينه، علي قنبري در خصوص بيانات مقام 
معظم رهبري مبني بر اينكه مسير توسعه صنعتي 
در كش��ور از حذف خام فروشي و دانش بنيان شدن 
صنايع مي گ��ذرد، در گفت وگو با خبرنگار »تعادل« 
تصري��ح كرد: يكي از ضروريات صنايع در كش��ور ما 
اين است كه از خام فروشي به فرآورده فروشي روي 
بياوريم. مشكل فعلي كشور اين است كه در صنايع 
مختلف به خام فروشي مي پردازيم و از توسعه زنجيره 
ارزش محص��ولات كه خلق ارزش اف��زوده مي كند، 
عقب مانده ايم. به خصوص اي��ن موضوع در صنعت 
نفت و گاز كشور نيز مشاهده مي شود كه بايد به طور 
 جد به س��مت اصلاح اين روند پيش برويم تا شاهد 
دانش بنيان شدن صنعت نفت و گاز در كليه زنجيره 
ارزش از استخراج نفت تا توليدات مواد شيميايي در 
پايين دست اين صنعت باش��يم. وي در ادامه گفت: 
اعمال سياس��ت هايي در راستاي گسترش تحقيق 
و توسعه در كش��ور به گونه اي كه به توسعه زنجيره 
ارزش محصولات منجر شود، ارزش افزوده بيشتري 
برايمان ايجاد مي كند و درآمدهاي كشور را افزايش 
مي دهد. ايجاد تغييرات ساختاري در صنايع و حركت 
به سمت دانش بنيان كردن اقتصاد ملي يك ضرورت 

است و بايد به اين سمت حركت كنيم. 
اين كارشناس اقتصادي ادامه داد: در صنعت نفت و 

گاز دنيا مدت هاست كه از خام فروشي دست كشيده 
و به س��مت اقتصاد دانش بنيان حركت كرده است. 
كشورهاي مختلف تلاش كرده اند تحولات لازم را در 
بنيان هاي صنعتي خودش��ان ايجاد كنند و به خلق 
ارزش افزوده بپردازند. اين روند در كشور ما نيز بايد در 
پيش گرفته شود. اگر مي خواهيم با دنيا رقابت كنيم و 
در صنايع كشورمان به نقطه قابل اطميناني برسيم، 
بايد ب��ه دانش بنيان كردن اقتص��اد ملي بپردازيم و 

به شدت از خام فروشي پرهيز كنيم.
قنبري ادامه داد: قطعاً دس��تيابي ب��ه فناوري هاي 
نوين، استفاده از ظرفيت هاي داخلي و دانش بنياني 
كشور و دانش بنيان كردن اقتصاد ملي منافع فراواني 
برايمان دارد. اخيرا نيز از طريق سازوكار توليد بار اول، 
ايران موفق شده اس��ت كه علاوه بر اينكه وابستگي 

خود را به ديگر كشورها در توليد تجهيزات و فرآيند 
صنعت پالايش��گاهي كم كني��م و از محل صادرات 
اين تجهيزات بومي سازي شده ارزآوري براي كشور 

داشته باشيم.
وي ادام��ه داد: ص��ادرات كاتاليس��ت به روس��يه و 
سهامداري ايران در پالايشگاه هاي ونزوئلا در همين 
راس��تا بوده اس��ت. همچنين از طري��ق پيوند زدن 
صنعت نفت به ش��ركت هاي دانش بنيان و استفاده 
از دستاوردهاي دانش بنيان ها از اثرگذاري تحريم ها 
مي كاهيم. مس��ير دانش بنيان شدن صنعت نفت و 
گاز كش��ور آغاز شده اس��ت و بايد به سمت استفاده 
حداكثري از سياست هايي نظير اعتبار مالياتي براي 
تامين مالي دانش بنيان ش��دن اين صنعت حركت 
كنيم تا بتوانيم با اس��تفاده از تجربه هاي موفق قبل 

به س��مت تكميل و توس��عه زنجيره ارزش و توليد 
محصولات با ارزش افزوده بالا در صنعت نفت برويم. 
اين كارشناس اقتصادي گفت: بسياري از كشورهاي 
دنيا الان دلار زدايي از اقتصادش��ان را آغاز كرده اند. 
تعداد زيادي از كشورهاي پيشرفته و در حال توسعه 
كه همفكر ما به ش��مار مي روند، در حال استفاده از 
فرصت هس��تند تا در اين راس��تا گام بردارند. ما هم 
مي توانيم با تكيه بر توانمندي ه��اي داخلي مان به 
اين س��مت حركت كني��م و در زمينه هاي مختلف 
از وابستگي خود به ديگر كش��ورها بكاهيم. يكي از 
بسترهاي دلارزدايي از صنايع كشور اين است كه با 
تكيه بر توان دانش بنياني كشور به سمت توليد اقلام 
راهبردي حركت كنيم و حتي الامكان وابستگي خود 

را در اين زمينه ها به ديگران كم كنيم.

رویداداخبار
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3 .Mon  نفت و انرژی May 15. 2023  2491   دوشنبه 25 ارديبهشت 1402    24 شوال 1444  سال نهم    شماره

معاون وزير نفت خبر داد
كشف ۱۶ بلوك جديد نفتي 

محسن خجسته مهر از كشف ۱۶ بلوك جديد نفتي 
خبر داد و گفت: ايران رتبه اول در توليد نفت وگاز 

جهان را به خودش اختصاص داده است.
محس��ن خجس��ته مهر. معاون وزير و مديرعامل 
ش��ركت ملي نفت اي��ران در خص��وص مديريت 
اكتشافات نفتي گفت: ذخاير شناخته شده نفتي 
مي تواند تضميني براي تولي��د نفت در بلندمدت 
باشد چرا كه ايران رتبه اول در توليد نفتي و گازي 
را دارد و رتب��ه دوم جهان در ذخاير گازي را به خود 

اختصاص داده است.
وي در ادامه افزود: در حال حاضر ۱۶ بلوك اكتشاف 
جديد معرفي شده است و در گذشته ۱۰ بلوك نفتي 
وجود داشته است كه اين بلوك هاي نفتي مي تواند 

راهبري براي افزايش توليد نفت باشد.
خجس��ته مهر در ادامه از س��رمايه گذاري بخش 
خصوصي در نفت گفت: س��رمايه گذاري دربخش 
اكتشافت و تحقيقات و توانمندي است كه در برنامه 
هفتم توسعه ۱.۵ ميليارد دلار توان سرمايه گذاري 

بخش خصوصي در نظر گرفته شده است.

مديرعامل شركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي: 

 افزايش مصرف بنزين
 الزاما قاچاق نيست

مديرعامل شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
گفت: افزايش مصرف بنزين در نوروز قاچاق سوخت 

محسوب نمي شود.
به گزارش مهر، قاچاق س��وخت و استفاده از كارت 
سوخت هاي شخصي در روزها و هفته هاي اخير در 
صدر اخبار قرار دارد. اگرچه توضيحاتي در رابطه با 
اين موضوع ارايه شده است، اما باز هم سوالاتي در 
رابطه با آن وجود دارد كه آيا كساني كه بر سهميه 
مازاد بنزين نياز دارند چگونه مي توانند از سهميه 
مازادي استفاده كنند، علي اكبر نژاد علي مديرعامل 
ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي در رابطه با 
اين موضوع به مهر مي گويد: افرادي كه نياز به بنزين 
بيشتري دارند مي توانند از بنزين آزاد جايگاه هاي 

سوخت از كارت هاي اضطراري استفاده كنند.
وي ادامه داد: استفاده از اين كارت ها با قيمت نرخ 

دوم كارت هاي شخصي محاسبه مي شود.
نژاد علي در پاس��خ به اين س��وال كه آي��ا افزايش 
مصرف بنزين در شهرهاي مرزي مربوط به قاچاق 
بنزين اس��ت، گفت: در ايام ن��وروز مصرف بنزين 
افزايشي مي شود و نمي توان آن را به قاچاق سوخت 

تعميم داد.
وي تصريح كرد: بايد توجه داشت كه مصرف بنزين 
در ايام نوروز افزايش پيدا مي كنند و نمي توان آن را 
به قاچاق سوخت حتي در شهرهاي مرزي مرتبط 

دانست.
به گفته اين مقام مسوول با وجود مصرف دو تا سه 
برابري بنزين در ايام ن��وروز به همان ميزان تعداد 

مسافران نيز افزايش پيدا كرده است.

متوسط قطع برق هر مشترك 
تهراني، ۲ ساعت در سال

متوسط خاموشي به ازاي هر مشترك در طول سال 
۱۴۰۱ در تهران، ۱۲۰ دقيقه بوده؛ به عبارتي، به طور 
متوسط هرمشترك تهراني، سال گذشته ۲ ساعت 

قطعي برق را متحمل شده است.
به گزارش تسنيم، بررسي اعمال خاموشي به ازاي 
هرمش��ترك در طول س��ال، يكي از پارامترهاي 
سنجش عملكرد شرك�ت هاي توزيع نيروي برق و 
همچنين، سنجش وضعيت شبكه برق هر منطقه 
است. درحالي كه طبق صبحت هاي آرش كردي، 
مديرعامل توانير، متوس��ط خاموشي در كشور به 
ازاي هر مش��ترك در نيمه نخست سال ۱۴۰۱، به 
زير يك دقيقه رسيده، بررسي آمار عملكرد شركت 
توزيع نيروي ب��رق تهران بزرگ نش��ان مي دهد، 
متوسط خاموشي به ازاي هر مشترك در طول سال 

۱۴۰۱ در تهران، ۱۲۰ دقيقه بوده است.
به عبارتي، به طور متوسط هرمشترك تهراني، سال 
گذشته ۲ ساعت قطعي برق را متحمل شده است.

در بين مناطق مختلف كلانشهر تهران، تهرانپارس 
با ۱9۴ دقيقه، بيش��ترين ميزان خاموشي در سال 
و منطقه بيهقي ب��ا ۶3 دقيقه در س��ال، كمترين 
ميزان خاموش��ي را در بين مناطق مختلف تهران 

داشته  است.

 افزايش صادرات نفت عراق 
به امريكا به ۲۴۷ هزار بشكه

اداره اطلاع��ات انرژي امريكا اع��لام كرد كه ميانگين 
صادرات نفت عراق به امريكا در هفته گذشته به ۲۴7 
هزار بشكه در روز افزايش يافت. به گزارش ايلنا از »ايرث 
نيوز«، اين اداره طي گزارش��ي اعلام كرد كه ميانگين 
واردات امريكا از نفت خام در هفته گذشته از 9 كشور به 
۴ ميليون و 8۶3 هزار بش��كه در روز رسيد و ۲۴3 هزار 
بشكه كمتر از آمار ثبت شده در هفته گذشته به ميزان ۵ 
ميليون و ۱۰۶ هزار بشكه بود. اين اداره افزود كه صادرات 
نفتي عراق به امريكا به طور متوس��ط حدود ۲۴7 هزار 
بشكه در روز طي هفته گذشته بوده است و در ميانگين 
روزانه، مقدار 99 هزار بشكه بيشتر از هفته گذشته صادر 
كرده است. بيشترين ميزان واردات نفت امريكا در هفته 
گذشته از كشور كانادا به ميزان 3 ميليون و ۲۶9 هزار 
بشكه در روز بوده است و مكزيك با ميانگين 393 هزار 
بشكه در روز در جايگاه بعدي قرار دارد. همچنين واردات 
نفتي امريكا از عربستان سعودي حدود 38۱ هزار بشكه 
بوده است و اكوادور با ميانگين ۱۴۵ هزار بشكه در روز 

در جايگاه بعدي قرار دارد.

ايران و عراق با گسترش
روابط انرژي تحريم هاي امريكا 

را زير پا مي گذارند
نتيجه گفت وگوهاي وزير نفت اي��ران و عراق در بغداد 
امضاي قرارداد براي تشكيل كميته هايي جهت مذاكره 
درمورد توسعه زمينه هاي مشترك و همچنين همكاري 
در بخش هاي پالايشگاهي و پتروشيمي، اكتشاف نفت و 
توسعه زيرساخت ها بوده است.  به گزارش تسنيم به نقل 
از اويل پرايس، وزارت نفت عراق اعلام كرد يكي از نتايج 
س��فر جواد اوجي، وزير نفت ايران به بغداد امضاي يك 
قرارداد در روز چهارشنبه براي گسترش روابط انرژي و 
ايجاد يك دفتر مشترك با هدف افزايش همكاري بين 

دو كشور بوده است.  

 چالش هاي 
صندوق هاي بازنشستگي

آنجا حياط خلوت نهادهاي سياسي است. هر فردي كه 
در دولت و مجل��س و نهادهاي خاص فعاليت مي كند 
براي اينكه بتواند جاي پاي مناسبي در بدنه قدرت براي 
خود دست و پا كند در مديريت سازمان تامين اجتماعي 
هم رفت و آمد مي كند. يا عضو هيات مديره ش��ركت ها 
مي شود يا مشاور است يا... از سوي ديگر براي اينكه بتواند 
درآمد مناسبي براي خود كسب كند راهي اين سازمان ها 
و شركت هاي وابسته مي ش��وند. براي اصلاح ضوعيت 
صندوق هاي بازنشستگي اين افراد بايد دور ريخته شوند 
تا درد درمان ش��ود. اين افراد هم بدنه سازمان را تنبل، 
بزرگ و فربه كرده اند و هم هزينه هاي زيادي را بر دوش 
اين سازمان تلنبار مي كنند. خود سازمان تامين اجتماعي 
هم سازمان بزرگي است که بايد چابك شود. مي بايست از 
فناوري هاي روز هم براي دريافت مطالباتش استفاده كند 
و هم براي مديريت اين فناوري ها لازمند. در مرحله بعد 
مداخله دولت در سازمان اجتماعي به لحاظ ساختاري 
بايد از ميان برود. دست دولت بايد از اين سازمان كوتاه 
ش��ود. در گذش��ته هم ديده ايم كه دولت دست اندازي 
كرده و منابع س��ازمان را هزينه كرده است. اين روند در 
دولت هاي مختلف تجربه شده در اين دولت هم به چشم 
مي خورد. مس��اله بعدي آن اس��ت كه بايد نظارت ها و 
مديريت ها با حضور شركاي اجتماعي صورت بگيرد. اين 
روند فعلا وجود ندارد. به همين دليل تاكيد ما اين است 
كه شوراي عالي تامين اجتماعي دوباره احيا شود. چنين 
وضعيتي تحت عنوان هيات امنا و هيات مديره كارآمد 
نبوده اس��ت. راهي براي ورود نمايندگان كارفرمايان و 
بيمه ش��دگان و كارگران در سازمان تامين اجتماعي و 
دخالت آنها در تصميم سازي ها و مديريت و نظارت وجود 
ندارد. اگر اين روند تداوم داشته باشد، شرايط سخت ادامه 

پيدا مي كند. 
  بخش�ي از مش�كلاتي ك�ه اش�اره كرديد به 
دخالت هاي دولت بازمي گ�ردد؛ دولت چگونه 

اين روند فرسايشي را تسريع مي بخشد؟
 بدهي هاي دولت به س��ازمان بايد تسويه شود. دولت 
دست از تعهداتي كه به سازمان تامين اجتماعي تحميل 
مي كند، بردارد. مشاغلي كه به عنوان سخت و زيان آور 
تعريف مي شوند. بازنشس��تگي هاي پيش از موعدي 
كه تحميل مي ش��وند، همين  طور طرح هاي بيمه اي 
غيرمتعارفي كه تعريف مي شوند بايد كارشناسي شوند. 
همين طرح اخير درباره بيمه خانواده كه زنان خانوار را 
بيمه مي كنند، دختران، افراد بي سرپرست و... را بيمه 
مي كنن��د و... اين روند در نظام بيم��ه اي يك نوع آفت 
بزرگ است. چون سازمان هاي بيمه اي و بازنشستگي 
بر اساس محاس��بات رياضي و آماري كار بيمه را انجام 
مي دهند. اينكه هر فرد و گروهي وارد ليست بيمه شدگان 
شوند نيازمند خدمات و مزايا و... هستند. در اصلاحات 

ساختاري اين مشكلات بايد رفع شوند.
  نمايندگان مجلس اما ب�ه جاي اين اصلاحات 
س�اختاري نگاه ه�اي س�طحي ب�ه موض�وع 
صندوق ه�اي بازنشس�تگي دارند و ب�ه دنبال 
تغيير سن و حقوق و... دارند. اين نگاه ها را چطور 

مي بينيد؟
اگر اين اصلاحات س��اختاري به درستي انجام شوند و 
سرمايه گذاري ها و حمايت هاي دولتي برنامه ريزي شود، 
بعد به دنبال اصلاحات پارامتري مثل س��ن و محاسبه 
حقوق و... بايد رفت. متاسفانه دولتي ها و مجلسي ها نگاه 
كارشناسي به مسائل سازمان ندارند و تنها اصلاح سن و 
حقوق و سابقه را مدنظر دارند. در حالي كه در يك روند 

اصلاحي اين موارد در زنجيره نهايي هستند.

از وزارت بازرگاني تا اتاق 
بازرگاني!

 نيز مشكلات ساختاري و سازوكارهايي تمركزگرايانه اي 
مي دانند كه نظام بازار و تبادل آزادانه كالا و خدمات در 
قالب عرضه و تقاضا را به حاش��يه مي راند و به جاي آن، 
روابط و مناسبات بوركراتيك را حاكم مي سازد.  چنان كه 
اخيرا رييس اتاق بازرگاني تهران ضمن اشاره به صدمات 
شديد قيمت گذاري دستوري و از جمله مهم ترين آنها 
يعن��ي ن��رخ ارز )۴۲۰۰ و ۲8۵۰۰ توماني( كه توليد و 
صادرات را متحمل آسيب هاي فراوان كرده است يا فضاي 
انحص��اري در توليد بعضي كالاها )خودرو( كه به ايجاد 
فساد و رانت هاي عظيم انجاميده به دو معضل اساسي در 
اين ميان اشاره كرد؛ »كاهش شديد سرمايه اجتماعي« و 
»فرار سرمايه« )۲/9(. به نظر مي رسد اين آسيب شناسي، 
آدرس صحيح تري از راهكارهاي حل مسائل و مشكلات 
امروز اقتصاد ايران نشان مي دهد.  راه و مسيري كه ايجاد 
يك وزارتخانه )وزارت بازرگاني( آخرين ايستگاه آن است 
و نقطه عزيمت آن تغيير نگاه به داخل و خارج از كشور 
مبتني بر حق آزادي انتخاب و ساير حقوق شهروندان و 
تعامل با جهان در چارچوب راهبرد اقتصاد آزاد و رقابتي 
به جاي اقتصاد درونگرا و خودكفاست؛ و الا كه نواختن 

شيپور است از سر گشاد آن و زدن ميخي بر تابوت! 

گزارش »تعادل« از اهميت دانش بنيان شدن اقتصاد ملي در صنعت نفت و گاز كشور

معاون هماهنگي توزيع شركت توانير: 

وقت دلارزدايي از صنايع!

چين طلب نفتي ايران را با ارز آفريقايي پرداخت مي كند؟

مشتركان خانگي پرمصرف به كنتور هوشمند مجهز مي شوند

مدير پيشين امور بين الملل شركت ملي نفت ايران گفت: 
محموله هايي كه صادر مي ش��ود به ارز معتبر و مورد نياز 
پرداخت مي ش��ود و ارز افريقايي تابه حال مرسوم نبوده، 
ممكن است ارز كشور مقصد هرچند غيررايج استفاه شود 
اما ارز غيررايجي كه ارتباطي به دو كشور مبدا و مقصد ندارد 
تاكنون استفاده نشده است. محسن قمصري در گفت وگو 
با ايلنا، درباره انتشار اخباري مبني بر پرداخت پول صادراتي 
نفت ايران با واحدهاي پولي سه كشور افريقايي اظهار داشت: 
اين موضوع تاكنون مسبوق به سابقه نبوده است كه كشوري 
بخواهد از ارز غيررايج يا غير از واحد پولي دو كشور مبدا و 
مقصد اس��تفاده كند.  وي افزود: اكنون محموله هايي كه 
صادر مي شود به ارز معتبر و مورد نياز پرداخت مي شود و 
ارز افريقايي تابه حال مرسوم نبوده است، ممكن است ارز 
كشور مقصد هرچند غيررايج استفاه شود اما ارز غيررايجي 
كه ارتباطي به دو كشور مبدا و مقصد ندارد تاكنون استفاده 
نشده است. حتي ممكن است از پول امارات در مبادات نفتي 
با چين استفاده شود اما ارز افريقايي تاكنون سابقه نداشته 
است.  مدير پيشين امور بين الملل شركت ملي نفت ايران 
خاطرنشان كرد: بهترين مسير دريافت مطالبات نفتي؛ ارزي 
است كه بتوانيم از دنياي آزاد خريد كنيم اما از آنجايي كه 
متاسفانه يا خوشبختانه بخش عمده اي از واردات ما از چين 
است ارز چين هم معتبر است، حداقل هزينه هاي تبديل ارز 
را براي ما كاهش مي دهد.  وي درباره آمار صادرات به چين 
گفت: بر اس��اس آمار شيپينگ و كشتيراني حدس هايي 

مي زنند و اما قاعدتا چندان مورد اعتماد نيست.
يك منبع آگاه در وزارت نفت نيز با رد اين ادعا به ايلنا گفت: 
به نظر مي رسد در شرايط جنگ تمام عيار اقتصادي و وضع 
تحريم هاي پيشرفته و هوش��مند، طرح چنين مطالبي 

با هدف ايجاد جنگ رواني و اعتمادزايي از منابع رس��مي 
با هدف دسترس��ي به اطلاعات فروش نف��ت ايران انجام 
مي ش��ود. وي در خصوص اعمال تخفيف در فروش نفت 
گفت: با توجه به شرايط بازار و تغييرات فصلي و تغيير در 
ميزان عرضه و تقاضاي نفت خام هاي س��بك و سنگين، 
موقعيت رقبا و مشتريان، استفاده از تكنيك هاي معاملاتي 
براي حفظ سهم بازار با رعايت صرفه و صلاح و منافع كشور 
يك امر معمول بوده و در نظر گرفتن تس��هيلاتي در اين 
زمينه در چارچوب ضوابط و مجوزهاي لازم و حسب روال 
مرسوم، امكان پذير اس��ت. اين منبع آگاه تاكيد كرد: در 
شرايط جنگ  تمام عيار اقتصادي نظام استكبار عليه ايران 

و به ويژه صنعت نفت، فروش و صادرات نفت كشور تحت 
شرايط خاص و با تلاش صنعت نفت بدون يك روز تعطيلي 
انجام گرفته است. وي خاطرنشان كرد: بديهي است با توجه 
به امكان سوء استفاده دشمنان نمي توانيم هيچ يك از اين 
روش ها و تلاش هاي صورت گرفت��ه و در حال انجام را به 
صورت عمومي بيان كنيم اما افزايش وصولي درآمدهاي 
نفتي، كاهش حجم بدهي هاي خارجي و كاهش چشمگير 
محموله هاي ميعانات گازي روي آب و تس��ويه بسياري 
از تعه��دات دولت قبل، به خوبي مويد فعاليت جهادگونه 

پرسنل خدوم صنعت نفت در عمل به تكاليف خود است.
اين منبع آگاه در خصوص تسويه بهاي نفت با ارزي غير از 

دلار و همچنين استفاده از روش فروش تهاتري گفت: اين 
روش ها متناسب با ارزش ذاتي نفت خام و مطابق تجارب 
بين المللي صورت مي گيرد و برخي اعضاي اوپك و ساير 
كش��ورهاي صادركننده نفت از اين روش ها در مبادلات 
خود در طي سال ها و بارها استفاده كرده و مي كنند. عجيب 
اين است كه برخي تنها معيار فهم اقتصادي شان دلار است 
در حالي كه در بازار وسيع و متكثر اقتصاد جهاني بسياري 
از كشورها به دنبال كاهش وابستگي صرف به دلار هستند 
و در اين خصوص از مبادلات غيردلاري و تهاتري استقبال 
مي كنند.  وي بيان داشت: وزارت نفت به مدد به كارگيري 
سياست هاي متنوع فروش و با استراتژي حفظ بازارهاي 
خود در ش��رايط بي ثبات و پرتلاطم بازار نفت موفق شده 
اس��ت صادرات خود را استحكام و تقويت كرده به گونه اي 
كه هم اكنون حجم صادرات نفت و ميعانات گازي ايران در 
مقايسه با حجم صادرات ابتداي فعاليت دولت سيزدهم ۲ 
برابر شده است. اينها همه در حالي است كه صنعت نفت در 
خط مقدم جبهه جنگ اقتصادي با شديدترين تحريم ها و 
محدوديت ها روبروست ولي صنعت نفت با حمايت ارتش 
و سپاه در خليج فارس و آب هاي بين المللي محموله هاي 
صادراتي خود را از ميان ناوگان بدخواهان كشور با موفقيت 
عبور داده و با چن��گ و دندان و تا پاي ج��ان از اين ثروت 
خدادادي كه متعلق به آحاد ملت ايران است، دفاع مي كنند.

به گزارش ايلنا، نشريه »اويل پرايس« در تازه ترين مقاله اش 
مدعي ش��ده كه چين، در ازاي خريد نفت ايران، اخيرا به 
پرداخت ارز كشورهاي آنگولا، كنيا و زامبيا روي آورده است. 
اين رسانه همچنين عنوان كرده است كه به طور متوسط 
تخفيف چيني ها براي نفت خام ايران در ۱۲ ماه گذشته 

حدوداً ۴۴ درصد بوده است.

معاون هماهنگي توزيع توانير از تجهيز اشتراك هاي 
خانگي پرمصرف به كنتور هوش��مند تا پايان امسال 
خبرداد. به گزارش توانير، حميدرضا پير پيران از برنامه 
تجهيز تمامي مشتركان خانگي بالاي الگوي مصرف 
به كنتورهاي هوشمند، تا پايان سال جاري خبر داد و 
افزود: امسال مش��تركان تجاري بالاي هزاركيلو وات 
س��اعت مصرف ماهانه به همراه تمامي مش��تركان 
صنعتي و كش��اورزي به كنتورهاي هوشمند مجهز 
مي شوند و اميدواريم طي يك برنامه پنج ساله كار نصب 
كنتورهاي هوش��مند روي تمامي اشتراك هاي برق 
كشور به اتمام برسد. وي با اشاره به نزديك شدن دوره 
اوج بار تابستان از مردم خواست همچون سال گذشته 
با مشاركت و همراهي با برنامه هاي صرفه جويي انرژي 
به عبور بدون مشكل از تابستان پيش رو كمك كنند و 

از پاداش صرفه جويي بهره مند شوند.
مهندس پيرپيران ابراز اميدواري كرد با مشاركت خوب 
مردم، امسال حداقل 8 درصد كاهش مصرف انرژي در 
۴ ماه گرم سال اتفاق بيفتد، اين ميزان در سال گذشته 
۵ درصد بود و علاوه بر آن از رشد ۴ تا ۵ درصدي مصرف 

سالانه برق خانگي نيز جلوگيري شد. معاون هماهنگي 
توزيع توانير كاهش مصرف برق مشتركان خانگي تا 
۵۰ درصد الگوي تعيين شده در دوره گرم امسال را به 
ازاي هركيلو وات ساعت صرفه جويي با ۲ هزار تومان 
پاداش همراه دانست و اين پاداش براي صرفه جويي 
بيش از نصف تا سقف الگو ۱,۵۰۰ تومان، تا ۱.۵ برابر 
الگو ۱,۰۰۰ تومان و تا ۲.۵ برابر الگو ۵۰۰ تومان است 
و مش��تركان خانگي با بيش از ۲.۵ برابر الگو مشمول 

پاداش نمي شوند.
پير پيران با اش��اره به محاس��به پلكان��ي قيمت برق 
مصرفي، پله اول مصرف را حدود ۶۰ تومان، پله بعدي 
حدود 8۰ تومان و پله هاي بعدي تا سقف الگو را تا ۱7۰ 
تومان به ازاي هر كيلو وات ساعت مصرف عنوان كرد 
كه براي مصارف بالاي الگو ۱.۵ برابر نرخ تأمين برق كه 
معادل ۴۴۵.۵ تومان است به ازاي هركيلو وات ساعت 
مصرف اضافي دريافت مي شود و اين ضريب تا ۲.۵ برابر 

براي مصارف بالاتر افزايش مي يابد.
وي عدم مج��وز فعاليت ب��راي توليد كنندگان مجاز 
رمز ارز در ماه هاي گرم س��ال را خاطرنش��ان كرد و از 

مردم خواست نسبت به جهش ناگهاني مصرف برق 
اماكن تجاري، خانگ��ي، كارگاهي و غيره كه به اجاره 
واگ��ذار كردند، هوش��يار باش��ند و اطلاعات مصرف 

 ب��رق اينگونه اماك��ن را از طريق نرم اف��زار كاربردي 
»برق من« پايش كنند تا استفاده غيرمجاز از اشتراك 

آنها صورت نگيرد.



در ساعات پاياني روز شنبه دو مصوبه جديد براي حمايت از 
بازار سرمايه و جلوگيري از ريزش هاي عميق آن مطرح شد 
و بر همين اساس مصوبه كميته پايش ريسك بازار سرمايه، 
افزايش ضريب تعديل سهام هاي پذيرفته شده در بورس 
تهران و بازار اول و دوم فرابورس ايران به روزرساني و ابلاغ 
شد. همچنين قرار شد كه ۵۰۰ ميليارد تومان به حساب 
صندوق تثبيت بازار سرمايه براي خريد سهام واريز شود و 
زمان اصلاح پرتفوي صندوق هاي درآمد ثابت از سه به پنج 
ماه برسد.  بورس تهران تقريبا يك هفته روي مدار نزول بود 
و س��قوط هاي تاريخي را ثبت كرد، حتي وضعيت بازار به 
گونه اي شد كه حقوقي هاي بزرگ نيز از پس جمع كردن 
بازار برنيامدند و به نوعي شرايط بسيار وخيمي را در بازار 
شاهد بوديم. كارشناسان و فعالان بازار اين مصوبه ها حمايت 
نمي دانند و عقيده دارند كه اگر مسوولان كاري نكنند بازار 
روند طبيعي خود را طي مي كند. اغلب كارشناس��ان روز 
گذشته در صفحات خود نوشتند كه ۵۰۰ ميليارد تومان 
اصلا عددي نيست و تاثيري روي معاملات نخواهد داشت؛ 
چرا كه بازار حجم 2۰ ه��زار ميلياردي مي خورد. پيش از 
اين هم گفته ش��د كه بورس نيازي به حمايت ندارد و اگر 
مس��وولان اجازه دهند بازار روند طبيعي خود را طي كند 
شرايط بهتري خواهيم داشت. لازم است بازار سرمايه به 
طبيعت خود بازگردد و هرگونه دستكاري مي تواند شرايط 
را وخيم تر كند. بسياري از كارشناسان نسبت به اين مصوبه 
نشان دادند و در همين راستا بهنام صمدي نوشت: »آقاي 
عشقي چرا داري خالي فروش��ي مي كني؟۵۰۰ ميليارد 
ريختن تو صندوق تثبيت؟ خب مشتي بازار خودش 2۰ 
هزار ميليارد تومان حجم مي خورد قبل از عطش كش��ي 
شما. توروخدا اينقدر دس��ت و دل باز نباشيد. زمان براي 
كاهش نصاب سرمايه گذاري صندوق هاي درآمد ثابت را 
از 1۵ به 1۰ درصد رو از 3 ماه به ۵ ماه كاهش دادين؟ خب 
چه فايده مشتي با يه تلفن شما هشمو خالي كردين.« اين 
تنها يكي از اعتراضات اهالي بازار سرمايه نسبت به مديريت 
رييس سازمان بورس بود. همه افراد عقيده دارند كه عدد 
بسيار پاييني براي حمايت در نظر گرفته شده است. از سوي 
ديگر اگر عقيده داشتند كه بازار پس از سه ماه رشد نياز به 
استراحت دارند با يك عرضه اوليه يا پذيره نويسي شرايط بازار 
طبيعي مي شد. بررسي ها نشان مي دهد كه بخش عمده  
پول ورودي به بازارسرمايه طبيعي بود و اگر دخالتي در بازار 
صورت نمي گرفت بازار با يك جهش بسيار خوب تا فصل 

مجامع پيش مي رفت و پس از آن نيز استراحت مي كرد.
يكي از فعالان بازار سرمايه نيز درخصوص ريزش بازار نوشت: 
اصلاح پس از هر روند صعودي يك امر طبيعي تلقي مي شود 
و انتظار مي رفت بورس تهران نيز براي مدتي اصلاح كند اما 
متاسفانه به دليل دخالتي كه از سمت خارج از بازار به بورس 
تهران تحميل شد، شاهد يك شوك منفي جدي بوديم 
كه بازار را با يك پنيك همراه كرد و شدت عرضه ها به اوج 
خود رسيد. ا توجه به شوك ايجاد شده، انتظار نمي رود كه 

بازار بتواند خيلي سريع به مسير صعودي بازگردد . برخي از 
كارشناسان اتفاقات اخير را با سال ۹۹ قياس مي كنند كه به 
هيچ عنوان درست نيست و شرايط اصلا همچون آن سال 
به خصوص دنبال نمي شود و به نظر مي رسد روند كاهشي 
ايجاد شده بيشتر شبيه به مهر ماه سال ۹۷ باشد و پس از 
آن شاهد برگشت دوباره معاملات به مسير صعودي و ادامه 
سقف شكني هاي شاخص باشيم. مهم ترين اثر اين اتفاقات، 
دخالت ها و اظهارنظرات از سمت سياست گذاران، افزايش 
دوباره بي اعتمادي به بازار و خروج سرمايه خواهد بود كه 
مي تواند بزرگ ترين ضربه را به روند بازار سهام بزند زيرا فارغ 
از مباحث مالي، يكي از بااهميت ترين سرمايه هاي بازار مالي، 
اعتماد افراد فعال در آن است. به دليل وجود حواشي بسيار 
زيادي كه اكنون در بازار وجود دارد، احتمالا شاهد واكنش 
كمي نيز از سمت معامله گران به صورت هاي مالي اين هفته 
باشيم اما به مرور اين جو منفي از بين خواهد رفت و پس 

از يك استراحت زماني به مسير صعودي بازمي گرديم.

   بازار از دريچه معاملات
در معاملات روز يكشنبه، 24 ارديبهشت ماه شاخص بورس 
تهران ۷1 هزار و 882 واحد نس��بت به روز كاري گذشته 
صعود كرد و تا سطح 2 ميليون و 28۵ هزار و ۹۰6 واحد بالا 
آمد. شاخص كل هم وزن بورس نيز با رشد 13 هزار و ۷۵3 

واحدي در رقم ۷48 هزار و 6۰4 واحدي ايستاد. شاخص 
كل فرابورس نيز با افزاي��ش 621 واحدي به رقم 28 هزار 
و 481 واحد رسيد. ش��اخص هم وزن فرابورس هم روند 
صعودي داشت و با رشد 3 هزار و ۹۹۷ واحد به سطح 13۵ 
هزار و 148 واحد رسيد.  روز گذشته نماد شبندر )شركت 
پالايش نفت بندرعباس( بيشترين ورود پول را داشت كه 
ارزش آن 1۰8 ميليارد تومان بود. پس از شبندر، نمادهاي 
شپنا، وبصادر، بنيرو و شراز بيشترين ورود پول حقيقي را 
داشتند. در سوي ديگر، بيشترين خروج پول حقيقي به 
نمادهاي خساپا، خزاميا و دي اختصاص داشت. روز يكشنبه 
نمادهاي فولاد، فملي و فارس بزرگان سبزپوش بورس بودند 
كه بيشترين اثر را در رشد شاخص كل بورس داشتند. در 
مقابل وپارس، خزاميا و ثشاهد بيشترين اثر كاهنده را بر 
شاخص كل داشتند. در فرابورس نيز نمادهاي وسپهر، خاور 
و شپويا بيشترين اثر مثبت را بر شاخص داشتند و نمادهاي 
بپاس، دي و كگهر بيش��ترين اثر منفي را بر شاخص كل 
فرابورس داشتند. در بين نمادهاي پرتراكنش بورس دومين 
روز كاري هفته نيز خزاميا بيشترين تراكنش را داشت و 
خودرو و خساپا در رتبه هاي بعدي قرار گرفتند. در فرابورس 
نيز دي، كرمان و گدنا بيشترين تراكنش را داشتند. ارزش 
معاملات كل بازار سهام به 4۰ هزار و ۹۰1 ميليارد تومان 
رسيد. ارزش معاملات اوراق بدهي در بازار ثانويه 16 هزار و 

684 ميليارد تومان بود كه 41 درصد از ارزش كل معاملات 
بازار را در اين روز شامل مي شود.ارزش معاملات خرد نيز با 
افزايش 2۷ درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم 1۷ 
هزار و 488 ميليارد تومان رسيد.  در معاملات دومين روز 
كاري هفته نماد دي )بانك دي( بيشترين ارزش معاملات 
بازار سهام را نيز به خود اختصاص داد كه ارزش معاملات آن 
621 ميليارد تومان بود. پس از دي، خزاميا بيشترين ارزش 
معاملات را داشت و دي رتبه سوم بيشترين ارزش معاملات 
را به خود اختصاص داد و پس از آن دو نماد خساپا و وبملت 
در رتبه هاي بعدي بيشترين ارزش معاملات قرار گرفتند. در 
حجم معاملات نيز سهام دي )بانك دي( با تعداد 4 ميليارد 
و 282 ميليون و ۵4۰ هزار و ۷۹6 سهم در صدر قرار گرفته 
است. شستا در رتبه دوم بيشترين حجم معاملات بازار قرار 
گرفت و رتبه سوم به خساپا تعلق داشت. دو نماد كرمان و 
خودرو نيز در رتبه هاي بعدي بيش��ترين حجم معاملات 

بازار قرار داشتند. 
در معاملات يكشنبه، 3۰3 نماد صف خريد داشتند 
و ۵۵ نماد با صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش 
صف هاي خريد با رشد 662 درصدي نسبت به روز قبل 
به 2 هزار و 842 ميليارد تومان كاهش يافت و مجموع 
ارزش صف هاي ف��روش نيز با كاهش 8۹ درصدي به 

3۹۷ ميليارد تومان رسيد.
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پرداخت بيش از ۲۱۰ ميليارد تومان 
سود سنواتي و جاري با سجام

سمات| ش��ركت س��پرده گذاري مركزي اوراق 
بهادار اعلام كرد: در هفته سوم ارديبهشت بيش از 
21۰ ميليارد تومان مطالبات سنواتي و سود جاري 
سهامداران از طريق سامانه جامع اطلاعات مشتريان 
)سجام( واريز شد.اطلاعات منتشر شده در خصوص 
جزييات واريز مطالبات جاري و سنواتي سهامداران 
در هفته سوم ارديبهشت ماه امسال نشان مي دهد 
كه در اين بازه زماني، 8 ناشر سود سنواتي و 6 ناشر 
سود جاري صاحبان سهام خود را پرداخت كرده اند.

بر اساس اين گزارش، در اين دوره زماني، 6 شركت  
»الكتريك  خودرو شرق، پخش هجرت، پتروشيمي  
جم، سرمايه گذاري  ساختماني  بين المللي  نام  آوران  
مهندسي، فروشگاه هاي  زنجيره اي  افق  كوروش و 
پليمرآرياساسول«، سود سنواتي 2۵2 هزار و 3۹۷ 
سهامدار را كه ش��امل 8۰ ميليارد و 1۷4 ميليون 
تومان مي شود را با استفاده از سامانه جامع اطلاعات 
مشتريان )سجام( واريز كرده اند. همچنين تا پايان 
هفته س��وم ارديبهشت ماه امس��ال، 8 ناشر »قند 
اروميه، تكادو، به  پرداخت  ملت، سيمان لارسبزوار، 
سرمايه گذاري  توسعه  وعمران  استان  كرمان، بيمه  
اتكايي  س��امان، س��يمان  كرمان و مديريت  انرژي 
 اميد تابان  هور«، س��ود جاري 4۷۷ ه��زار و ۵6۷ 
سهامدار كه ش��امل 131 ميليارد و ۷2۵ ميليون 
تومان مي ش��ود را توسط سمات و از طريق سامانه 
سجام واريز كرده اند. لازم به ذكر است، سجام يك 
سامانه زير ساختي براي شناسايي مشتريان جهت 
ورود به باشگاه بزرگ بازار سرمايه ايران است كه تمام 
فعالان اين بازار اعم از »سرمايه گذاران، مشتريان و 
مديران نهادها« در اين س��امانه، فقط يك بار براي 
هميش��ه اطلاعات خود را در آن ثبت خواهند كرد 
و پس از احراز هويت حضوري و غير حضوري قادر 
به دريافت خدمات مبتني بر داده هاي تاييد شده 
خواهند بود. بر اس��اس اين گ��زارش، از طريق اين 
سامانه اطلاعات هويتي، ش��ماره حساب، شماره 
موباي��ل، آدرس الكترونيكي و اقام��ت دايمي فرد 
ثبت مي شود و از آن به بعد هيچ نهاد مالي نيازي به 
دريافت مجدد اطلاعات آن سهامدار را ندارد.گفتني 
اس��ت »دريافت كد معاملاتي براي ورود به بازار 
سرمايه، دريافت سودهاي جاري، سنواتي و سود 
سهام عدالت، امكان ورود به درگاه ذينفعان بازار 
سرمايه و استفاده از خدمات آن شامل ميز خدمت 
الكترونيك، مش��اهده و گزارش دارايي، دريافت 
گواهي سهام، ليس��ت مجامع و برگزاري مجامع 
به صورت الكترونيك، گزارش سود هاي پرداخت 
شده، تاريخچه س��ود سهام عدالت و گزارش حق 
تقدم استقاده نشده« از جمله مزاياي ويژه ثبت نام 

و احراز هويت در سامانه سجام به شمار مي رود.

بورس بهترين گزينه سرمايه گذاري
ايبنا| علي بخشنده، كارشناس بازار سرمايه، گفت: در 
پي ريزش شاخص كل بورس برخي ها عنوان مي كنند 
كه بازار سرمايه در حال ريزش است، اما اين صحبت ها 
كاملا نادرس��ت است، و فقط ش��اخص كل بورس در 
حال اصلاح قيمتي اس��ت.هر رشدي در بازار سرمايه 
يك اصلاح قيمتي را در پي خواهد داش��ت. بخشنده 
اظهار داش��ت: با توجه به اينكه عملكرد شركت هاي 
بورس��ي در سال گذش��ته و همچنين در سال جاري 
بسيار خوب ارزيابي مي شود و با توجه به اينكه فصل 
مجامع و تقسيم سود شركت هاي بورسي را در پيش 
داريم، بازار سرمايه به رشد خود ادامه خواهد داد، چرا 
كه بازار سهام بسيار ارزنده است. اين تحليلگر بازارهاي 
مالي ابراز داشت: اكثر بازارهاي دارايي در سال گذشته 
رشد شارپي را تجربه كرده بودند و بازارهاي ارز، طلا، 
مسكن و خودرو رشد قيمتي بسيار زيادي داشتند، در 
اين بين تنها بازاري كه نتوانست بازدهي خود را به ساير 
بازارها برساند بازار سهام بود. وي افزود: با توجه به اينكه 
بازار س��هام در دو سال و نيم گذشته سقوط قيمتي را 
تجربه كرده بود، اما اين ريزش به پايان رس��يده است 
و سال 14۰2 سال خوبي براي بازار سهام خواهد بود. 
بخش��نده تصريح كرد: فعلان بازار سرمايه نگراني از 
معامله در اين بازار ندارند، زيرا از يك طرف شاهد بهبود 
شرايط سياسي هستيم و از طرف ديگر شاهد ثبات در 
بازار ارز هستيم اين كارشناس بازار سرمايه عنوان كرد: 
علت ريزش اين روزهاي بازار سهام اين است كه يك 
عده از حقوقي ها و حتي برخي از حقيقي ها تصميم به 
ذخيره كردن سودهاي خود كردند، بنابراين ذخيره 
كردن س��ودها و اصلاح، ذات بازار س��هام است. وي 
افزود: شاخص كل بازار سهام از اسفند ماه سال گذشته 
رشد شارپي خود را ش��روع كرد و بازده بسيار خوبي 
را نيز برجاي گذاش��ت. با اين بازدهي فزاينده، اتفاقا 
اصلاح شاخص كل را بايد به فال نيك گرفت، زيرا اين 
اصلاح، حاكي از ادامه رش��د متعادل بازار سهام دارد. 
اين تحليل گر بازارهاي مالي اظهار داشت: افرادي كه 
تصميم دارند پول هاي خود را در بورس سرمايه گذاري 
كنند، اما تجربه كمي از اين بازار دارند، توصيه مي كنم 
از رفتارهاي هيجاني پرهيز كنند و سهم هايي كه ارزش 
ذات��ي خوبي دارند بخرند و البت��ه كمي صبر به خرج 
دهند. بخشنده گفت: بازار سرمايه بهترين بازار براي 
سرمايه گذاري است، زيرا بازارهاي رقيب بازار سرمايه 
حباب قيمتي بالايي دارند، بنابراين سرمايه گذاري در 
بازارهاي ارز، طلا و مسكن و خودرو ريسك بسيار زيادي 
دارد، به عنوان نمونه در ب��ازار خودرو به دليل كمبود 
عرضه و نبود واردات، بازار خودرو دچار حباب قيمتي 
شده است. همچنين با توجه به نرخ ارز و قيمت جهاني 
اونس، انواع سكه طلا نيز داراي حباب قيمتي بسيار 
بالايي هستند. وي افزود: همچنين در بازار مسكن 
رشد شارپي بسيار زيادي داشته ايم و قيمت مسكن 
بين 1۰۰ تا 2۰۰ درصد رشد قيمتي را تجربه كرده 
است. علي بخشنده در پايان تاكيد كرد: بنابراين تنها 
بازاري كه از رشد قيمتي جامانده، بازار سهام است 
و اين بازار بهترين گزينه براي سرمايه گذاري است.

همپوشاني حمايت ها
در بازار سرمايه

اكوايران| وزارت صمت اعلام كرد كه اطلاعات همه 
خريداران از سامانه يكپارچه خودرو براي بررسي طرح 
ماليات بر عايدي سرمايه در اختيار نهادهاي ذيربط قرار 
مي گيرد. از آنجا كه در يك خانواده، داشتن بيش از چهار 
خودرو خيلي رايج نيست و تعداد اين خانواده ها يا فردي 
از اعضاي خانواده كه بيش از يك خودرو داش��ته باشد، 
چندان زياد نيس��ت، تعداد افرادي كه مش��مول طرح 
ماليات بر عايدي سرمايه از اين طريق شوند احتمالا قابل 
توجه نيست. دولت ها معمولا براي كاهش نوسان گيري 
و سفته بازي اقدام به دريافت ماليات بر عايدي سرمايه 
مي كنند. معامله خودرو، ارز، طلا و املاك مشمول طرح 
ماليات بر عايدي سرمايه مي شود. براي تشكيل پرونده 
مالياتي تقريبا براي تمام موارد بانك اطلاعاتي وجود دارد 
يا در حال تكميل است كه مي تواند بازارهاي اعلام شده را 
تحت تاثير قرار دارد ولي براي ارز بازار آزاد تشكيل پرونده 
مالياتي سخت تر اس��ت، زيرا معاملات ارز غيررسمي 
است و در صورتي كه افراد تصميم بگيرند حساب سپرده 
ارزي تشكيل دهند دارايي ارزهاي خارجي قابل بررسي 
مي شود؛ در غير اين صورت دسترسي به اطلاعات ارزي 
سخت خواهد بود و دسترس��ي به اطلاعات خريدار و 
فروش��نده در بازار آزاد وجود ندارد. به همين خاطر به 
نظر مي رسد اس��كناس سبز امريكايي به دنبال جدي 
شدن جريان دريافت ماليات بر عايدي سرمايه افزايش 
پيدا كند. اسكناس امريكايي روز قبل حمايت ۵2 هزار 
و 6۰۰ تومان را از دست داد و در ادامه هم حمايت رواني 
سطح ۵2 هزار تومان مورد حمله قرار گرفت . هرچند 
اين محدوده هم در معاملات روز قبل از دست رفته بود 
ولي براي پايان معاملات قيمت دلار به بالاي محدوده 
حمايت رواني ۵2 هزار تومان برگشته است.چنانچه رفتار 
نزولي بازار ادامه پيدا كند حمايت ۵1 هزار و 4۰۰ تا ۵1 
هزار و 6۰۰ تومان مهم ترين حمايت شاخص دلار است 
و مقاومت ۵2 هزار و 6۰۰ تومان و پس از آن مقاومت ۵3 
هزار توماني، مقاومت هاي مهمي هستند. روند نزولي دلار 
در روز قبل، معاملات بازار سكه را كاهشي كرد بررسي 
نمودار سكه رفاه نش��ان مي دهد كه اين نماد حمايت 
مهم خود در محدوده 32 ميليون و 6۰۰ هزار تومان را 
از دس��ت داده و حمايت 31 ميليون و 4۰۰ هزار تومان 
نيز از دست رفته است. حمايت رواني 31 ميليون يكي 
از نقاط حمايتي است كه شكست آن مي تواند حمايت 
3۰ ميليون ۵۰۰ هزار واح��دي را فعال كند. مقاومت 
رواني 32 ميليوني، مقاومت مهمي است كه شكست 
آن مي تواند مقاومت 32 ميلي��ون و 6۰۰ هزار واحدي 
را فعال كند. بازار س��رمايه خط روند صعودي شاخص 
قدرت خريد را شكس��ته ولي در محدوده حمايتي 23 
درصدي فيبوناچي قرار دارد. شاخص خودرو هم اگرچه 
سطح 23 درصدي اصلاحي فيبوناچي را از دست داده 
ولي در نزديكي خط روند صعودي شاخص قدرت خريد 
نسبي قرار گرفته است. روز قبل ضريب اعتبارات بازار 
سرمايه افزايش يافت و بازارساز از طريق قانون سعي 
كرده اميد بازگشت را در ميان معامله گران زنده كند. 
ارزش معاملات خرد بازار سرمايه روند كاهشي به خود 
گرفته اس��ت ولي در صورتي كه بازار سرمايه در روز 
جاري متعادل شود، با توجه به همپوشاني حمايت ها 
در ش��اخص كل، نماد بانك ملت و شاخص خودرو 
مي توان انتظار يك حركت رو به بالا را از بازار تصور كرد.

عرضه نفت در بورس بستري براي 
گسترش مبادي صادراتي نفت

ايرنا| گواهي سپرده كالايي يك ورقه بهادار است كه 
در بورس قابليت پذيرش و معام��لات دارد. اين اوراق 
گواهي از يك كالاي معيني كه در بورس پذيرش شده 
است، نشأت مي گيرد. گواهي كالايي زعفران، سكه و... 
در كشور داريم و از اين نوع اوراق استقبال خوبي در بازار 
سرمايه كشور صورت گرفته است. در گواهي سپرده نفت 
خام، به جاي اينكه با استفاده از بازارياب هاي بين المللي 
و داخلي به دنبال س��رمايه گذار باشيم، به تعريف يك 
ابزار مالي مي پردازيم و سرمايه گذار با ريسك خودش 
به معاملات ورود مي كن��د. در واقع اين گواهي، اولين 
ابزار ارزي ما و يك ابزار اس��تاندارد بين المللي است كه 
قابليت اشتراك گذاري دارد. سرمايه گذاران روي اين ابزار 
شروع به معاملات ثانويه مي كنند و زمين بازي جديدي 
ايجاد مي شود كه هر كسي بنا بر سياست ها، ريسك ها 
و حجم سرمايه گذاري از طريق چند روش مي تواند به 
حوزه نفت كمك كند. قبلًا اگر كسي 1۰ ميليارد تومان 
داشت نمي توانس��ت وارد حوزه نفت شود و اين كالا را 
بخرد. ابزاري ب��راي ورود بخش خصوصي به اين حوزه 
نداشتيم. طبق مصوبه شوراي عالي اقتصاد اين امكان 
ايجاد شده كه مديريت امور بين الملل نفت اجازه داشته 
باشد وكالتاً از طرف سرمايه گذاران خرد اقدام به فروش 
نفت كند. به اين ترتيب، سرمايه هايي كه تا امروز قابليت 
ورود به اين تجارت را نداش��ته اند، الان شرايط فعاليت 
برايشان فراهم شده است. برزو حق شناس كارشناس 
بازار سرمايه در خصوص گواهي سپرده نفت خام، گفت: 
اگر نتوانيم نقدينگي را در كشورمان مديريت كنيم و آن 
را به سمت وس��وي درستي سوق دهيم، اين نقدينگي 
به سمت بازارهايي مانند مسكن و خودرو مي رود. وي 
تصريح كرد: ورود نقدينگي به بازارهايي همچون مسكن 
و خودرو اثرات تورمي را تشديد خواهد كرد، در همه جاي 
دنيا از ابزارهايي مانند گواهي سپرده استفاده مي شود و 
اين روش ها اثرگذاري خود را نشان داده اند. كارشناس 
بازار سرمايه ادامه داد: از ابزارهايي مانند گواهي سپرده 
نفت خام استفاده مي شود تا نگذارند نقدينگي به قسمت 
فيزيكي كالاها برود، گواهي سپرده ايده خوبي است و 
به كنترل نقدينگي در كشور كمك مي كند. هر چقدر 
ميزان بهره گيري از اين ابزارها در كشور بيشتر شود، بهتر 
است. حق ش��ناس گفت: به طور كلي، ابزارهايي مانند 
گواهي سپرده نفت خام مي توانند كمك بزرگي به اقتصاد 
كشور كنند و سياست گذاران اقتصادي مي توانند از اين 
طرح ها نهايت بهره برداري را داشته باشند. از طريق اين 
ابزارها مي توانيم به كنترل نقدينگي سرگردان در كشور 

بپردازيم و زهر اثرات تورمي آن را كمتر كنيم.

»تعادل«بررسيميكند

شوك درماني براي ترميم شاخص

ارزندگي بورس از لحاظ دلاري
پس از ركوردشكني هاي شاخص بورس در سال ۹۹ و عبور 
از ارتفاع 2 ميليون واحد شاهد عقب نشيني شديد شاخص 
بورس از اين كانال و تداوم روند نزولي آن در اين بازار بوديم 
كه اين امر زمينه س��از ترس سهامداران از سرمايه گذاري 
در بورس و خروج گس��ترده پول از اي��ن بازار بود.به دنبال 
فراز و نشيب هاي شديدي كه معاملات بورس در 2 سال 
و نيم گذشته تجربه كرد، سرانجام اين بازار از بهمن سال 
گذشته با كمك تلاش گسترده مسوولان دولت سيزدهم 
و نيز س��ازمان بورس به ثبات دس��ت پي��دا كرد و ضمن 
كاهش نوسانات شديد در اين بازار، شاهد بازگشت رونق 
به معاملات اين بازار بوديم. بازار سهام از نخستين روز سال 
14۰2 معاملات خود را پررونق آغاز كرد و طبق پيش بيني 
اكثر كارشناسان اين بازار در سال جديد، چهره اي متفاوت از 
خود را به سهامداران نشان داد؛ به گونه اي كه شاخص بورس 
پس از گذشت 31 ماه بار ديگر در نخستين روز معاملاتي 
سال جديد قله 2 ميليون واحد را فتح كرد تا بتواند با تكرار 
اين اتفاق پس از گذشت بيش از 2 سال، نويدبخش سالي 

پررونق براي سهامداران باشد.

    نگران وضعيت فعلي معاملات بورس نيستم
حميدرضا دانش كاظمي، عضو ش��وراي عالي بورس به 
مقايس��ه وضعيت بازار در س��ال 14۰2 و افت و خيزهاي 
ش��اخص بورس در س��ال 13۹۹ پرداخت و اعلام كرد: از 
سال ۹۹ به بعد اتفاقاتي در بازار سرمايه رخ داد كه هفته نگار 
آن با جزييات دقيق در س��ازمان بورس وجود دارد و از اين 
طريق مي توان پارامترهاي تاثيرگذار ب��ر بازار در هفته  و 
ماه هاي مختلف را مورد بررسي قرار داد. مطالعه آنها نشان 
از آن دارد كه بازار سرمايه در آن دوره آبستن اتفاقات مثبت 
و منفي زيادي بود، اين اتفاقات ناشي از مسائل سياسي و 
اقتصادي مختلفي بودند كه تاثير زيادي را بر روند معاملات 
بازار سرمايه ايجاد كردند و باعث خروج بازار از مسير اصلي 
خود ش��دند. مس��اله امنيت، خلاصه آن چيزي است كه 
مي ت��وان آن را در حوزه معاملات بورس خلاصه كرد و در 
حوزه سرمايه گذاري از اهميت قابل توجهي برخوردارند. 
سرمايه گذار فرار است و در صورت آسيب به امنيت، شاهد 
فرار سرمايه گذاران از بازار سهام خواهيم بود، ترسو بودن 
سرمايه گذار نخستين جمله در ادبيات مالي است كه ويژه 
بازار سرمايه است؛ بنابراين تصميم گيرندگان بازار سرمايه در 
دولت، سازمان بورس و اوراق بهادار، مجلس شوراي اسلامي 
و ش��وراي رقابت بايد مراقب باش��ند تا با تصميمات خود 
آسيبي به امنيت سرمايه گذاران وارد نكنند. اگر مسوولان 
هزاران اقدام مثبت به نفع بازار سرمايه انجام دهند اما يك 
تصميم عجولانه به ضرر بازار اتخاذ كنند، ش��اهد پررنگ 
شدن خاطرات بد در ذهن س��رمايه گذاران خواهيم بود 
كه اين امر باعث مي شود تا به سختي بتوان دوباره نگاه ها 

را به بازار تغيير داد و اعتماد را به سهامداران بازگرداند. در 
تصميمات مختلف شاهد وجود برخي از آثار هستيم كه اين 
آثار بر انجام سرمايه گذاري ها مستتر خواهد شد، براي مثال 
بارها شاهد بوديم كه برخي از مقامات سياسي و اقتصادي با 
اظهارنظرهاي خود نگراني را وارد بازار كرده اند و باعث ايجاد 
واكنش منفي در بازار شده است، در اين زمان سرمايه گذار 
به دليل تجربه اتفاقات سال ۹۹ ديگر در اين بازار نمي ماند و 
به سرعت با فروش سهام خود اقدام به خروج از بازار مي كند.

   اتصال بازارها از نظر ارزش دلاري
به لحاظ ارزش دلاري، هيچ نگراني براي بازار وجود ندارد، 
بازارها در اقتصاد كشور به يكديگر متصل هستند و نمي توان 
ش��اهد چنين اتفاقي بود كه قيمت دلار، مسكن و طلا با 
افزايش همراه شود و سودآوري شركت ها رشد كند اما بازار 
به لحاظ اسمي رشد چنداني را تجربه نكند.بازار در سال ۹۹ 
با شتاب زياد در مدار صعود قرار گرفت، بعد از آن فنر بازار 
رها شد و از مرداد ۹۹ شاهد افت سنگين و فرار سرمايه از 
بورس بوديم، اين اتفاق نيازمند 2 س��ال زمان بود تا بتوان 
دوباره بازار سهام را به وضعيت تعادل و ثبات بازگرداند. ميثم 
فدايي، مدير سابق فرابورس ايران به ارايه نظرات خود درباره 
روند فعلي معاملات بورس پرداخ��ت و گفت: ابتدا براي 
ارزيابي وضعيت فعلي بازار بايد به اين سوال پاسخ داد كه 
آيا امكان تكرار دوباره سال ۹۹ وجود دارد يا خير كه پاسخ 
به اين سوال را بايد از سه جنبه مورد بررسي قرارداد.در ابتدا 
اينكه در معاملات سال ۹۹، از يك زماني به بعد حبابي در 
بازار ايجاد شد و به تبع آن شاهد شكل گيري ريزش سنگين 
بازار براي خروج حباب از ش��اخص بورس بوديم. نخست 
اينكه در سال ۹۹ ابزار و زيرساخت سرمايه گذاري مستقيم 
در بازار فراهم نشده بود، در برهه زماني بسيار كوتاهي بازار 

رشد زيادي را تجربه كرد و در اين ميان سيستم معاملات 
آنلاين صندوق هاي س��رمايه گذاري و سبدگردان ها هم 
ش��كل نگرفته بود. در 2 سال گذشته و تحت تاثير ريزش 
شديدي كه بازار از مدت ها قبل تجربه كرد، همه نهادهاي 
مالي حاضر در بازار سرمايه خود را مجهز به ابزارهاي كامل 
سرمايه گذاري مستقيم و غيرمستقيم در بازار كردند. در 
سه ماه اخير صندوق هايي كه عملكرد خوبي داشتند و از 
ظرفيت لازم برخوردار بودند با رشد همراه شدند، تجربه 
افزايش ارزش صندوق س��هامي در 2 ماه اخير را در هيچ 
دوره اي نداشتيم، س��ازمان بورس هم كمك زيادي را به 
صندوق هايي داشت كه عملكرد خوبي را از خود نشان دادند.

محسن خدابخش، نايب رييس سابق هيات مديره سازمان 
بورس از تجربيات خود درخصوص بازار س��ال ۹۹ سخن 
گفت و اعلام كرد: نگاه حاكم به بازار سرمايه نبايد مختص 
به بازار ثانويه باش��د و بازار اوليه با تمام منفعت هاي خود 
براي اقتصاد كشور ناديده گرفته شود. گاهي شاهد هستيم 
كه برخي افراد غيرمتخصص خ��ود را ذي صلاح اين بازار 
مي دانند و با اظهارنظرهاي غيرتخصصي خود باعث سلب 
اعتماد سهامداران از اين بازار مي شوند، در صورتي كه هر 
اظهارنظري مي تواند تبعاتي را با خود براي بازار به همراه 
داشته باشد. افراد براي كسب بازدهي بدون ريسك مي توانند 
اقدام به ورود سرمايه هاي خود در سپرده هاي بانكي كنند 
و سود بانكي را از اين بازار دريافت كنند كه اين تنها پاداش 
سرمايه گذاري بدون ريس��ك خواهد بود. هميشه براي 
س��رمايه گذاري بايد اين موضوع مورد توجه باشد كه هر 
دارايي داراي يك ارزش ذاتي اس��ت، در همه دوران شاهد 
وجود سهام شركت هايي در بازار بوديم كه قيمت آن بالاتر 
از ارزش ذاتي آنها بود يا برعكس سهامي هم بوده كه پايين تر 
از ارزش ذاتي قيمت خورده اند، بنابراين س��هامداران بايد 

معاملات خود را براساس ارزش ذاتي و تحليل انجام دهند 
و سياس��ت گذاران نيز براي بهبود سرمايه اجتماعي بازار 
سرمايه تلاش كنند. ريسك، با سرمايه گذاري عجين است 
اما به صورت كلي وضعيت فعلي بازار سرمايه قابل قياس با 
بازار سال ۹۹ نيست و اكنون با همه فاكتورهايي كه در آن 
زمان باعث ايجاد نوسان شديد در بازار شده بودند فاصله 
داريم اما باتوجه به تفاوت ديدگاه ها مانند ارزيابي قيمت 
جهاني نمي توان وضعيت سهام همه شركت ها را به صورت 
يكس��ان ارزيابي كرد. همچنين »محس��ن خدابخش«، 
نايب رييس سابق هيات مديره سازمان بورس اعلام كرد: 

بحث پيگيري افزايش سرمايه از محل سلب حق

    ضعف بازار سرمايه 
در آموزش و فرهنگ سازي به سهامداران

موضوعي كه در ادامه اين ميزگرد مورد بررسي قرار گرفت، 
مساله مربوط به حضور پنج ميليون سهامدار با احتساب 
مشمولان سهام عدالت است، با توجه به حضور اين تعداد 
از سرمايه گذاران در بورس اما تعداد محدودي از اين افراد 
اقدام به ورود س��رمايه هاي خود در ب��ورس و معامله در 
بازار كرده اند كه اكثر فعالان بازار چنين اتفاقي را ناشي 
از عدم آگاهي سهامداران از جزييات سرمايه گذاري در 
بورس و كم كاري سازمان بورس در آموزش سهامداران 
براي سرمايه گذاري در بازار سهام عنوان كرده اند. اكنون 
كارنامه روساي سازمان بورس اينگونه بررسي مي شود 
كه در ابتداي رياست خود شاخص بورس را با چه عددي 
تحويل گرفته و آن را با چه عددي تحويل داده است بلكه 
در اين زمينه بايد حجم معاملات مورد مقايسه قرار بگيرد 
و نقدشوندگي تا چه ميزان تغيير كرد يا در اين مدت چه 
ميزان آموزش و فرهنگ سازي به سهامداران داده شد، 
اكنون در اين حوزه به شدت عقب هستيم. اگر بنده به جاي 
رييس سازمان بورس بودم ارتباط با رسانه ملي را توسعه 
داده و فرهنگ را در آنجا تغيير داده و اعلام مي كردم كه 
بورس نماينده اجنبي در كشور نيست بلكه آينده اقتصاد 
ايران است؛ اين مساله غلط ترين تجزيه و تحليل است 
كه با آن روبرو هستيم. فدايي، مديرعامل سابق فرابورس 
ايران ضمن انتقاد به روش فرهنگ سازي در بازار سرمايه 
ايران اعلام كرد: در سال ۹۹ يك سرمايه گذار حدود يك 
ميليارد تومان سرمايه وارد بازار كرد اما به دليل رفتارهاي 
هيجاني خود حدود 2۰۰ ميليون تومان كارمزد معاملات 
پرداخت كرد، زيرا به محض ايجاد صعود و نزول در بازار 
اقدام به خريد و فروش سهام در بازار مي كرد. تاكنون اقدام 
موثري براي فرهنگ سرمايه گذاري صورت نگرفته است، 
زماني كه بازار در حال صعود بود افراد هر سهمي را براي 
خريد انتخاب مي كردند كه اين امر باعث ش��د تا بخش 

زيادي از پرتفوي سهامداران در ضرر باشد.



گروه راه و شهرسازي|
در حالي كه آمارهاي رسمي در سال هاي 1399 تا 1401 از 
شكست مداخله دولت در بازار اجاره از طريق تعيين سقف 
افزايش اجاره بها حكايت مي كند، اما دولت –اين بار از جايگاه 
شوراي عالي مسكن- بار ديگر به افزايش 25 درصدي اجاره بها 
در تهران و 20 درصدي براي ساير شهرها راي داده است. اگر 
چه شيوه ويروس كرونا در كشور با همدستي تحريم و تورم، 
زمينه مداخله دولت در خصوصي ترين بازار كشور را فراهم 
آورد، اما مهار اين ويروس نتوانست پاي دولت را از بازار اجاره 
بيرون بكش��د. چه آنكه دو عامل ديگر همچنان بر وخامت 
وضعيت معيشت اجاره نشينان سايه افكنده است. اما ناگفته 

پيداست كه موجران نيز نبايد تاوان اين شرايط را بپردازند.

    نشانه هاي شكست اجاره بهاي دستوري
آنگونه كه مركز آمار ايران گزارش كرده اس��ت، در زمستان 
سال 1400 شاخص قيمت اجاره بهاي واحدهاي مسكوني در 
مناطق شهري، به عدد 279.7 رسيد كه نسبت به فصل قبل 
6.4 درصد افزايش داشته است. در اين ميان، در فصل مورد 
اشاره متوسط افزايش هزينه اجاره بها براي كل خانوارهايي 
كه تمديد قرارداد داشته اند، برابر با 50.9 درصد بوده است. 
اين در حالي است كه بايد مطابق با مصوبه ستاد ملي كرونا 
سقف افزايش نرخ اجاره بها در تهران 25 درصد، كلان شهر ها 
20درصد و ساير شهر ها 15 درصد از سوي مالكان و بنگاه هاي 
املاك اعمال مي شد. مس��اله توافق موجران و مستاجران 
بالاتر و با فاصله زيادتر از مصوبه س��تاد مقابله با كرونا نه تنها 
در فصل زمس��تان سال گذشته كه در 7 فصل قبل از آن نيز 
تكرار شده است. مساله اي كه نشان مي دهد، بازار و قيمت ها 
نه تنها از دس��تورات دولتي تبعيت نمي كنند كه مكانيسم 

خاص خود را دارند.

    چرا نرخ گذاري جواب نمي دهد؟
به باور كارشناسان مسكن، سابقه نش��ان داده اين روش ها 
جواب نمي دهد. فقط هم مختص بازار مسكن نيست در همه 
بازارها اين تجارب موجود است و نتايجش هم موجود است. 
صحبت از سقف اجاره بها و حمايت از مستاجران حتي مي تواند 
اثرات التهابي در بازار مسكن ايجاد كند.به گفته كارشناسان 
اقتصاد مسكن، با توجه به تورم حدود 50 درصد اگر به مالك 
بگوييم حق ندارد بيش از 25 درصد نرخ ها را افزايش دهد به 
مرور واحدهاي اجاره اي را از بازار خارج مي كنند. واحدهاي 
نوساز نيز به بازار فروش و اجاره عرضه نمي شود. در نتيجه با 
فشار تقاضا مواجه مي شويم كه مي تواند به رشد قيمت مسكن 
منجر شود. اگر نرخ ها را سركوب مي كنيم بايد گزينه جايگزين 
هم بگذاريم تا صاحبان سرمايه در آن سرمايه گذاري كنند. 
اما گزينه جايگزين نداريم و بيش از ۸0 درصد سرمايه ها در 
حوزه مسكن قرار دارد. بنابراين با نرخ گذاري فقط با افزايش 
پرونده هاي مالك و مستاجري در قوه قضاييه مواجه مي شويم 
و ش��وراي حل اختلاف مگر به چه تع��داد پرونده مي تواند 

رسيدگي كند؟ فقط نمي توان منافع مستاجر را لحاظ كرد. 
چه بسا بسياري از مالكان با پول اجاره امرار معاش مي كنند و با 
تعيين سقف كمتر از نرخ تورم، زندگي آنها را مختل مي كنيم.

    افزايش عرضه؛ راه مقابله با رشد اجاره بها
به باور كارشناسان مسكن، دولت براي كنترل بازار مسكن بايد 
زمينه هاي توليد و افزايش عرضه مسكن را فراهم كند. احداث 
يك ميليون واحد مسكوني كه دولت رييسي وعده آن را داده 
در صورت تحقق مي تواند مشكل بازارمسكن را تا حد بسيار 
زيادي كاهش دهد. با ساخت يك ميليون مسكن با فناوري 
جديد، سرعت ساخت بالا مي رود، كيفيت سازه ها افزايش 
مي يابد، اشتغال رونق پيدا مي كند و از همه مهم تر مساله تامين 
مسكن خانوارها حل مي شود. تجربه اين موضوع را هم داريم. 
سال 1391 حدود 900 هزار پروانه ساختماني صادر شد كه 
در سال 1393 واحدها تكميل شد و ديديم كه تا پايان سال 

1396نرخ مسكن به ثبات رسيد.

    تمديد سقف هاي قبلي اجاره بها 
در سال 1402

ديروز اما در هفتمين جلسه شوراي عالي مسكن به رياست 
رييس جمهوري، طبق رويه سنوات گذشته حداكثر سقف 
مجاز افزايش اجاره بهاي مسكن در شهر تهران 25درصد و 
ساير شهرها 20درصد مصوب ش��د. به گزارش تسنيم، در 
هفتمين جلسه شوراي عالي مسكن كه پيش ازظهر يكشنبه 
به رياس��ت آيت الله دكتر سيد ابراهيم رييس��ي برگزار شد، 
گزارش��ي از اقدامات انجام شده در خصوص ساماندهي بازار 
اجاره بها، س��اماندهي و نظارت بر مشاورين املاك، آخرين 
وضعيت اجراي قانون ماليات بر خانه هاي خالي و همچنين 
عملكرد بانك ها در ارايه تسهيلات ساخت مسكن ارايه شد. 
رييس جمهور در اين جلس��ه ضمن گلايه مندي از كندي 
اجراي طرح ساماندهي بنگاه هاي مشاورين املاك بر ضرورت 

تسريع در اجراي اين طرح و برخورد با بنگاه هاي متخلف يا 
فاقد مجوز و همچنين اصلاح قانون ارايه مجوز به بنگاه هاي 
مشاورين املاك تأكيد كرد. وي همچنين بر پيگيري اجراي 
قانون ماليات بر خانه هاي خالي براساس آيين نامه ابلاغ شده به 
دستگاه هاي اجرايي به ويژه در استان ها و از سوي استانداران 
تأكيد كرد و گفت: براي تس��ريع در اجراي اين قانون، تبادل 
اطلاعات بين دستگاه هاي مختلف موثر خواهد بود و از سوي 
ديگر در روند اجرا، هر بخشي از اين قانون داراي نقص يا اشكال 
بود بلافاصله بايد به قانونگذار اطلاع داده شود. رييس جمهور با 
انتقاد از تبعيض در تسهيلات دهي برخي بانك ها تأكيد كرد: 
سازمان ها و نهادها موظفند بدون هرگونه اعمال تبعيض ميان 
مردم، امكانات خ��ود را در جهت نفع عمومي به كار بگيرند. 
رييسي با تأكيد بر برگزاري جلسات منظم شوراي مسكن در 
اس��تان ها � حداقل 2 بار در ماه � استانداران را به حسابكشي 
از دس��تگاه هاي مختلف در انجام وظايف محوله در زمينه 
ساخت مسكن مكلف كرد. رييس جمهور با انتقاد از تأخير 
در واگذاري زمين در برخي از استان ها بر ضرورت رفع موانع 
اداري آن تأكيد كرد و از وزارت راه و شهرس��ازي خواست در 
جلسه بعدي شوراي عالي مسكن گزارشي از ميزان واگذاري 
زمين به متقاضيان در استان هاي مختلف تهيه و ارايه شود. 
وي با اش��اره به اهميت نقش تعاوني ها در اجراي طرح ملي 
نهضت مس��كن، گفت: تعاوني هاي كارگ��ري، كارمندي و 
نيروهاي مسلح با استفاده از ظرفيت خود مي توانند بخش 
قابل توجهي از متقاضيان مسكن را ساماندهي كنند. در اين 
جلسه كه به صورت ويدئوكنفرانسي با حضور استانداران 31 
استان كشور برگزار شد، گزارشي از عملكرد 10 استان پيشرو 
در اجراي طرح نهضت ملي مسكن ارايه شد و رييس جمهور 
ضمن تقدير از مسوولان اين استان ها، تصريح كرد: عملكرد 
استان هايي كه به هرنحوي در اجراي اين طرح با كندي مواجه 
بودند نيز حتماً بايد به استانداران مربوطه اطلاع داده شود تا 
نواقص و كاستي هاي اجراي آن را برطرف كنند. بر اساس اين 

گزارش، بررسي راهكارهاي استفاده بهينه از زمين هاي وقفي 
و متعلق به مناطق آزاد در ساخت مسكن، راهكارهاي كاهش 
هزينه ساخت مسكن با استفاده از فناوري هاي نو و همچنين 
بررسي ميزان پيشرفت طرح نهضت ملي مسكن در استان ها، 
از ديگر تأكيدات رييس جمهور در اين جلسه بود. وزارت راه 
و شهرسازي نيز اعلام كرد: در هفتمين جلسه شوراي عالي 
مسكن به رياست رييس جمهوري، سقف مجاز 25درصدي 
افزايش قيمت اجاره بها در ش��هر تهران و 20درصدي براي 

ساير شهرها تعيين شد.

    پيشنهاد راه اندازي سامانه قيمت گذاري 
در بازار مسكن 

در اين حال، اگرچه هر گونه قيمت گذاري از س��وي دولت از 
سوي كارشناسان اقتصادي ناكارآمد شناخته مي شود، برخي 
از كارشناسان نزديك به دولت، بدون توجه به علل اصلي رشد 
قيمت مسكن و اجاره بها و ارايه راهكار براي حذف عوامل اصلي، 
پيش��نهادهايي را مطرح مي كنند كه بي شك مشكل گشا 
نخواهد بود. راه اندازي سامانه قيمت گذاري در حوزه مسكن 
يكي از اين پيشنهادها اس��ت.  محمد احمدي، كارشناس 
مسكن و پيشنهاددهنده اين طرح، در اين باره به ايرنا گفته 
است: با راه اندازي سايت ها و پلتفرم هاي انتشار دهنده آگهي 
در حوزه مسكن، فضايي ايجاد شده كه اگر تا پيش از اين مردم 
براي مشخص شدن قيمت خانه هاي خود به يك كارشناس 
امور ملكي مي رفتند و پس از آن اقدام به فروش ملك مي كردند 
اما امروز به اين اپليكيشن ها مراجعه و قيمت ها را با توجه به 
نرخ هاي مشابهي كه در اين پلتفرم ها وجود دارد و حتي بالاتر 
درج مي كنند. وي با بيان اينكه اين افراد دليل اين اقدام خود را  
به تورم ربط داده و اينگونه توجيه مي كنند، تصريح كرد: بخشي 
از افرادي كه در اين اپليكيشن ها نسبت به تعيين قيمت خانه ها 
اقدام مي كنند، قيمت خود را اينگونه توجيه كرده كه به عنوان 
مثال اگر امروز اين نرخ نباشد در چند ماه آينده با اين ميزان 
تورم به اين قيمت خواهد رسيد. احمدي ادامه داد: اين در حالي 
است كه اگر چنين فضايي وجود نداشت، به طور طبيعي افراد 
براي فروش خانه هاي خود به متخصصان مراجعه و متخصص 
نيز مي توانست آنها را توجيه كرده و در قيمت گذاري درست 
راهنمايي كند. اين كارشناس حوزه مسكن، گفت: با وجود 
چنين فضاهايي، افراد خودشان با توجه به ملك هاي مشابه 
اقدام به قيمت گذاري كرده و بر اساس نرخ تورم، ملك را خود 
بالاتر از ارزشي كه دارد، آگهي مي كند. وي با اشاره به وجود 
برخي سايت ها در بازار خودرو كه اقدام به اعلام قيمت اين كالا 
مي كنند و منصفانه بودن يا غيرمنصفانه بودن نرخ پيشنهادي 
را اعلام مي كند، گفت: در بازار مسكن به دليل گسترده بودن 
آن شايد طراحي كردن چنين سامانه اي سخت باشد، اما با 
راه اندازي آن مي توان نسبت به كنترل قيمت ملك اقدام كرد 
تا فروشندگان نتوانند قيمت هاي بالاتري درج كنند. احمدي 
گفت: افرادي كه ملك خود را  با قيمت هاي بالاتر براي فروش 

مي گذارند، ناكام خواهند ماند.
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واكنش بهشت به حقوق هاي 
نجومي در شهرداري

علي اصغر قائمي، عضو كميسيون عمران و حمل و نقل 
شوراي اسلامي شهر تهران گفت: درخصوص فيش 
حقوقي منتشر شده، اين فيش مرتبط با سال قبل بوده 
اما متأسفانه وقتي خبري منتشر مي شود تأثير بد خود 
را مي گذارد و بايد پاسخ روشني داده شود. قائمي ديروز 
در يكصد و چهل و هفتمين جلسه شوراي اسلامي شهر 
تهران با اشاره به انتشار فيش هاي حقوقي در مديريت 
شهري كه زيبنده آن نيست، اظهار كرد: ممكن است 
ماهيت مساله به بررسي مجزا نياز داشته باشد اما اين 
فضاي افش��اگري به دنبال عدم شفافيت ايجاد شده 
است.وي با بيان اينكه بنده آبان ماه سال قبل تذكري 
دادم كه شهرداري بايد خود را به سامانه پاكنا متصل 
كند، يادآور ش��د: شهرداري تهران اعلام كرد كه خود 
را مشمول قانون نمي داند و متعاقبا طبق استعلام از 
مجلس، اعلام شد كه شهرداري مشمول قانون مي شود 
و ما استفساريه را در اوايل بهمن به شهردار ارسال كرديم 
و هنوز پاسخي دريافت نشده است. قائمي تأكيد كرد: 
در بودجه سال 1402 نيز شهرداري ها صراحتاً مشمول 
اين قانون ش��مرده ش��ده اند و آمار نيروهاي انساني و 
اطلاعات حقوق و دس��تمزد بايد به صورت ماهانه در 
پاكنا ثبت شود و اگر اين تكاليف تا پايان خردادماه اجرا 
شود، شاهد مس��ائل اينچنيني نخواهيم بود. مهدي 
چمران، رييس ش��وراي اسلامي ش��هر تهران نيز از 
شهرداري درخواست كرد كه نسبت به موضوع واكنش 
نشان دهد. وي گفت: البته روابط عمومي شهرداري و 
سازمان پسماند اعلام كردند كه مرتبط با سال قبل بوده 
اما متأسفانه وقتي خبري منتشر مي شود تأثير بد خود را 
مي گذارد و بايد پاسخ روشني داده شود. چمران با بيان 
اينكه معوقات جزو حقوق نيست كه در فيش حقوقي 
لحاظ مي شود، تصريح كرد: معوقات بايد جداگانه اعلام 
شود نه اينكه در فيش حقوقي پرداخت كامل عنوان 
شود؛ چراكه اين موضوع خون مردم را به جوش مي آورد 
و هرچه توضيح دهيم از ذهن مردم و سياستمداران و 
نويسندگان پاك نخواهد شد. وي افزود: اگر اتصال به 
پاكنا صورت بگيرد ديگر نيازي به اين مسائل نخواهد 
بود و تمام حقوق ها به صورت ش��فاف در سايت قرار 
مي گيرد و چنين مواردي مطرح نمي ش��ود. در عين 
حال، محمدحسن آصفري، نايب رييس كميسيون امور 
داخلي كشور و شوراهاي مجلس در گفت وگو با ايلنا، 
با تاكيد بر اينكه وزارت كشور بايد گزارش مستندي از 
نحوه پرداخت حقوق ها در شهرداري تهران ارايه كند، 
گفت: به هيچ وجه نبايد خال��ص دريافتي كاركنان و 
مديران نهادهاي دولتي و عمومي كه تمام يا بخشي از 
اعتبارات آنها از بودجه عمومي كشور تامين مي شود، 
بيش از سقف حقوق تعيين شده توسط مجلس يعني 
هفت برابر حداقل حقوق باش��د و اگر هر دستگاهي 
بيش از اين به كاركن��ان و مديران خود حقوق بدهد، 
عملا در راس��تاي پرداخت حقوق ه��اي نجومي گام 
برداشته است. در روزهاي اخير انتشار فيش حقوقي 
106 ميليون توماني يكي از مديران سازمان مديريت 
پسماند شهرداري تهران مجددا باعث ايجاد ابهامات و 
گلايه هاي فراواني در ميان شهروندان درباره پرداخت 
ارقام غيرمتعارف به عنوان حقوق و مزايا در مديريت 
شهري پايتخت ش��ده اس��ت؛ زيرا در ماه هاي اخير 
چند مرتبه شاهد انتشار فيش هاي حقوقي كاركنان 
و مديران شورا و ش��هرداري تهران در فضاي مجازي 
بوده ايم كه همگي از پرداختي هاي ماهانه بالا از 30 تا 

50 ميليون تومان به اين افراد حكايت داشتند. 

نواب؛ اولين محل پروژه
فروش متري مسكن در بورس

مهدي هدايت، مديرعامل س��ازمان نوسازي شهر 
تهران با اشاره به فروش متري مسكن در بورس گفت: 
اولين پروژه اي كه داري��م در نواب-هلال احمر قرار 
دارد. به گزارش مهر، هدايت در خصوص طرح فروش 
متري مسكن در بورس كالا گفت: ما يك منابع خرد 
نقدينگي در كشورمان داريم كه شهرداري در جهت 
توليد مس��كن و اميدوار كردن مردم اقدام به فروش 
متري مسكن كه همان اوراق موازي سلف اسلامي 
است، مي كند. هدايت افزود: اقدامات اوليه انجام شده 
و هم اكنون در هيات مديره بورس كشور قرار دارد. در 
روزهاي آينده اين مصوبه به ما تحويل داده مي شود 
كه به محض گرفتن مصوبه فاز عملياتي آغاز مي شود. 
هدف اين است كه مردم حتي در حد يك متر مسكن 
خريداري كنند. شهروندان مي توانند خريد خودشان 
را به يك واحد برسانند و در غير اين صورت سهم خود 
را به قيمت روز در بازار بفروشند. مديرعامل سازمان 
نوسازي شهر تهران اظهار كرد: ما اولين پروژه اي كه 
داريم در محدوده ن��واب - هلال احمر قرار دارد. اگر 
نهايتاً فرد خريدار خواست بفروشد، در آخر پروژه به 
قيمت روز مي فروش��د. وي بيان كرد: قيمت پايه را 
كارشناس بورس مشخص مي كند. هدف اين است 
كه ما منابع خرد مردم را به س��مت مسكن بياوريم. 
ما مس��كن لوكس نمي خواهيم بلك��ه مي خواهيم 

دهك هاي پايين را صاحب خانه كنيم.

 بازديد برج آزادي 
2۸ ارديبهشت رايگان است

پنجشنبه هفته جاري، همزمان با روز جهاني موزه ها، 
بازديد از برج آزادي رايگان شد. به گزارش ايسنا، روابط 
عمومي برج آزادي اعلام كرد: همزمان با روز جهاني 
موزه )پنج شنبه 2۸ ارديبهشت( در راستاي ارتقاي 
فرهنگ عمومي گردش��گري و موزه داري، بازديد از 
تمام فضاهاي مجموعه، از جمله موزه دوربين هاي 
عكاسي، سالن ايرانشناسي، طبقات برج، تالار آيينه 
و فرهنگ رايگان اس��ت. البته، موزه شهاب سنگ از 
اين قاعده مس��تثني شده اس��ت. موزه برج آزادي، 
پنجشنبه 2۸ ارديبهشت ماه از ساعت 9 تا 20 پذيراي 

گردشگران و بازديدكنندگان خواهد بود.

ورود 10 هزار ميليارد توماني 
بيمه ها به مسكن دولتي

سرپرست سازمان ملي زمين و مسكن از انجام مذاكرات 
اوليه با بيمه مركزي براي سرمايه گذاري 10 هزار ميليارد 
توماني بيمه ها در نهضت ملي مسكن خبر داد. به گزارش 
تس��نيم، ارس��لان مالكي از مذاكره با رييس كل بيمه 
مركزي براي همكاري مشترك در ساخت واحدهاي 
نهضت ملي مس��كن خبر داد و اظهار كرد: بر اس��اس 
مذاكرات اوليه با ريي��س كل بيمه مركزي جمهوري 
اسلامي ايران، اين نهاد در فاز اول براي سرمايه گذاري 
حدود 10 هزار ميليارد تومان در بخش مس��كن اعلام 
آمادگي كرده است. وي شهرك سازي و صندوق هاي 
سرمايه گذاري را الگوي موفقي براي مشاركت در ساخت 
مسكن دولتي اعلام كرد و افزود: انتخاب اين مدل ها بسته 
به ذائقه و تمايل سرمايه گذار دارد. وي بيان كرد: براي 
مشاركت در ساخت و سازها به دنبال كسب سود نيستيم 
و هدف ما توليد مسكن براي اقشار گوناگون جامعه است، 
اگر بنابر ش��رايط زمين يا موقعيت قراردادها سودي از 
مشاركت نصيب سازمان شود، اين سود دوباره به چرخه 

توليد مسكن باز خواهد گشت.

خلبان، مقصر سانحه بالگرد
وزير ورزش شناخته شد

مديركل بررسي سوانح و حوادث سازمان هواپيمايي 
كشوري از اعلام گزارش نهايي بررسي سانحه بالگرد 
هلال احمر خبر داد و گفت: در مراحل بررسي سانحه 

علت وقوع، عامل انساني )خلبان( عنوان شده است.
 به گزارش ايسنا، حسن رضايي فر با اشاره به استقلال 
 MIL.171 تيم بررسي س��انحه عنوان كرد كه بالگرد
هلال احم��ر به هنگام انتقال وزي��ر ورزش و جوانان و 
هيات همراه از شهرستان رابر كرمان به شهرستان بافت 
در تاريخ 4 اسفند 1401 دچار سانحه شد. اين بالگرد 
به علامت ثبت و نظارت سازمان هواپيمايي كشوري 
نبوده ولي به دليل ماهيت غيرنظامي پرواز، با اس��تناد 
به آيين نامه بررسي سوانح و حوادث هوايي غيرنظامي 
مصوب هيات دولت، بررس��ي سانحه توسط سازمان 
هواپيمايي كشوري انجام پذيرفت و گزارش آن به مراجع 

ذي صلاح دولتي و قضايي ارسال شد.
وي افزود: با توج��ه به برنامه ري��زي وزارت ورزش و 
جوانان، مقام عال��ي آن وزارت و هيات همراه، در روز 
چهارشنبه تاريخ س��وم اس��فند 1401 براي انجام 
ماموريت هاي محوله به ش��هر س��يرجان در استان 
كرمان اعزام ش��ده و در انتهاي آن روز به شهر كرمان 
سفر مي كنند. در روز پنجشنبه تاريخ 4 اسفند 1401، 
با درخواست مسوولان استان كرمان به منظور افتتاح 
و بازديد س��اير اقدامات توس��عه اي ورزش و جوانان، 
بالگردي از هلال احمر ب��راي انجام پرواز انتقال وزير 
و هيات همراه در مسيركرمان- رابر- بافت- ارزوئيه 
درخواست مي شود. مسافران منظور در اين پرواز به 
ايستگاه عملياتي جمعيت هلال احمر، در موقعيت 
جنوب شرقي و خارج از فرودگاه كرمان مراجعه كرده و 
بالگرد در ساعت 14 و 10 دقيقه به وقت محلي از شهر 
كرمان به مقصد شهر رابر به پرواز در آمده و در ساعت 
15 و 5 دقيق��ه در مقصد فرود آمده و بالگرد خاموش 
ش��ده اس��ت. رضايي فر تصريح كرد: پس از مراجعه 
مجدد وزير و هيات همراه به بالگرد، تعدادي مسافر به 
هيات همراه اضافه شده و نهايتاً بالگرد با مجموع 20 
سرنشين )خدمه و مسافر( در ساعت 15 و 20 دقيقه 
به مقصد شهر بافت به پرواز درآمده و بالگرد از سمت 
شمال ش��رقي به محدوده ورزشگاه شهرستان بافت 
نزديك شده و با مشاهده زمين فوتبال چمن تصميم 
به فرود در آن گرفته و به دليل وجود موانع پروازي و 
سوله هاي ورزشي، پس از يك گردش، تقرب خود را 
از سمت ش��مال براي فرود در ورزشگاه شروع كرده 
درحالي كه شرايط جوي، جهت و ميزان باد براي پرواز 
ايمن نبوده اس��ت. مديركل بررسي سوانح و حوادث 
سازمان هواپيمايي كش��وري افزود: بالگرد در ارتفاع 
حدود 10 متري سطح زمين دچار لرزش و انحراف به 
سمت چپ شده كه اظهارات خلبانان نشان مي دهد كه 
ايشان اقدام براي كنترل بالگرد كرده ولي موفقيت آميز 
نبوده است. مستندات صحنه سانحه نشان مي دهد 
كه بالگرد پس از گردش به س��مت چپ قصد فرود 
داشته كه دچار افت ارتفاع ش��ده و ابتدا ارابه فرود 
جلوي بالگرد با ضربه شديد به سطح چمن ورزشگاه 
برخورد كرده و بالگرد به طور نامتعارف به سمت چپ 
منحرف و پس از برخورد ملخ دم به زمين نامتعادل 
شده و دچار سانحه و به صورت واژگون متوقف شده 
است. در اين س��انحه يك نفر جان خود را از دست 
داده و 10 نفر از جمله وزير ورزش و جوانان به طور 
جدي مصدوم ش��ده اند. وي اظهار كرد: در مراحل 
بررسي سانحه، مشكل فني در بالگرد يافت نشده و 
علت وقوع سانحه عامل انساني )خلبان( عنوان شده 
است كه البته تصميم گيري هاي مديريتي و نبستن 

كمربند ايمني مسافران نيز عوامل كمكي بوده اند.

مداخله ناكام دولت در بازار اجاره براي چهارمين سال پياپي اعمال شد 

اجارهبها؟ زخمكرونابرتنِ

فرداي تركيه  در دستان رجب يا كمال؟
از صبح روز گذشته انتخابات تركيه آغاز شد و مردم اين كشور 
براي انتخاب رييس جمهوري و 600 عضو پارلمان كشورشان 
براي يك دوره پنج ساله به پاي صندوق هاي راي رفته اند. در 
انتخابات سرنوشت س��از امروز )14 مه( بيش از 64 ميليون 
راي دهنده تركيه اي واجد شرايط راي دادن هستند كه شامل 
بيش از شش ميليون راي اولي مي شوند. براي اين انتخابات 
سه ميليون و 400 هزار راي دهنده در خارج از تركيه هم وجود 
دارند كه آراي خود را تا پيش از نهم مه به صندوق ها انداخته اند.

كار حوزه هاي اخذ راي در ساعت 0۸:00 صبح به وقت محلي 
)۸:30 به وقت تهران( آغاز شد و راي گيري تا ساعت 05:00 
عصر به وقت محلي ادامه داشت. راي دهندگان براي انتخاب 
رييس جمهوري آتي تركيه سه گزينه پيش رو داشتند؛ »رجب 
طيب اردوغ��ان« رييس جمهوري كنون��ي تركيه، »كمال 
قليچداراوغلو« نامزد مش��ترك ائتلاف اپوزيسيون تركيه و 
»سينان اوغان« قانونگذار س��ابق حزب حركت ملي گراي 
تركيه. نامزدهاي رياس��ت جمهوري براي پي��روزي در اين 
رقابت بايد به بي��ش از 50 درصد آرا دس��ت يابند، اما نتايج 
آخرين نظرسنجي ها حاكي از آن است كه رقابت به دور دوم 
كشيده مي ش��ود و در آن صورت، دو هفته بعد در 2۸ مه، دو 
نفر اصلي كه انتظار مي رود اردوغان و قليچداراوغلو باشند، به 
مصاف يكديگر مي روند و اين بار هر نامزدي كه بيشترين آرا را 
به دست آورد، كرسي رياست جمهوري را در اختيار مي گيرد. 
در همين رابطه نظرسنجي هاي پوليتيكو نشان مي دهند كه 
انتخابات رياست جمهوري تركيه به دور دوم كشيده مي شود 
و قليچداراوغلو با 51 درصد راي مي توان��د اردوغان را با 49 
درصد شكست داده و به رياست جمهوري برسد. در خصوص 
انتخابات پارلماني هم انتظار م��ي رود يك پارلمان معلق و 
بلاتكليف تشكيل شود. براساس نتايج نظرسنجي »كوندا« 
ائتلاف حاكم اردوغ��ان با 44.0 درصد در انتخابات پارلماني 
حمايت مي شود و حمايت از ائتلاف اصلي اپوزيسيون 39.9 
درصد مي شود. از اين نظر ائتلاف اردوغان پيشتاز است و انتظار 
مي رود كه حزب حامي كردها موسوم به دموكراتيك خلق ها 
كه از قليچداراوغلو حمايت مي كند، نقش كليدي را ايفا كند. 
تا ساعت 21 ديشب به وقت محلي، راديوها و ارگان هاي خبري 
داخل تركيه اجازه انتشار پيش بيني ها و اظهارنظرها در مورد 
نتايج انتخابات را نخواهند داشت و فقط اخبار و اطلاعيه هايي 
كه از سوي كميته مركزي انتخابات در مورد انتخابات منتشر 
مي شود، اجازه پخش دارند. البته گزينه چهارم انصرافي نيز 
در انتخابات باقي ماند. محرم اينجه، رهبر حزب »مملكت« 
تركيه است كه براي شركت در انتخابات روز يكشنبه نامزد 
شده بود اما تنها چند روز مانده به راي گيري انصراف خود را 
اعلام كرد. با اين تصميم ناگهاني اينجه، كميسيون برگزاري 
انتخابات كه برگه هاي راي براي انتخابات رياست جمهوري را 
از قبل چاپ كرده بود، نتوانست نام او را حذف كرده و دوباره 
اقدام به چاپ و توزيع برگه هاي راي كند. بنابراين، امروز كه 
راي دهندگان به پاي صندوق هاي راي رفتند، به جاي مواجهه 
با نام سه نامزد رياست جمهوري، نام چهار نامزد از جمله محرم 

اينجه را ديدند. به دنبال اين همهمه و آشفتگي، شوراي عالي 
انتخابات تركيه اعلام كرد كه آراي محرم اينجه ش��مارش 
شده و در ادامه باطل اعلام نخواهد شد. جب طيب اردوغان 
در اظهارات��ي مطبوعاتي از حوزه راي گي��ري تاييد كرد كه 
انتخابات در مناطق زلزله زده بدون مشكل و به شكل طبيعي 
برگزار مي شود. وي ابراز اميدواري كرد كه نتايج انتخابات براي 
مردم و آينده تركيه »مفيد« باشد. اردوغان تاكيد كرد كه براي 
همه ترك ها مهم اس��ت كه در انتخابات رياست جمهوري و 
پارلماني تركيه راي خود را به صندوق بيندازند. رجب طيب 
اردوغان رييس جمهور تركيه و همسرش ديروز در استانبول 
در انتخابات رياست جمهوري و پارلماني تركيه شركت كردند. 
همچنين ساليسي، معاون حزب مردم جمهوري خواه تركيه 
به رهبري كمال قليچداراوغلو، نامزد رياست جمهوري تركيه، 
به صراحت اعلام كرد كه اپوزيس��يون مي خواهد در صورت 
پيروزي در انتخابات، روابط خود را با روسيه تقويت كند. وي 
گفت: »ما حزبي هستيم كه به اهميت روابط خوب با روسيه، نه 
تنها با روسيه، بلكه با همه همسايگان مان معتقديم... در روابط 
تركيه با روسيه مشكلاتي وجود دارند؛ اما ما مي خواهيم آنها را 
از طريق گفت وگو حل كنيم و روابط را به سطح جديدي ارتقا 
دهيم.« ساليسي با اشاره به اينكه حزب مردم جمهوري خواه 
براي تعميق همكاري هاي اقتصادي با روس��يه آماده است، 
گفت: »ما مي توانيم تجارت را تقويت كنيم، بخش گردشگري 
براي ما اهميت زيادي دارد. ما متعهد به ارتقاي توسعه و رونق 
در منطقه هس��تيم. ما در برابر ايجاد رابطه با روسيه تعصب 
نداري��م.« اين اظهارات در حالي مطرح مي ش��ود كه كمال 
قليچداراوغلو روز پنج شنبه در توييتي نوشت: دوستان عزيز 
روس! شما پيشتر در توطئه چيني، اشاعه اخبار نادرست و 
جعلي در تركيه دست داشتيد. اگر پس از 15 مه هم دوستان 
خود را مي خواهيد دست از سر تركيه  برداريد. ما هنوز خواهان 
همكاري و دوستي هستيم. پس از آن رجب طيب اردوغان، 
رييس جمهوري تركيه گفت كه نمي تواند به مخالفان اجازه 
حمله به ولاديمير پوتين، رييس جمهوري روسيه و كشور 
روسيه را بدهد. رياست جمهوري روسيه »به شدت« اين اتهام 
را رد كرد و اردوغان روز جمعه در جريان يك برنامه تلويزيوني 
در كمپي��ن انتخابات��ي از پوتين دفاع كرد. نظرس��نجي ها 
نش��ان مي دهند، كمال قليچداراوغلو، رقي��ب اردوغان در 
انتخابات رياست جمهوري فرداي تركيه برتري اندكي بر اين 
رييس جمهور تركيه داشته و حتي حد نصاب بيش از 50درصد 
آرا كه براي جلوگيري از برگزاري دور دوم انتخابات در تاريخ 
2۸ مه لازم است، براي قليچداراوغلو در دسترس است. روز 
پنجشنبه رسانه ها گزارش دادند، محرم اينجه، نامزد 59ساله 
رياست جمهوري حزب »مملكت« كه حضورش در انتخابات 
مي توانست به تلاش هاي قليچداراوغلو براي رقم زدن اولين 
شكست انتخاباتي ملي اردوغان آسيب وارد كند، از رقابت كنار 
كشيده است. اردوغان بر خلاف عادت، ميلي به پيش بيني 
كردن نتايج سرنوشت سازترين انتخابات دوران مدرن تركيه 
نداشته است. او در پاسخ به سوال مستقيمي كه يك مجري 

تلويزيون��ي از او درباره احتمال پيروز ش��دنش در انتخابات 
يكشنبه پرس��يد، گفت: »صندوق راي اين موضوع را در روز 
يكشنبه به ما خواهد گفت.« اردوغان 69 ساله در جريان تجمع 
در يك منطقه محافظه كار شهر استانبول كه يكي از پايگاه هاي 
حاميان او را تشكيل مي دهد، براي بسيج كردن بيش از پيش 
حاميان خود تلاش كرد. او هشدار داد، ائتلاف مخالف متعلق 
به قليچداراوغلو به دنبال »حرص و انتقام« است. او به جمعيت 
حاميانش گفت: فراموش نكنيد. شما ممكن است چنانچه ما 
شكست بخوريم هزينه سنگيني پرداخت كنيد. او در ادامه 
خاطرنشان كرد، دولت هاي غربي از مخالفان براي تحميل 
اراده خود بر چگونگي عملكرد جامعه تركيه استفاده مي كند. 
او با فرياد گفت: »آهاي غرب! اين ملت من است كه تصميم 
مي گيرد!« اردوغان در مصاحبه با چند شبكه تلويزيوني تركيه 
گفت، كشورش هم با امريكا و هم با روسيه روابطي خوب دارد. 
او بيان داشت: »تركيه هم با امريكا و هم روسيه و هم با كساني 
در غرب كه نسبت به ما كينه توز هستند، دوست است.« اين 
اظهارات اردوغان يك روز بعد از آن صورت گرفت كه كمال 
قليچداراوغلو، رهبر حزب اپوزيسيون مردم جمهوري خواه 
تركيه و كانديداي انتخاباتي مشترك ائتلاف مخالف »ملت« 
مدعي شد روسيه عامل انتشار ويديوهايي جعلي و مونتاژ شده 
براي بي اعتبار كردن كانديداهاي رياست جمهوري انتخابات 
فرداي تركيه است. س��رانجام انتخابات سراسري در تركيه 
راس س��اعت 5 عصر به وقت آنكارا )17:30 تهران( به پايان 
رسيد، با اين حال س��تاد انتخابات اعلام كرده هر كسي كه 
در صف هاي راي دهي حضور دارد مي تواند تا زماني كه لازم 
است راي خود را به صندوق بيندازد. پيش بيني مي شود نتيجه 
شمارش آرا به تدريج اعلام شود اما شايد نتيجه نهايي چند 

روز بعد مشخص شود.

    زاويه ديد ايران در انتخابات تركيه
هرچند دو نامزد اصلي درباره ايران نگاهي مثبت داش��ته و از 
لزوم تداوم همكاري ها گفته اند اما سوال اينجاست كه نتيجه 
اين انتخابات چه تاثيري بر ايران خواهد داشت. »محمد علي 
دس��تمالي« پژوهش گر مطالعات تركيه درباره اين موضوع 
مي گويد: ما دقيقا درباره كدام تركيه حرف مي زنيم؟ يك كشور 
واقعي در جوار مرزهاي غربي ايران؟ يا كشور و حكومتي زاييده 
تصورات رسانه اي مبتني بر سوگيري سياسي؟ البته اين يگانه 
پرسش مهم ما در مورد تركيه نيست. شايد چند گام آن سوتر، 
به سطح عميق تري از كنجكاوي سياسي و منطقه اي برسيم و 
بپرسيم: آيا همزمان با آغاز برخي تحولات سياسي مهم درباره 
نقش امارات، عربستان سعودي و قطر، تركيه نيز در مقام يك 
كنش گر بيش فعال و داراي ويژگي هاي ژئوپوليتيكي و تاريخي 
خاص، وارد فاز ديگري از تغييرات دروني مي ش��ود و در عين 
حال، بر تحولات پيراموني اثر مي گذارد؟ يا قرار است تركيه نيز 
در ايستگاهي بماند كه گويي قطار دچار نقص فني شده و برنامه 
حركت، روشن نيست؟ اينها پرسش هايي هستند كه نشان 
مي دهند تركيه كانّهُ تركيه، براي ايران و خاورميانه، چيزي فراتر 

از ماندن يا رفتن فردي به نام اردوغان است. چرا اشاره به اين 
نكته مهم است؟ به اين دليل كه اين روزها، ما غالباً وقتي درباره 
تركيه حرف مي زنيم، معمولًا سطح گفت وگو و نظر را به اين 
تقليل مي دهيم كه اردوغان رفتني است يا نيست! آن فضاي 
فكري و تحليلي كه در رسانه ها و بعضاً در اتاق فكرهاي ما درباره 
تركيه ش��كل گرفته، تا حد زيادي درگير تصورات القاء شده 
رسانه و سوگيري هاي مرسوم عقيدتي است و نسبت روشني 
با شرايط عيني و واقعي ندارد. او تاكيد كرده: خيلي ها مي پرسند 
كه اردوغان براي ما بهتر اس��ت ي��ا قليچداراوغلو؟ مي توان 
پاسخ هاي متفاوتي داد؛ مي شود گفت كه تحت يك شرايط 
خاص هر دو خوبند و در شرايطي ديگر هيچكدام. از ديدگاهي 
ديگر مي شود گفت كه خودمان براي خودمان بهتريم! ولي 
معمولًا در اين بزنگاه ها، پرس��ش گران را خوش تر آن آيد كه 
تنها دس��ت بر يك گزينه بگذاري و بگويي اين! در اين حالت 
بايد گفت كار كردن با طيب يا كمال، دو حال و هواي متفاوت 
اس��ت و مزايا و نگراني هاي جداگانه دارد. در پاسخ به كساني 
كه مي گويند در هر حال اردوغان يك سياست مدار اسلام گرا 
است؛ بايد گفت: اتفاقاً تجربه نشان داده كه اردوغان اسلام گرا 
در پرونده هايي همچون سوريه و به ويژه در آستانه و ادلب، بارها 
تهران را در هم سويي عمل گرايانه با مسكو دور زد، در عراق و 
قفقاز و مناطق ديگر نيز دردسرهايي براي ايران درست كرد كه 
لاجرم بايد درز گرفت، در افغانستان نيز مشتاق بود كه از بالاي 
سر ايران جست بزند و رفيق شفيق طالبان شود! در ماجراي 
دورزدن تحريم؛ با ايران به شكلي ارزشمند و موقت همكاري 
كرد و در برخي ابعاد امنيتي نيز مشكلاتي پديد آمد كه نيازمند 
ايضاحات مفصل نيست. اردوغان، در چند سال گذشته، تبديل 
به سياست مداري شده كه حتي اعضاي نزديك تيم خود او، به 

سختي مي توانند با او كار كنند چه رسد به دوست و همسايه!

برابر رأی شماره 140260316001000021 مورخ 1401/01/05 هیأت اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای مجتبی مهری 
فرزند نور محمد بشماره شناسنامه  3242558189  صادره از کرمانشاه به آدرس کرمانشاه-
فرهنگیان فاز2 – ایستگاه 5 کوی شهید بهروز قبادی ، پلاک 24 از در شش دانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 119.28 مترمربع واقع در محدوده اراضی پلاک 358    اصلی بخش یک 
حومه حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک، خریداری مع الواسطه از مالک رسمی مشاعی 
آقای احمد جلال دولتشاهی ، محروز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله  15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواس�ت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی است درصورت انقضای مدت 

مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: شنبه  1402/02/09

تاریخ انتشار نوبت دوم: دوشنبه  1402/02/25
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قيمت بيت كوي��ن باوجود واكنش مثب��ت به كاهش 
نرخ ت��ورم، در پي انتش��ار ش��ايعه فروش بخش��ي از 
بيت كوين هاي توقيف شده توسط دولت ايالات متحده 
سقوط كرد. با اين حال، بررسي داده هاي آن چين نشان 
مي دهد در ش��رايطي كه بازار از احتم��ال وقوع ركود 
اقتصادي مي ترسد، نهنگ ها به خريد بيت كوين ادامه 
مي دهند. البته در نهايت نيز بيت كوين بار ديگر توانست 

به روند نزولي پايان داده و رشد كند.
قيمت بيت كوين در روزهاي گذشته به كف ۲۶,۱۶۰ 
دلار سقوط كرده و به پايين ترين حد خود از ۱۷ مارس 
)۲۶ اسفند ۱۴۰۱( رسيد. قيمت اين ارز ديجيتال از 
۶ مه )۱۶ ارديبهش��ت( نيز حدود ۱۰ درصد كاهش 
يافته و روند صعودي بازارهاي مالي سنتي مثل بورس 
نزدك در آن تأثيري نگذاش��ته است. با وجود اين، در 
اين شرايط، تنها يك گروه از سرمايه گذاران ترسي از 
خود نشان ندادند: نهنگ ها. سرمايه گذاران بزرگي كه 
پول زيادي دارند، يكي از قابل اعتمادترين شاخص هاي 
زمان مناس��ب براي خريد بيت كوين هستند. اكسل 
آدلر، تحليلگر آن چين مي گويد: »روند انباشت و توزيع 
بيت كوين، بدون تغيير ادام��ه دارد. بازيكنان بزرگ 
همچنان به خريد بيت كوين از بازيكنان كوچك تر ادامه 
مي دهند.« سرمايه گذاراني با موجودي بيش از ۵۰۰۰ 
بيت كوين - در كنار سرمايه گذاراني باموجودي كمتر از 
۱۰ بيت كوين -  در طول ۳۰ و ۹۰ روز گذشته مقاديري 
سكه خريداري كرده اند؛ آن هم گروه هاي ديگر در حال 
فروش بوده اند. تنها مي توان حدس زد كه نهنگ هاي 
بيت كوين چه مي دانند كه ديگران از آن آگاه نيستند. 
واقعيت اين است كه قيمت بيت كوين، پس از انتشار 
داده هاي شاخص مصرف كننده )تورم( روند صعودي 
داشت تا اينكه اخبار جعلي فروش بيت كوين توسط 
دولت ايالات متحده منتشر ش��د. اما، اعلام نرخ تورم 
مي تواند پيامد هاي گسترده تري نسبت به آن چيزي 
داشته باش��د كه در نگاه اول آشكار است. مدتي است 
كه بازار روي چرخش زودهنگام سياست پولي بانك 
مركزي ايالات متحده ش��رط بندي كرده است. بازار 
اكنون انتظار دارد كه نرخ بهره تا پايان سال حداقل ۳ 
كاهش ۰.۲۵ واحدي داشته باشد و ۴.۲۵ تا ۴.۵درصد 
برسد. در حالي بحران بانكي ايالات متحده اين انتظار 
را تقويت مي كند، به نظر مي رسد كه نهنگ ها به بلوف 
فدرال رزرو – تداوم روند افزايش نرخ بهره تا پايان سال 
– اهميتي نمي دهند. همانطور كه توني اس��پيلوترو، 
س��ردبير و تحليلگر تكنيكال نيوزبي تي س��ي اخيراً 
خاطرنشان كرد كه تصميم گيري فدرال رزرو مبتني 
بر انديكاتورهاي گذشته نگر است. او نوشت: »شاخص 
قيمت مصرف كننده، يك انديكاتور گذشته نگر است. در 
مقابل، بازار سهام نمونه يك شاخص آينده نگر است.« 
چارلي بيللو، استراتژيست ارشد بازار در كريتيو پلنينگ 
در توييتر تأكيد كرد كه شاخص قيمت مصرف كننده 
در ايالات متحده از ۹.۱درصد در ژوئن )خرداد( سال 
گذشته به ۴.۹درصد در آوريل )فروردين( كاهش يافته 

است. به گفته اين تحليلگر مشهور، دليل اين كاهش، 
نرخ تورم كمتر در بخش نفت كوره، بنزين، خودروهاي 
فرس��وده، تأمين گاز، مراقبت هاي پزشكي، پوشاك، 

خودروهاي نو، مواد غذايي بخش خانگي و برق است.

    آيا تورم به سرعت در حال كاهش است؟
توماس لي، مدير بخش تحقيقات فانداستراتس عقيده 
كه تورم سريع تر از آنچه مردم تصور مي كنند در حال 
كاهش است و اين باعث مي شود كه توقف افزايش نرخ 
بهره توسط فدرال رزرو براي سرمايه گذاران راحت تر 
شود؛ زيرا منجر به آسيب كمتري خواهد شد. از نظر 
لي، اين يكي از پيامدهاي مهم گزارش ديروز شاخص 
قيمت مصرف كننده براي ماه آوريل )فروردين( است. 
كارل كوئينتانيلا خاطرنشان مي كند: »تورم ۴۰درصد 
از سبد ش��اخص  قيمت مصرف كنند در حال كاهش 
است كه مي تواند پيشرفتي بزرگ باشد. تورم مسكن 
و غذا در حال كاهش نيست، حتي اگر گزارش كنوني 
اين را نش��ان دهد؛ زيرا در اين صورت، تورم ۵۰درصد 
ديگر از اين سبد نيز كاهش مي يافت.« همانطور كه لي 
پيش بيني كرده بود، كاهش سريع نرخ تورم مي تواند 
براي منجر به رش��د بيت كوين ش��ود. با اين همه، در 
حالي كه سرمايه گذاران خرد به دليل ترس از ركورد 
اقتصادي قريب الوقوع توام با تورم زياد در حال فروش 
بيت كوين هاي خود هستند، نهنگ ها از اين فرصت 

براي برداشت استفاده مي كنند.

      بيت كوين هايي كه تغيير مكان دادند
در عين حال بيت كوين ه��اي قديمي، كيف پول ها را 
پس از ۱۲ سال خاموش��ي تغيير مي دهند. از ابتداي 
سال تاكنون بيش از ۳۰۰۰ بيت كوين از ذخيره قديمي 
به زندگي بازگشته اند. در روز پنجشنبه )۱۲ ماه مه( نيز 
بيت كوين هاي خريداري ش��ده در سال ۲۰۱۱ دوباره 
زنده شدند، زماني كه ۱۳۹ بيت كوين به آدرس سگويت 
تازه ايجاد شده منتقل شد. مالك اين بيت كوين هاي 
قديمي كه نزديك به ۱۲ سال بيت كوين ها را نگه داشته 
بود، س��كه ها را در ژوئن ۲۰۱۱ به قيمت كمي بيش از 
۲۲۵۰ دلار خريداري كرده بود، فقط براي اينكه شاهد 
رشد آنها به ۳.۵ ميليون دلار با قيمت فعلي بيت كوين 
شود. اين س��كه ها متعلق به چيزي است كه به  عنوان 
ذخيره قديمي ش��ناخته مي شود و به بيت كويني كه 
حداقل هفت سال پيش خريداري شده اشاره دارد، اگر 
چه برخي از تحليلگران از پنج سال به عنوان تاريخ پايه 
خود استفاده مي كنند. طبق گزارشي از گلسنود، امسال 
شاهد حركت قابل توجهي از بيت كوين قديمي بوديم، 
با احياي ۳۲۰۰ بيت كوين كه ۱۱۰۰ بيت آن مربوط 
به سال ۲۰۱۳ اس��ت. به دليل برانگيختن كنجكاوي 
زياد، بازار شاهد بود كه يك كيف پول واقعا قديمي كه 
در اكتبر ۲۰۱۰ ايجاد شد، ۴۲۹ بيت كوين را در مارس 
سال گذشته فروخت. يك سال بعد، در فوريه ۲۰۲۳، 
آدرس ديگري از دوره ساتوشي، ۴۱۲ بيت كوين را به 
ارزش ۹.۶ ميليون دلار پس از بيش از يك دهه انتقال 

داد. به سختي مي توان گفت كه آيا اعتقادات اين مالكان 
تغيير كرده يا اين تحركات مربوط به فروش سكه ها يا 
صرفا مرتبط با شيوه نگهداري شخصي است. با توجه 
به ماهيت مستعار بيت كوين، ممكن است هرگز واقعا 
ندانيم كه اين سكه هاي قديمي متعلق به چه كساني 
هستند يا با آنها چه مي كنند، به خصوص وقتي به ذخيره 
ساتوشي فكر كنيم كه گفته مي شود پنج درصد از كل 
عرضه را تشكيل مي دهد. با اين حال، گلسنود نظراتي 
ارايه كرده اس��ت؛ به گفته ارايه دهنده تجزيه و تحليل 
زنجيره اي، سكه هاي غيرفعال پس از ۱۵۵ روز به طور 
فزاينده اي بعيد است كه فروخته شوند، اگر چه زماني 
كه اين سكه ها فروخته مي شوند، مي توانند نشان دهنده 
تغيير در اعتقاد باشند. خبرنامه اخير اين شركت نشان 
مي دهد كه تع��داد بيت كوين هايي كه طي درازمدت 
نگهداري مي ش��وند ماهيانه ۱۰۰ هزار بيت كوين در 
حال افزايش است. عليرغم هزينه هاي پراكنده دوره 
ساتوش��ي، بس��ياري معتقدند كه اكثريت عرضه 
بيت كوين ه��اي قديم��ي )۴.۲۵ ميلي��ون كه تنها 
۳۵۶ هزار آن تاكنون خرج ش��ده( براي هميشه از 
بين رفته است. مجموع ارزش بازار جهاني ارزهاي 
ديجيتالي در حال حاضر ۱.۱۲ تريليون دلار برآورد 
مي شود كه اين رقم نسبت به روز قبل ۰.۴۰ درصد 
بيشتر شده است. در حال حاضر ۴۶.۳۲ درصد كل 
بازار ارزهاي ديجيتال در اختيار بيت كوين بوده كه 

در يك روز ۰.۱۷ درصد كاهش داشته است.
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ميليون ها گوشي اندرويدي
با بدافزار به بازار آمدند

محققان امنيت سايبري شركت ترند ميكرو، يك حمله 
به زنجيره تامين را كشف كرده اند كه نتيجه آن، آلوده 
ش��دن ميليون ها گوش��ي اندرويدي به بدافزار سرقت 
اطلاعات، پيش از خارج ش��دن از كارخانه بوده اس��ت. 
به گزارش ايسنا، دستگاه هاي آلوده، عمدتا تلفن هاي 
هوشمند ارزان قيمت هستند، اما ساعت هاي هوشمند، 
تلويزيون هاي هوشمند و ساير دستگاه هاي هوشمند هم 
در اين حمله آلوده شده اند. فئودور ياروچكين، محقق 
ارشد ش��ركت ترند ميكرو و همكارش ژنگيو دونگ، به 
تازگي در كنفرانس��ي در سنگاپور در مورد اين موضوع 
صحبت و خاطرنش��ان كردند كه ريشه اين مشكل در 
رقابت شديد ميان توليد كنندگان تجهيزات اصلي بوده 
است. آن طور كه مشخص است، سازندگان تلفن هاي 
هوشمند همه قطعات را توليد نمي كنند. به عنوان مثال، 
ميان افزار توسط يك تامين كننده ميان افزار شخص ثالث 
ساخته مي شود. با اين حال، با كاهش قيمت ميان افزار 
تلفن همراه، اين ش��ركت ها قادر به دريافت پول براي 
محصولات شان نبوده اند. بنا به توضيح ياروچكين، در 
نتيجه، اين محصولات به تدريج با قطعه ناخواسته اي در 
قالب »افزونه ها يا پلاگين هاي خاموش« عرضه شدند. 
شركت ترند ميكرو در جست وجوي بدافزار، ده ها تصوير 
ميان افزار و ۸۰ پلاگين پيدا ك��رد. اين محققان اظهار 
كردند: بعضي از پلاگين ها، بخشي از يك مدل كسب وكار 
گس��ترده تر بودند، در انجمن هاي دارك وب فروخته 
شدند و حتي در پلتفرم هاي شبكه اجتماعي معروف و 
وبلاگ ها، براي عرضه تبليغ شدند. اين پلاگين ها قادرند 
اطلاعات حساس را از دستگاه به سرقت ببرند، پيامك ها 
را بدزدند، كنترل حساب هاي شبكه اجتماعي را به دست 
بگيرند، از دستگاه براي كلاهبرداري تبليغاتي و كليك 
استفاده كنند، از ترافيك سوءاستفاده كنند و موارد ديگر. 
بر اساس گزارش وب سايت تِك رادار، محققان مي گويند 
داده ها نش��ان مي دهد كه حدود ۹ ميليون دستگاه در 
سراسر جهان در اين حمله به زنجيره تامين، آلوده شدند 
كه اكثر آنها در جنوب شرقي آسيا و شرق اروپا قرار دارند. 

براي تغيير توييتر هيجان دارم
مديرعامل جديد توييتر اعلام كرد براي متحول كردن 
اين ش��ركت و دس��تيابي به ديدگاه مالك توييتر، ايلان 
ماس��ك براي اين پلتفرم، هيجان زده اس��ت. به گزارش 
ايس��نا، ليندا ياكارينو در اولين توييت هاي خود از زمان 
گرفتن اين سمت ارشد، گفت: به توسعه اين شركت شبكه 
اجتماعي متعهد اس��ت و بازخورد كاربران براي چنين 
آينده اي، حياتي اس��ت. مديرعامل جديد توييتر درباره 
اين بازخورد گفت: من براي همه اين ها، اينجا هس��تم. 
بياييد به گفت وگو با هم ادامه دهيم و توييتر ۲.۰ را با هم 
بس��ازيم. ياكارينو از شركت ان بي سي يونيورسال كه در 
آنجا به عنوان رييس تبليغات جهاني خدمت مي كرد، به 
توييتر پيوسته است. او از نزديك با ايلان ماسك، كه مدير 
ارشد فناوري و رييس اجرايي خواهد بود، همكاري خواهد 
كرد. بر اس��اس گزارش بلومبرگ، ماسك از زمان خريد 
توييتر در اكتبر سال ۲۰۲۲، حدود ۷۵ درصد از كارمندان 
توييتر را اخراج كرده يا از دست داده است، از جمله اكثر 
افرادي كه روابط عميقي در فروش و ش��راكت داشتند 
كه ياكارين��و اكنون بايد آن را ترميم كند. اين ش��ركت 
همچنين با فرار تبليغات كنندگاني مواجه شده است كه 
به دليل تصميم هاي ناگهاني ماسك براي نظارت بر محتوا 
و توييت هاي او، تصميم گرفتند اين پلتفرم را ترك كنند.

سامسونگ در ژاپن كارخانه 
تراشه راه اندازي مي كند

شركت سامسونگ الكترونيكس تاسيسات توسعه تراشه 
جديدي در ژاپن خواهد ساخت. به گزارش ايسنا، روزنامه 
نيك كي بدون اشاره به منبع خود در گزارشي نوشت: اين 
كارخانه در يوكوهاما خواهد بود كه سامسونگ در آنجا 
يك پايگاه توسعه و تحقيقات دارد. طبق گزارش روزنامه 
نيك كي، اين شركت كره اي خط توليدي براي يك نمونه 
اوليه تراش��ه خواهد ساخت و اين تاسيسات بيش از ۳۰ 
ميليارد ين معادل ۲۲۱ ميليون دلار هزينه خواهد داشت 
و پيش بيني مي شود دولت ژاپن بيش از ۱۰ ميليارد ين 
يارانه براي اين تاسيسات فراهم كند. تاريخ آغاز فعاليت 
اين كارخانه در س��ال ۲۰۲۵ هدف گذاري ش��ده است. 
روابط ميان ژاپن و كره جنوبي رو به بهبود است و سران 
دو كشور به كشورهاي يكديگر رفته و براي همكاري در 
زمينه تراشه ها و امنيت توافق كرده اند. بر اساس گزارش 
بلومبرگ، دولت ژاپن از پروژه هاي نيمه رسانا و باتري در 
تلاش براي تقويت زنجيره تامين اين دو محصول مهم 
حمايت كرده است. ياسوتوشي نيشيمورا، وزير بازرگاني 
ژاپن ماه گذشته اعلام كرده بود ژاپن براي هشت پروژه 

باتري و دو نيمه رسانا، يارانه فراهم خواهد كرد.

موتور جست وجوي چيني به 
چت بات هوش مصنوعي مجهز شد

موتور جست وجوي چيني بايدو چت بات هوش مصنوعي 
را به سرويس هاي خود افزود كه البته با محدوديت هايي 
روبرو اس��ت. ب��ه گزارش مه��ر به نقل از اينترس��تينگ 
انجينرينگ، كاربران اينترنت سعي دارند وب سايت هايي 
كه با هوش مصنوعي و به خصوص چت بات ها، يكپارچه 
ش��ده اند را آزمايش كنن��د از اين رو ش��ركت ها در حال 
ارتقاي سرويس هايشان در اين زمينه هستند. در همين 
راس��تا موتور جس��ت وجوي چيني بايدو نيز به گوگل و 
مايكروسافت پيوسته و هوش مصنوعي AI Mate را در 
موتورجست وجوي خود يكپارچه كرده است. اين چت بات 
با كمك Ernie Bot فعال شده كه در حقيقت جايگزيني 
براي چت جي پي تي ساخت شركت اوپن آ اي است و بايدو 
در ماه مارس آن را رونمايي كرد. البته اين فناوري هم اكنون 
در مرحله آزمايشي است. AI Mate  براي پاسخ دادن به 
س��والات با كمك منابع معتبر با چالش روبرو است زيرا 
دسترسي آن به منابع خارج از چين محدود است. بنابراين 

هنگام پاسخ دادن به منابع داخلي رجوع مي كند. 

شبكه تحويل آمازون سريع تر شد
آمازون اعلام كرد شبكه تحويل خود را در دوران پساكرونا، 
بهينه كرده است تا سرعت تحويل آن افزايش پيدا كرده و 
هزينه هايش كمتر شود و همزمان، انتشار كربن اين غول 
تجارت الكترونيك را هم كاهش دهد. به گزارش ايسنا، اين 
فروشگاه اينترنتي اعلام كرد كه با تغيير سيستم مديريت 
موجودي و همچنين قابليت هاي جست وجو براي نشان 
دادن اقلامي كه به مشتريان نزديك تر هستند، زمان تحويل 
را كاهش داده و در نتيجه، تماس مشتري پيش از دريافت 
محصول، ۱۲ درصد كمتر شده است. در شرايطي كه تقاضاي 
مصرف كننده ضعيف شده، آمازون و خرده فروشان آنلاين 
ديگر، تلاش هايي را براي كاهش هزينه هاي تحويل در منزل 
و بازگشت انجام داده اند. آمازون هفته گذشته به مشتريان 
امريكايي پيشنهاد كرد با مراجعه براي دريافت خريد خود، 
به جاي ارسال آن به نشاني خانه شان، ۱۰ دلار دريافت كنند. 

بررسی علل سقوط قیمت بیت کوین باوجود واكنش مثبت به كاهش نرخ تورم

نهنگهابهخريدبيتكوينادامهميدهند

فراخوان مناقصه عمومی يک مرحله ای واگذاری 
خدمات حجمی نيروهای ساعتی دانشگاه رازي

   دانشگاه رازی در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای واگذاری خدمات حجمی نیروهای ساعتی 
این دانشگاه را به شماره 2002003454000005  از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. 
لذا کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی 
 WWW.setadiran.ir پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس
انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت 
مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. مناقصه گران 

باید صلاحیت لازم در خصوص فعالیت درخواستی را داشته باشند.
تاریخ اولین انتشار مناقصه در سامانه:  مورخ 1402/02/25 ساعت8 صبح می باشد.
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زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت 11 روز دوشنبه مورخ 1402/03/08
مبلغ برآورد مناقصه: 39.859.155.700)سی ونه میلیاردو وهشتصدو پنجاه ونه میلیون و صدو پنجاه 

وپنج هزار و هفتصد(ریال
مبلغ تضمین ش�رکت در فرآیند مناقصه:  1.993.000.000 )یک میلیاردو نهصدو نودو سه میلیون( 

می باشد.
ش�رکت کنندگان می بایس�ت علاوه بر بارگذاری در س�امانه س�تاد، اصل ضمانت نام�ه را در مورخ  
1402/03/07 تا ساعت 14 بعد از ظهر به آدرس ذیل تحویل نمایند در غیر این صورت پاکت پیشنهاد 

قیمت بررسی نخواهد شد.
آدرس:کرمانشاه، باغ ابریشم، پردیس دانشگاه رازی، سازمان مرکزی، طبقه همکف، دبیرخانه دانشگاه

شماره تماس: 083-34274507 

شماره :533/م الف /12  
تاریخ :1402/02/24

دانشگاه رازی کرمانشاه 

آگهی  مناقصه عمومی يک مرحله ای همراه با ارزيابی 
کيفی به شماره 9-27-١-1402

شماره فراخوان در سامانه ستاد  2002007000000039
١-نام مناقصه گزار: شرکت توزيع برق فارس به آدرس شيراز خيابان معدل حدفاصل فلسطين و ملاصدرا – ساختمان ۱۴۷تلفن: ٨٠-۰۷۱۳۲۳۱۹۳۷۴ تلفن امور تدارکات:  ۰۷۱۳۲۳۱۷۸۶۹

2- موضوع مناقصه: اجرای عمليات رفع اتفاقات ،رفع خاموشی و نت شبکه های توزيع نيروی برق درنواحی ماهور ودشمن زياری شهرستان ممسنی به صورت دستمزدی بر اساس استانداردهای وزارت نيرو)به 
شماره۱۴۰۲-۱-۹-۲۷( 

3-زمان دریافت اسناد مناقصه: از تاريخ  ۰۲/۲۴ /۱۴۰۲ لغايت ساعت ۱۹ مورخ ۳۰ /۰۲ /۱۴۰۲ ، به مدت ٥ روزکاری
4-مدارك مورد نیاز جهت تحویل اسناد : فيش واريزی به مبلغ ٢٢٠٠٠٠ ريال واريز به حساب جاری شماره ٧٤٨٢٧ – ٠٧٨۶۰ بانک تجارت شعبه فلسطين شيراز

5-آدرس محل تحویل اسناد)پاکت الف(: شيراز خيابان معدل حدفاصل فلسطين و ملاصدرا شرکت توزيع نيروی برق فارس-امور تدارکات – ساختمان ۱۴۷       تلفن : ۰۷۱-۳۲۳۱۷۸۶۹
 6-آدرس محل دریافت اس�ناد : دسترسی به اس��ناد مناقصه از طريق  س��امانه تدارکات دولت به آدرس  www.setadiran.ir، واطلاعات آگهی از طريق شبکه اطلاع رسانی معاملات توانير به نشانی
/  https://wamp.tavanir.org.ir/tender/main، سايت پايگاه ملی مناقصات www.iets.mporg.ir و شرکت توزيع نيروی برق استان فارس به آدرس   www.farsedc.ir امکان پذير می باشد.

لازم به ذکر است بارگذاری اسناد از طريق سامانه تدارکات دولت الزامی می باشد.
7-زمان تحویل اسناد : ساعت 10 صبح  روز سه شنبه مورخ 1402/03/16

8-محل برگزاری مناقصه : شرکت توزيع نيروی برق استان فارس – طبقه اول – دفتر امورتدارکات
 9-زمان بازگش�ایی پاکات : پاکت ارزيابی کيفی ش��رکت های مناقصه گر س��اعت 13 روز سه ش�نبه مورخ 1402/03/16 با حضور اعضاء کميس��يون مناقصه باز و قرائت می گردد و جهت ارزيابی کيفی 
مناقصه گران به کميته فنی بازرگانی ارجاع  داده می شود و در جلسه ای که تاريخ آن در همين جلسه اعلام می گردد ، پاکت های الف و ب و ج شرکت کنندگان در صورت کسب حد نصاب لازم بازگشايی می گردد. 

به پيشنهادهای فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پيشنهاداتی که بعد از موعد مقرر در بند ٧  آگهی مناقصه واصل شود ترتيب اثر داده نخواهد شد.
10-ذکر شماره مناقصه روی پاکت الف الزامی بوده و حضور پيشنهاد دهندگان در جلسه آزاد است.

11-تضمین ش�رکت در مناقص�ه : مبلغ 1.506.912.330ريال  ک��ه به صورت ضمانتنامه معتبر بانكي ، اصل فيش واريز وجه نقد به حس��اب بانکی مجاز ، ضمانت نامه های معتبر از موسس��ات بيمه گر 
 دارای مجوز لازم و مندرج در ماده ۴ آئين نامه تضمين معاملات دولتی می باش��د که بايس��تی در پاکت الف قرار گرفته و همزمان با س��اير پاکات از طريق سايت س��امانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس

  www.setadiran.ir ارسال گردد ،ضمناً به پيشنهاد های فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، سپرده های کمتر از ميزان مقرر، چک شخصی، وجه نقد و نظاير آن ترتيب اثر داده نخواهد شد.
12  -شرکت توزيع برق فارس در رد يا قبول کليه پيشنهادات مختار می باشد.

13-مناقصه به صورت عمومی  همراه با ارزيابی کيفی فشرده و در يک مرحله برگزار می گردد.
14-پرداخت کليه هزينه های کسورات قانونی بعهده برنده مناقصه می باشد.

15-تمام مراحل برگزاری مناقصه از دريافت و تحويل اسناد مناقصه و ارزيابی و اعلام برنده مناقصه از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت ) به آدرس www.setadiran.ir ( انجام خواهد شد.
16-ساير اطلاعات و جزئيات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است.)شرکت کنندگان در مناقصه می بايست دو روز قبل از آخرين تاريخ تحويل پاکت ها با مراجعه به سايت توانير و يا سايت شرکت توزيع برق فارس 

شرکت توزیع برق استان  فارسو يا تماس با امور تدارکات از اخرين اصلاحات احتمالی اسناد مطلع گردند در غير اينصورت مسئوليت عدم رعايت اين بند به عهده مناقصه گران می باشد.(

نوبت دوم

شناسه آگهي : 1494615

شركت توزیع نیروي برق 
استان فارس)سهامي خاص(

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به منظور واگذاري خدمات خودرویي حمل و نقل مطابق مشخصات زیر نسبت به انتخاب پیمانكار ذیصلاح اقدام نماید. لذا از كلیه شركت هاي حمل و نقل و تأمین 
خودرو واجد صلاحیت داراي كد حمل و نقل درخواست مي شود حداكثر تا مورخ 1402/02/28 ساعت 15 جهت خرید اسناد مربوطه به سامانه تداركات الكترونیكي دولت )ستاد( www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

نوبت اولتجديد آگهي مناقصه عمومي  )تك مرحله اي( 

هزینه فروش اسناد مناقصه: قیمت خرید اسناد مبلغ 2/500/000 ریال مي باشد كه مي بایست به حساب شماره IR 630100004001103403018818 به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك 
مركزي جمهوري اسلامي ایران و شناسه حساب 315103473295010000000000000000 واریز نمایند.

تضمین ش�ركت در مناقصه مي بایس�ت به صورت ضمانتنامه معتبر بانكي س�ه ماهه در وجه ش�ركت آب منطقه اي بوش�هر یا واریز وجه نقد به ش�ماره حس�اب IR 040100004001103406375983و شناس�ه 
حساب94129501010000000000000000 به نام تمركز سپرده جاري آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ایران ارائه گردد.

- اسناد مناقصه از تاریخ 1402/02/25 روز دوشنبه تا تاریخ 1402/02/28 روز پنجشنبه ساعت 15 از طریق سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir قابل دریافت مي باشد. 
- آخرین مهلت بارگذاري مدارك )پاكت هاي الف، ب و ج( به صورت الكترونیكي در سامانه ستاد و تحویل تنها نسخه فیزیكي پاكت الف )ضمانتنامه( به مناقصه گزار با رعایت موارد مندرج در اسناد مناقصه حداكثر 

تا ساعت 10 صبح روز سه شنبه 1402/03/09 مي باشد.
محل تحویل استاد فیزیكي )تنها پاكت الف( پیشنهادها بوشهر- بولوار رییس علي دلواري- شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر- مدیریت حراست مي باشد. 

هزینه درج آگهي در هر دو نوبت به عهده برنده مناقصه خواهد بود.
مدت اعتبار پیشنهادات: 3 ماه

ارائه گواهي صلاحیت ایمني توسط پیمانكاران الزامي است.

موضوع شماره فراخوان
برآورد كل سالانه شرح كارمناقصه

براي كل خودروها
تضمین شركت 

در مناقصه
تاریخ گشایش 

پاكات

2002001431000006
واگذاري 

امور 
خودرویي

7 دستگاه خودرو سواري سمند LX یا سواري پارس مدل 99 به بالا، 2 دستگاه خودرو سواري پراید مدل 99 
به بالا، 9 دستگاه وانت دو كابین كمك دار شاسي بلند مدل 99 به بالا یا وانت دو كابین پیكاب و یا همتراز آن 
مدل 2017 به بالا، یك دستگاه سواري سوزوكي ویتارا مدل 97 به بالا یا همتراز آن و یك دستگاه میني بوس 

كولر دار مدل 96 به بالا شامل سیترا، ایسوزو و غیره. یك دستگاه میني بوس ون مدل 96 به بالا

43/074/720/0002/154/000/000
ساعت 11

1402/03/09

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

وزارت نیرو



تعادل |
اتاق ايران در يك نشست تخصصي به بررسي چالش ها 
و عوامل موثر بر افزايش بهره وري در بخش كشاورزي 
پرداخت. براساس آماري در اين نشست، مقايسه آمار 
توليدات كشاورزي نش��ان مي دهد؛ در ابتداي انقلاب 
توليد تاكنون محصولات كشاورزي از 27 ميليون تن به 
130 ميليون تن رسيده است؛ يعني 5 برابر افزايش توليد 
داريم؛ اما سوال اين است كه آيا افزايش همراه با بهره وري 
بوده يا اينكه با تخريب ثروت هاي اساسي مثل سفره هاي 
زيرزميني آب به اين حجم از افزايش رسيده ايم؟ رييس 
هيات مديره انجمن بهره وري ايران از اهميت بهره وري 
در بخش كشاورزي گفت و چند پرسش اساسي را مطرح 
كرد: بهره وري كه به امنيت غذايي جامعه مي انجامد، به 
چه عواملي بستگي دارد؟ اگر به اجزاي بخش كشاورزي 
نگاه كنيم در كجاها با عنوان »نابهره وري« و »بهره وري 
پايين« روبرو هستيم؟ در قانون بهره وري مصوب سال 
1389 مجلس شوراي اسلامي تمهيدات زيادي براي 
بهبود بهره وري آب و كشاورزي ديده شده؛ چقدر از اين 
قانون اجرايي شده و چرا بخش زيادي از اين قانون اجرا 
نشده است؟ تحليلگران در پاسخ به اين پرسش عنوان 
كردند كه تخريب زمين و منابع آبي، نتيجه توس��عه 

كشاورزي بدون بهره وري است. 

   براي بهره وري در كشاورزي چه بايد كرد؟ 
»بررس��ي چالش ها و عوامل موثر بر افزايش بهره وري در 
بخش كشاورزي« موضوع بيست ودومين نشست عصرانه 
بهره وري بود كه مركز ملي مطالعات آب و كشاورزي اتاق 
ايران با همكاري انجمن بهره وري ايران برگزار كرد. در اين 
نشست محمدحسين شريعتمدار، تقي شامخي، عباس 
كشاورز، محمدحسين عمادي، فريبرز عباسي و سيدحميد 
كلانتري حضور داشتند. در ابتداي اين نشست سيد حميد 
كلانتري، رييس هيات مديره انجمن بهره وري ايران گفت: 
در ح��ال حاضر 400 هزار چاه غيرمجاز در كش��ور وجود 
دارد. مس��ائلي مانند آموزش، مكانيزاسيون و كشاورزي 
هوشمند، توسعه آبياري مدرن، كشت گلخانه اي و ترويج 
چه نقش و س��همي در بهره وري كشاورزي دارد؟ در نظام 
توزيع نهاده ها، توليد محص��ول و ضايعات و بهره وري چه 
چالش هايي داريم؟ در بحث يكپارچه سازي اراضي چقدر 
كشاورزي خرد را با مديريت جامع توانسته ايم اصلاح كنيم؟ 
سياست كشت كه از وعده هاي وزاري كشاورزي بوده، چه 
نقشي در بهره وري دارد؟ شبكه هاي زير سدها چه كمكي در 
بهره وري آب دارد؟ او با اشاره به سطح زير كشت كه حدود 
12 هزار هكتار است و 60 ميليون تن محصول زراعي توليد 
مي شود، گفت: 80 درصد توليد بخش زراعي گندم، جو، 

برنج، و انواع حبوبات است و 2.5 ميليون هكتار محصولات 
باغي داريم كه ميانگين س��رانه توليد باغي در دنيا حدود 
80 كيلوگرم و در ايران حدود 200 كيلوگرم است. يكي از 
شاخص ها توليد محصول خشك است كه از يك مترمكعب 
آب 1.5 كيلو است يا افزايش سهم ارزش افزوده محصول 
كش��اورزي در GDP ه��م 7 تا 9 درصد اس��ت. بعد از آن 
محمدحسين شريعتمدار، رييس مركز ملي مطالعات آب 
و كشاورزي اتاق ايران گفت: در بخش ضايعات 30 درصد 
محصولات كشاورزي، اگر معادل آبي آن را محاسبه كنيم، 
حدود 13 درصد آبي مصرفي خواهد بود. بايد بهره وري در 
اولويت كارهاي اقتصادي و اجتماعي كشور قرار گيرد، بايد 
ذي مدخلان، سياست گذاران و مصرف كننده ها همه به اين 
حوزه توجه كنند تا با جلوگيري از ضايعات عوامل توليد، 
ظرفيت ها براي پيشرفت كش��ور آزاد شود. از سال 1395 
در كنفرانس اقتصاد آب كه در زمان مهندس چيت چيان 
برگزار شد، به پيشنهاد ما كنفرانس آب دوسالانه شود و قرار 
شد در اتاق ايران برگزار شود. بعد از آن تقي شامخي، استاد 
بازنشسته دانشگاه تهران گفت: بهره وري در كشاورزي امري 
است كه از دهه 40 مطرح بوده است و ترويج هم با بالا بردن 
بهره وري مطرح بود. آموزش، تكنولوژي و سامان دهي جزو 
مباحثي اس��ت كه در اين حوزه مهم است. ولي با توجه به 
تجربه سال هاي قبل، آموزش متناسب با دانش كشاورزان 
كار راحتي نيس��ت. آموزش موثر براي كشاورز، جزييات 
زيايي دارد. براي همين آموزش بايد جمعي باشد، كشاورز 
و طيفي كه با زمين مرتبط هستند در آن دخيل باشند و ما 
بايد انتظار داشته باشيم براي ما تحول به وجود آورد. در اين 
آموزش انتقال تكنولوژي جديد مهم است اما چه تكنولوژي 
با شرايط توليد و اقتصادي و درك مخاطب ما مرتبط است 

اهميت دارد. اين تكنولوژي بايد با شرايط تاريخچه توليد، 
زمين و مصرف كننده مرتبط باشد و البته سازمان دهي هم 
مهم است. سازمان دهي بوروكراتيك بخش كشاورزي ما را 

در اختيار دارد و خود بروكراسي ضد بهره وري است. 
بعد از آن عباس كشاورز، معاون مركز ملي مطالعات آب و 
كش��اورزي اتاق ايران گفت: از دهه 30 مدل همين بوده و 
محصولات و فرمول غذايي هم در همين تركيب است. اين 
الگو براي كشور ما پيامدهايي دارد. بهره وري رشد نكرده و 
قدرت رقابت را ازدست داده ايم و زمين ها فرسايش شديدي 
ديده و درآمد كش��اورزان كاهشي اس��ت و بدون افزايش 
درآمد، سرمايه گذاري براي توسعه ممكن نيست و دولت 
هم نمي تواند چنين هزينه هايي را تأمين كند. مصرف آب 

بر كشاورزي تحميل شده است.
كشاورز گفت: سهم آب مصرفي كش��اورزي 60 ميليارد 
مترمكعب است، اما سطح زير كشت محصولات دايم ما 
يعني باغباني و جنگل و از اين قبيل از 1.9 ميليون هكتار به 
2.5 ميليون هكتار رسيده است و چيزي معادل 600 هزار 
هكتار افزايش داشته است. از طرفي بخش زراعت كشور كه 
معمولاً هم به كم آبي مقاوم تر است 100 هزار هكتار افزايش 
داشته است، درواقع يكي از دلايل كسري منابع آبي كشور 
همين توسعه هاي بخش كشاورزي است. به گفته كشاورز، 
عملكرد محصولات دايمي ما در سال هاي 79 تا 82 رقمي 
معادل 7.5 ميليون تن بوده اما در س��ال هاي اخير به 8.5 
ميليون تن رسيده است، در همين حال توليد محصولات 
زراعي را از هشت ميليون تن به 12 ميليون تن رسانده ايم. 
نمي گويم اين رقم خوب است، اما در كشورهاي پيشرفته 
توانسته اند عملكردشان را 3.5 تا 4 درصد افزايش دهند. او 
ادامه داد: ما چقدر از آب پول درمي آوريم و اين عدد در دنيا 

چقدر است؟ سطح كشت و برداشت ما در مقايسه با ديگر 
كش��ورها چه وضعيتي دارد و اين در 24 سال چقدر بوده 
است؟ س��طح ديمي و آبي چه تغييري كرده است؟ گروه 
زمين هاي آبي رشد بالايي داشته و فشار زيادي به منابع 
آبي آورده اس��ت و حدود 700 هزار هكت��ار به اراضي آبي 
اضافه شده است. الگوي كشت ما چگونه است و چقدر در 
مسير بهره وري بوده است. كشاورز تصريح كرد: دنيا آب را 
يك عنصر اقتصادي، اجتماعي، زيست محيطي و سياسي 
تعريف مي كند، يك مصداق سياس��ي، آب مجازي است 
كه دنيا بر س��ر آن توافق نكرده اس��ت، در بحث اقتصادي 
م��ا از ظرفيت هاي مصرفم��ان عبور كرده اي��م و در ابعاد 
زيس��ت محيطي و اجتماعي دو خلأ ب��زرگ، نگرش آبي 
ما است. كش��اورزان با ابعاد مساله آب و مديريت آب آشنا 
نيستند. اگر بتوانيم جامعه را در موضوع آب با خود همراه 
كنيم، بسياري از مسائل حل مي شود. چنانكه شاهديم در 
ساير نقاط دنيا ذي نفعان در مديريت آب نقش مستقيم 
دارند، مثلًا در اس��تراليا مساله آب كاملًا خصوصي است، 
زماني يك درياچه در استراليا خشك شد و دولت ناگزير شد 
براي محيط زيست از حقابه داران آب بخرد. كشاورز تأكيد 
كرد: بايد مصرف آب كشاورزي ظرف مدت 10 سال بايد از 
71 ميليارد مترمكعب كنوني به زير 50 ميليارد مترمكعب 
برسد، اگر اين امر محقق شود ما بر چالش آب فائق آمده ايم 
و به پايداري منابع آبي مي رسيم، يعني دوباره تالاب هاي 
كشور حقابه شان را دريافت مي كنند، صنعت رونق مي گيرد 
و مشكل آب شرب حل مي شود. كشاورز افزود: در شرايطي 
كه توليد يك كيلوگرم گوشت قرمز نيازمند مصرف يك 
تانكر 12 تني آب و يك كيلوگرم مرغ 4 تن آب است، يقيناً به 
عنوان شهروندي كه از وضعيت كمبود آب در كشور مطلع 
است، بايد به سمت اصلاح الگوي مصرف آب حركت كنيم.
در ادامه محمدحسين عمادي، نماينده دايم و سفير سابق 
ايران در سازمان فائو با اين پرسش كه در مقايسه وضعيت 
موجود با وضعيت ايده آل، با توجه به واقعيت هاي شرايط 
حاضر و محدوديت ها چه بايد بكنيم؟ ما كجا هس��تيم و 
چه محدوديت هايي داريم؟ در كشور بين بخش سنتي 
و صنعتي كش��اورزي تفكيكي قائل هستيم يا خير؟. 
چگونه بايد بهره وري را از دنياي صنعت به كش��اورزي 
بياوري��م و الگوي صنعت��ي در كش��اورزي ايران چه 
جايگاهي دارد؟عمادي در ادامه از »اقتدار غذايي« به جاي 
»خودكفايي« گفت: بايد به اقتدار غذايي توجه كنيم تا در 
زمان خطر، به خاطر غذا امتياز خاصي به دشمن ندهيم. 
مثلًا بايد به اين مساله توجه شود كه كدام محصول در 
منطقه ما مي تواند با توجه به آب وخاك و تنوع زيستي به 
اقتدار غذايي بينجامد؟ كدام بخش از كشاورزي سنتي، 

صنعتي و مدرن مي تواند مورد توجه باشد؟

خبر كوتاهاخبار

ویژه

7
.Mon  صنعت،معدن و تجارت May 15. 2023  2491   دوشنبه 25 ارديبهشت 1402    24 شوال 1444  سال نهم    شماره

قيمت مونتاژي ها برگشت
جلسه اي ميان مديران خودروساز خصوصي و شوراي 
رقابت برگزار ش��د. اين جلس��ه به كام خودروس��ازان 
خصوصي تمام ش��د و آنها توانس��تند مجوز لازم براي 
فروش محصولات تولي��دي خود با قيمت هاي بهمن 
1401 را دريافت كنند. در اين جلسه مديركل خودرويي 
وزارت صمت نيز حضور داش��ت. مديران خودروس��از 
خصوصي روز ش��نبه به ديدار رييس ش��وراي رقابت 
رفتند و خروجي جلسه آنها با شوراي رقابت سبب شد 
كه قيمت محصولات مونتاژي به روال سابق بازگردد. به 
اين ترتيب خودروسازان بخش خصوصي تا زمان انجام 
محاسبات جديد اين امكان را يافتند تا محصولات خود 
را به مدت يك س��ال با قيمت بهمن ماه 1401 نسبت 
به بازار عرضه كنند.  جلس��ه  خودروسازان خصوصي و 
شوراي رقابت علاوه بر محمدرضا سيدنوراني )رييس 
ش��ورا(، محمود دودانگه )قائم مقام ش��ورا( و دو عضو 
ديگ��ر هيات مديره ش��وراي رقابت، رييس س��ازمان 
حماي��ت از مصرف كنن��دگان، مديران ارش��د وزارت 
صم��ت، عبدالله توكل��ي لاهيجاني )مدي��ركل دفتر 
تخصصي صنايع خ��ودرو وزارت صمت( و نمايندگان 
خودروس��ازان بخ��ش خصوص��ي حضور داش��تند. 
مديرعامل شركت كرمان موتور به ايسنا گفت: سازمان 
حمايت مصرف كنن��دگان و توليدكنن��دگان در اين 
جلسه اعلام كرد كه نرخ ارز مبنا در محاسبه قيمت هاي 
اعلامي ش��وراي رقاب��ت 28 ه��زار و 500 تومان بوده 
است و براي اعمال نرخ 43 هزار تومان حال حاضر، بايد 
محاسبات جديد انجام شود و افزايش دستمزد و ساير 
موارد در محاسبات جديد نيز مدنظر قرار گيرد. سامان 
فيروزي افزود: همچنين مقرر شد در صورت اختلاف 
ميان قيمت محاسباتي جديد شوراي رقابت و قيمت 
بهمن ماه 1401 خودروسازان خصوصي، شركت هاي 
خودروسازي يكسال براي نزديك كردن قيمت خود به 
نظر شورا فرصت داشته باشند. البته اظهارات فيروزي در 
حالي مطرح شد كه روز شنبه سخنگوي شوراي رقابت 
بر لازم الاجرا بودن دستورالعمل قميتي اين شورا تاكيد 
كرده است. مديرعامل كرمان موتور نيز از اظهارات اخير 
سخنگوي شوراي رقابت، تعجب كرده و در اين ارتباط 
گفت اين اظهارنظرها ب��ا توافق هاي صورت گرفته در 
جلسه صبح روز شنبه كاملا مغاير بود؛ اگر شوراي رقابت 
نظر خود را تغيير داده است، حرف ما همان است كه 
در جلسه گفته شد؛ بنابراين شورا در صورت پافشاري 
بر مواضع غيركارشناسي خود بايستي، مسووليت 
كاهش توليد و تعطيلي خودروسازان بخش خصوصي 
را هم بپذيرد. بايد منتظر واكنش ش��وراي رقابت به 
اظهارات مديرعام��ل كرمان موتور ماند. متقاضيان 
در اين ميان بيش��ترين آسيب را خواهند خورد زيرا 
نمي دانند بالاخره قيمت محصولات مونتاژها قرار 

است در مبدا چه سمت و سويي به خود بگيرد.

صدرنشينان پرونده هاي قاچاق
رييس س��ازمان حماي��ت گفت: در س��ال 1401 
بيش��ترين تعداد پرونده قاچاق مربوط به كالاهاي 
دخانيات با 37 درصد، موارد خوراكي با 20 درصد، 
اقلام آرايشي با 16 درصد و خودرو و لوازم يدكي با 
7 درصد بوده اس��ت. به گزارش سازمان حمايت، 
حس��ين فرهيدزاده در رابطه با وضعيت قاچاق در 
سال گذشته اظهار داشت: طي سال گذشته بيش 
از 84 ه��زار مورد بازرس��ي براي مقابل��ه با عرضه، 
نگهداري و فروش كالاي قاچاق در سراس��ر كشور 
و در قالب گشت هاي مشترك با ساير دستگاه هاي 
متولي و بازرسي هاي مس��تقل در سطح استان ها 
انجام ش��ده است. وي با بيان اينكه در همين مدت 
5 ه��زار و 748 فقره پرونده متش��كله مظنون به 
قاچاق در س��طح عرضه به ارزش 90 هزار ميليارد 
ريال داشتيم، گفت: طبق آمار از مجموع اين تعداد 
پرون��ده 92 درصد به تخلفات حم��ل، نگهداري، 
عرضه و فروش كالاي قاچاق و 8 درصد باقيمانده به 
عدم رعايت ضوابط تعييني دولت در خريد، فروش، 
حمل و نگهداري كالاه��اي توليد داخل و وارداتي 
مش��مول تبصره 4 ماده 18 قانون مبارزه با قاچاق 
كالا و ارز؛ اختصاص داش��ته است.  رييس سازمان 
حمايت متذكر شد: طي همين مدت 28 درصد از 
تعداد و 99 درصد از ارزش ريالي پرونده هاي متشكله 
قاچاق به پرونده هاي با ارزش بالاي 50 ميليون ريال 
اختصاص داشته است. رصد آمار و ارقام هم حاكي از 
اين است كه بيشترين تعداد پرونده قاچاق مربوط به 
كالاهاي دخانيات با 37 درصد، موارد خوراكي با 20 
درصد، اقلام آرايشي با 16 درصد و نهايتاً خودرو و 
لوازم يدكي با 7 درصد است. به گفته وي، در مدت 
مورد بررسي، بيشترين ارزش ريالي كالاهاي قاچاق 
مكشوفه در گروه كالايي مواد غذايي و خوراكي به 
ترتيب مربوط به برنج، گندم، روغن خوراكي، شكر 
و چاي بوده اس��ت، و در گ��روه كالايي لوازم يدكي 
و خودرو به اقلامي چون لاس��تيك، فيلتر روغن و 
هوا و س��وخت، لنت ترمز و باتري تعلق داشته اند. 
معاون وزير صمت اضافه كرد: همچنين در بخش 
لوازم خانگ��ي؛ يخچال و فريزر، پكيچ، كولرگازي و 
تلويزيون بيشترين سهم ارزش ريالي پرونده هاي 
قاچاق را به خود اختصاص داده اند و بيشترين ارزش 
ريالي كالاهاي قاچاق مكشوفه در بخش دخانيات 
نيز به ترتيب به سيگار، سيگار الكترونيكي، توتون و 
تنباكو تعلق داشته است كه در اين رابطه پرونده هاي 
لازم تشكيل و به مراجع رسيدگي كننده ارسال شده 
است. به گفته وي، همچنين از ابتداي سال جاري 
تا نيمه ارديبهش��ت ماه تعداد 11.890 بازرس��ي 
كشف قاچاق در سطح عرضه صورت پذيرفته است 
كه منجر به تشكيل 747 پرونده به ارزش 4.647 
ميليارد ريال شده اس��ت. طي اين دوره بيشترين 
تعداد پرونده مربوط به گروه هاي كالايي دخانيات، 
م��واد غذاي��ي و خوراكي، محصولات آرايش��ي و 
خ��ودرو و لوازم يدك��ي و بالاتري��ن ارزش ريالي 
پرونده هاي قاچاق مربوط ب��ه لوازم خانگي، مواد 
غذايي و خوراكي و خودرو و لوازم يدكي بوده است.

نشست هم انديشي مديران 
شركت هاي نفتي استان مركزي 

برگزار شد 
نشست هم انديش��ي مديران ش��ركت هاي نفتي 
اس��تان مركزي به ميزباني ش��ركت پالايش نفت 
امام خميني)ره( ش��ازند با حض��ور مديران عامل، 
روس��اي روابط عمومي و هيات ه��اي همراه از اين 
شركت ها برگزار شد .  اين نشست با حضور شركت 
گاز، پتروشيمي، خطوط لوله، بهداشت و درمان و 
پخش فرآورده هاي نفتي به منظور هم گرايي، تبادل 
تجارب، تحكيم روابط و توسعه همكاريهاي مشترك 
برگزار گرديد . در ابتداي اين جلسه، مهندس رجبي 
مديرعامل ش��ركت، ضمن تبريك سال جديد و با 
آرزوي قبولي طاع��ات و عبادات مومنين روزه دار، 
پس از ارايه گزارشي از روند فعاليت هاي تخصصي 
و حجم تلاش هاي انجام شده توسط متخصصين 
شركت پالايشگاه امام خميني)ره( شازند، جايگاه 
اين پالايش��گاه را در رفع نيازهاي اس��تان و كشور 
بس��يار ارزش��مند و حيات��ي توصيف نم��ود . وي 
موفقيت ها و دستاوردهاي به دست آمده را مرهون 
زحم��ات نيروهاي توانمند، س��اعي و متخصصي 
دانست كه به صورت بيست و چهارساعته با هدف 

استمرار توليد تلاش مي نمايند .

رييس ايميدرو بركنار شد
با حكم سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
رييس سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنايع 
معدني ايران )ايمدرو( كه طبق سنوات اخير در 
س��مت معاون وزير صمت نيز بوده، تغيير كرده 
و امير خرمي ش��اد جايگزي��ن وجيه الله جعفري 
شده است. س��يد مهدي نيازي در حكمي، امير 
خرمي شاد كه تا پيش از اين، معاون برنامه ريزي 
و توانمندس��ازي ايميدرو بوده است را جايگزين 
وجيه الله جعفري كرده و به س��مت رييس هيات 
عامل اين س��ازمان )سازمان توس��عه و نوسازي 
معادن و صنايع معدني ايران( و معاون وزير صمت 
برگزيده است.  وجيه الله جعفري از آذر ماه 1399 
با حكم وزير صمت وقت )عليرضا رزم حس��يني( 
تاكن��ون، رييس هيات عامل ايمي��درو و معاون 
وزير صمت بوده اس��ت. خرمي شاد نيز از خرداد 
م��اه 1399، با حكم حس��ين م��درس خياباني 
)سرپرست وقت وزارت صنعت، معدن و تجارت( 
به عنوان عضو هيات عامل ايميدرو اين سازمان 

منصوب شد.

برترين ادارات تهران در مديريت 
مصرف برق معرفي شدند

مديرعامل شركت توزيع نيروي برق تهران بزرگ 
گفت: همزمان با برپايي همايش مديريت مصرف 
برق در بخش اداري، برترين ادارات شهر تهران در 
حوزه مديريت مصرف برق معرفي و تجليل شدند. 
به گزارش پايگاه اطلاع رساني وزارت نيرو )پاون(، 
»كامبيز ناظريان« اظهار داشت: در راستاي معرفي 
ظرفيت ه��اي موجود در ح��وزه مديريت مصرف 
برق در بخ��ش اداري و با حضور جمعي از مديران 
و نمايندگان ادارات و دس��تگاه هاي اجرايي شهر 
تهران، ضمن آش��نايي حاضران با اقدامات انجام 
ش��ده در تابستان سال گذش��ته به منظور گذر از 
فصل گرما و تامين برق مصرفي مشتركان تهراني، 
راهكاره��اي مديريت مصرف ب��رق در اين بخش 
معرفي و از برترين ادارات شهر تهران كه بيشترين 
همكاري را در تابستان 1401 در مديريت مصرف 
برق داشتند قدرداني ش��د. وي ادامه داد: در اين 
مراسم، ديوان محاس��بات كشور، مركز مخابرات 
ش��هيد كلانتري، س��ازمان ملي زمين و مسكن، 
معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري، شركت 
ارتباطات سيار ايران، شركت سهامي بيمه آسيا، 
شركت صنايع پتروشيمي خليج فارس و شركت 
ملي نف��ت ايران، به عنوان ادارات منتخب ش��هر 
تهران در زمينه مديريت مصرف برق معرفي شدند.

در يك نشست تخصصي بررسي شد

كشاورزي به قيمت تخريب منابع آبي!

چرا برخي لوازم خانگي ها، محصولاتشان را به مشتريان دير تحويل مي دهند؟ 

گروكشي براي افزايش قيمت؟!
تعادل| 

گش��تي در بازار لوازم خانگي پايتخت و مراكز عمده 
فروش اين محصولات نش��ان دهنده س��كون و ركود 
نسبي حاكم بر اين بازار است. هرچند افزايش قيمت ها 
از يك سو و كاهش قدرت خريد مردم از سوي ديگر، به 
اين ركود دامن زده است، اما در اين ميان گلايه هايي 
نيز از سوي مردم و برخي فروشندگان مطرح مي شود 
كه جاي تامل دارد. ايرنا به نقل از مشتريان نوشته است: 
يك ش��ركت بزرگ لوازم خانگي كه سهم عمده اي از 
ب��ازار را در اختيار دارد، با تحوي��ل عمدي ديرهنگام 
محصولات خود به مشتريان به دنبال ايجاد نارضايتي 
عمومي به منظور اعمال فشار بر وزارت صمت و افزايش 
قيمت هاست. البته دبيركل انجمن صنايع لوازم خانگي 
ايران مي گويد: ما صرفا به دنبال افزايش قيمت نيستيم؛ 
بلكه مي خواهيم در يك فضاي كارشناسي به تناسب 
هزينه هاي توليد، اشتغال حفظ شده و فعاليت ها توجيه 
اقتصادي داشته باشد، بنابراين نه به توليد كننده و نه به 

مصرف كننده هم ظلم نشود.

   صرفا دنبال افزايش قيمت نيستيم 
دبي��ركل انجمن صنايع لوازم خانگ��ي ايران با بيان 
اينك��ه موضوع قيمت گذاري كالاهاي مش��مول در 
حوزه لوازم خانگي از س��وي س��ازمان حمايت براي 
اين صنعت با چالش هايي همراه بوده، به ايسنا گفت: 
با وجود افزايش قيمت مواد اوليه، دس��تمزد و ساير 
هزينه هاي توليد، آخرين مجوز افزايش محصولات 
قيمت خرداد س��ال گذش��ته بوده، اما اين رقم اين 
روزها پاسخگوي شرايط فعلي توليد نيست.اين در 
حالي اس��ت كه به گفته عباس هاش��مي، همچنان 
قيمت گذاري مواد اوليه توليد داخل مثل فولاد، مس، 
آلومينيوم، پتروشيمي و غيره در بازار بورس بر مبناي 
قيمت ه��اي جهاني و نرخ ارز روز، به اضافه حاش��يه 
رقابت ناش��ي از كمبود عرض��ه در معاملات بورس، 
انجام مي ش��ود. بنابراين مواد اوليه داخلي به قيمت  
بالاتر از قيمت هاي جهاني يا برابر با اين قيمت ها به 
دست توليدكننده مي رسد.دبيركل انجمن صنايع 
لوازم خانگي ب��ا بيان اينكه به دلي��ل كمبود عرضه 

در برخي از مواد اوليه، بخش��ي از آنها نيز از بازار آزاد 
تامين مي ش��ود كه اين موضوع ه��م بر قيمت تمام 
ش��ده اثر دارد، تصريح كرد: بنابراين افزايش قيمتي 
كه در سه ماهه اول سال قبل اعمال شد، پاسخگوي 
رشد هزينه ها نيس��ت. خيلي از واحدهاي توليدي 
از بيش از پنج ماه پيش درخواس��ت افزايش قيمت 
خود را به س��ازمان حمايت ارايه كردند، اما هنوز به 
اين درخواست ها پاس��خ داده نشده است.هاشمي با 
بيان اينكه طبق اطلاعات مركز آمار، س��ال گذشته 
نرخ تورم 47.7 درصد ب��وده كه اين رقم براي توليد 
بيشتر است، اظهار كرد: توليد راه كنترل تورم است 
و بايد ابزارهاي حمايت از توليد مهيا ش��ود. در غير 
اين صورت سهم ارزش افزوده صنعت لوازم خانگي 
كش��ور نس��بت به ارزش افزوده كل صنعت هر روز 
كوچك تر خواهد شد. ما صرفا به دنبال افزايش قيمت 
نيستيم؛ بلكه مي خواهيم در يك فضاي كارشناسي 
به تناس��ب هزينه هاي توليد، توليدكننده اشتغال 
خود را حفظ كند و فعاليت توجيه اقتصادي داشته 

باشد و نه به توليد كننده ظلم شود به مصرف كننده 
هم ظلم نش��ود. با قيمت گذاري دستوري اين مهم 
محقق نمي شود و س��هم صنعت كوچك تر خواهد 
شد. وي با اشاره به اخباري كه درباره افزايش قيمت 
برخي محصولات منتشر ش��ده نيز گفت: به برخي 
محصولات آپشن هاي جديد اضافه شده يا مدل هاي 
جديد دارند كه سابقه توليد نداشتند؛ بنابراين قيمت  
تمام شده آنها بر اس��اس مدارك و مستنداتي كه به 
س��ازمان حمايت ارايه مي ش��ود، تعيين و فروخته 
مي ش��ود. اما به درخواست افزايش قيمت كالاهايي 
كه سابقه توليد داش��ته، از پنج ماه گذشته پاسخي 
داده نشده است. در صورت ادامه اين شرايط ممكن 
است برخي توليدكنندگان مجبور به تعديل نيرو يا 
كاهش توليد و عرضه شوند كه به بازار مصرف آسيب 
مي زند و منجر به افزايش قاچاق خواهد شد. تقاضاي 
ما اين است سازمان هاي متولي و دست اندركاران به 
صورت كارشناسي شده اين موضوع را مورد بررسي 

قرار دهند.

آگهي مناقصه شماره ۱۴۰۲/۸
مناقصهگزار: شركت سهامي برق منطقه اي سيستان و بلوچستان 

نوعمناقصه:عمومي يك مرحله اي
موضوعمناقصه: تامين، نصب و راه اندازي 12 دستگاه روتر صنعتي CGR به همراه متعلقات

مبلغتضمينشركتدرفرآيندارجاعكار: 4/174/000/000 ريال )ضمانتنامه شركت در فرآيند ارجاع كار مي بايست داراي 3 ماه اعتبار از آخرين مهلت تحويل پاكات و همچنين 
قابليت تمديد به مدت 3 ماه ديگر باشد.(

تاريخدريافتاسنادمناقصه: از ساعت 7 صبح روز چهارشنبه مورخ 1٤02/2/20 لغايت ساعت 15 روز شنبه مورخ 1402/2/30 
 setadiran.ir نحوهدريافتاسنادمناقصه: مراجعه به صفحه اعلان عمومي سامانه تداركات الكترونيكي دولت به آدرس

تاريختحويلپاكاتمناقصه:حداكثر تا ساعت 8:30 روز چهارشنبه مورخ 1٤02/3/10
تاريخومحلبازگشاييپاكاتمناقصه: راس ساعت 10 صبح روز چهارشنبه مورخ 1٤02/3/10 - امور تداركات و قراردادهاي شركت برق منطقه اي سيستان و بلوچستان

نحوهتحويلپاكاتمناقصه: پاكات مناقصه كه توسط مناقصه گر تهيه مي شود مي بايست به دو شكل تحويل شود:
1- بارگذاري پاكات )پاكت الف، پاكت ب و پاكت )ج(( به صورت الكترونيكي در سامانه تداركات الكترونيكي دولت مطابق با زمان بندي.

2- تحويل فيزيكي فقط پاكت )الف( مناقصه مطابق با زمان بندي به آدرس زاهدان، حدفاصل دانش��گاه 37 و 39، دبيرخانه ش��ركت برق منطقه اي سيس��تان و بلوچس��تان، تلفن: 
٠٥٤٣١١٣٧٠٥٧

تحويلپاكاتبههردوروشالزاميست.
مدتانجامكار: 8 ماه شمسي

شرايطورودبهمناقصهعبارتنداز:
1- ارايه گواهينامه صلاحيت خدمات انفورماتيكي معتبر )در رسته سخت افزار( به همراه پيوست آن از سازمان برنامه و بودجه كشور با حداقل رتبه 5 يا گواهينامه صلاحيت پيمانكاري 

معتبر با حداقل رتبه 5 رشته ارتباطات و فناوري اطلاعات از سازمان برنامه و بودجه كشور
2- داشتن گواهينامه افتا معتبر با گرايش نصب و پشتيباني محصولات فتا
3- داشتن گواهينامه صلاحيت ايمني از وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي

4- تاييديه حراست شركت توانير
در صورت عدم ارايه هر يك از موارد مشروحه بالا مناقصه گر از فرآيند برگزاري مناقصه كنار گذاشته خواهد شد.

م الف 198
روابطعموميشركتبرقمنطقهايسيستانوبلوچستان

نوبت اول

شناسه آگهي: 1496912

شركتبرقمنطقهايسيستانوبلوچستان
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پيامكي 
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 تعادل 
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خبرروز

هشدار و آماده باش مديريت بحران براي خيزش گرد و غبار 
مديركل مديريت بحران اس��تان تهران نسبت به ورود توده گرد و غبار و وزش باد شديد و خيزش گرد و خاك در اين استان هشدار 
داد. حامد يزدي مهر با اشاره به صدور هشدار نارنجي سازمان هواشناسي مبني بر احتمال وقوع باد شديد و ورود ذرات گرد و غبار در 
استان تهران، گفت:  طبق پيش بيني سازمان هواشناسي مبني بر افزايش نسبتاً شديد وزش باد دوشنبه ۲۵ ارديبهشت ماه، مديريت 
بحران تهران به حالت آماده باش درآمده و دستگاه هاي مربوطه را نيز به حالت آماده باش درآورده است. يزدي مهر با اشاره به اينكه 
طبق پيش بيني ها، اين س��امانه در استان تهران تأثير بيشتري برجا خواهد گذاشت، افزود: در حال حاضر هشدار نارنجي سازمان 
هواشناسي و متعاقباً ابلاغ اين هشدار و دستورات لازم توسط اداره كل مديريت بحران به دستگاه هاي عضو ستاد بحران ابلاغ شده است.

آگهی فراخوان مناقصه عمومی )يک مرحله ای ( 
شهرداریايلامدرنظردارداجرایپروژههایذيلراازطريقمناقصهعمومیبهپیمانکارانواجدصلاحیتواگذارنمايدلذاازکلیهپیمانکارانحقیقیوحقوقیکهتمايلدارند
درمناقصهشرکتنماينددعوتبعملمیآيدتاضمناعلامآمادگیکتبیخودجهتدريافتاسنادمناقصهبهسامانهتدارکاتالکترونیکیدولت)ستاد(مراجعهنمايند.لازم
استپیمانکارانمحترمنسبتبهثبتپیشنهاداتخودطبقشرايطمناقصهبههمراهتائیدصلاحیتوسايراسناددرمدتتعیینشدهدرسامانهتدارکاتیدولت)ستاد(اقدام
نماينددرغیراينصورتبهپیشنهاداتیکهدرسامانهثبتنشدهباشدترتیباثردادهنخواهدشد.)غیرازضمانتنامههیچگونهاسنادیبصورتفیزيکیتحويلوترتیباثر

دادهنخواهدشد.(ضمناًتصويرضمانتنامهنیزبايددرسامانهثبتگردد.
-پیشنهادهایارائهشدهبهشرطیموردبررسیقرارمیگیرندکهاوراقوجدولهایتجزيهبخشنامهشماره96/132579مورخه1396/3/31تکمیلگردد.

-دراينمناقصهدستورالعملتعییندامنهقیمتهایمتناسبپیشنهادیدرمناقصاتيکمرحلهایودومرحلهایبهشماره94/158764مورخ94/7/13اعمالمیگردد.
تاريخفروشاسنادازتاريخ1402/2/25لغايت1402/3/3تاريختحويلپیشنهادقیمتروزسهشنبهمورخ1402/3/16-تاريخبرگزاریجلسهمناقصهروزچهارشنبهمورخ

1402/3/17درشهرداریايلامسالنجلساتبرگزارمیگردد.
-تضمینشرکتدرمناقصهبايستیبهصورتضمانتنامهبانکیارائهگردد.ضمنااينضمانتنامهبايدبرایمدتسهماهازتاريخاخذضمانتنامهمعتبربودهوتامدتسهماهديگرقابل
تمديدباشد.اينتضمیندرهنگامعقدقراردادوحداکثردرپايانمدتششماهمذکورآزادخواهدشد.مدتاعتبارپیشنهادقیمتپروژهنیزهمانندضمانتنامهبانکیمیباشد.

باتوجهبهصورتجلسهشورایمحترمفنیاستانبهشماره23/41/4058مورخ88/11/21استفادهازمصالحساختمانیمشمولاستاندارداجباریالزامیمیباشد.
-فقطضمانتنامهبانکیمعتبرقابلقبولبودهوچکهایتضمینشدهفاقداعتبارمیباشد.

-هزينهچاپآگهیبرعهدهپیمانکاربرندهمناقصهمیباشد.
-محلتأمیناعتبار:عمرانیاستانیبهشمارهطرح421لا153002میباشد.تخصیصطرحمبلغ8/481/000/000ريالبصورتنقدیومبلغ1/500/000/000ريالبصورتاسناد

خزانهبانماداخزا101بهسررسید1404/3/26میباشد.
شرحپروژه:جدولذيل

امورقراردادهایشهرداریايلام

نوبت اول

مبلغبرآوردمحلاجراعنوانپروژهرديف
)ريال(

مبلغضمانتنامه
مدتقراردادنوعقراردادرشتهپیمانکار)ريال(

تکمیلوبازسازیبخشیازرفوژبلوارپژوهش
فهرستبهايیساختمانوابنیه9/209/733/133461/000/000بلوارپژوهش)تکجدولمیانیوجدولکناری(

سال1402
ابنیه

2ماهو15روز

تجديد آگهي مزايده اجاره
 شماره ۵۰۰۲۰۰۱۴۳۱۰۰۰۰۰۲ شماره مرجع ۲

شركتسهاميآبمنطقهايبوشهردرنظرداردبهاستنادماده82قانونمحاسباتعموميوماده10آيیننامهمعاملاتشركتاراضيتحتمالكیتخودراواقعدرشبكهآبیاريو
زهكشيآبپخش)اراضيبندمحمدعبداله(بهمساحتتقريبي333هكتارمطابققوانینومقرراتموجودجهتسهدورهكشتازتیر1402لغايتخرداد1405بهصورتآبي)آبمازاد
)www.setadiran.ir(وبامشخصاتذيلراازطريقمزايدهعموميوباجزيیاتمندرجدراسنادمزايده،بابهرهگیريازسامانهتداركاتالكترونیكيدولت)دونوبتآبیاريتكمیلي

وباشمارهمزايده5002001431000002بهصورتالكترونیكيواگذارنمايد.
-تبصره:آببهايمصرفيمربوطبهدونوبتآبیاريتكمیليمطابقباتعرفهآببهايكشاورزيسالهايزراعي1402-1403،1403-1404و1404-1405محاسبهودرزمانآبیاري

بهصورتجداگانهوصولميگردد.
-تضمی�نش�ركتدرمزاي�دهبايدبهص�ورتضمانتنامهمعتبربانكيس�هماه�هياواريزوج�هنقدبهش�مارهحس�ابIR040100004001103406375983وشناس�هحس�اب
941295010100000000000000000000بهنامتمركزسپردهجاريشركتآبمنطقهايبوشهرنزدبانكمركزيجمهورياسلاميايرانارايهگردد.بهپیشنهادهايفاقدسپرده،سپردههاي

مخدوش،سپردههايكمترازمیزانمقرر،چكشخصيونظايرآنمطلقاترتیباثردادهنخواهدشد.
-هزينهخريداسنادمزايدهمبلغ2/500/000ريالميباشدكهميبايستبهحسابشمارهIR630100004001103403018818بهنامتمركزوجوهدرآمدشركتآبمنطقهايبوشهر
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فقر روزافزون مردم زير سايه بي تدبيري مسوولان 

گراني افسار گسيخته است
گليماندگار|

 حالا ديگر خريد كردن از فروشگاه هاي 
زنجيره اي كه مث��لا قيمت ها را كمتر 
اعلام مي كنند ي��ا خريد از ميادي��ن تره بار به يك 
روتي��ن روزانه براي مردم تبديل ش��ده اس��ت، اما 
ديگر مثلا ارزان فروش��ي اين محل ها هم نمي تواند 
دردي از م��ردم دوا كند، وقتي تنها طي يك س��ال 
مرغ از كيلويي ۲4 تا ۲6 هزار تومان به كيلويي 7۲ 
هزار تومان مي رسد البته اين قيمتي است كه شما 
مي توانيد در فروش��گاه رفاه و ميادين دولتي تهيه 
كنيد و اگر قرار باشد از مرغ فروشي هاي سطح شهر 
خريد كنيد اين قيمت به كيلويي بيش از 80 تا 8۵ 
هزار تومان هم مي رس��د. اي��ن روزها ديگر خوردن 
حداقل ماهي يك وعده گوشت و مرغ هم براي خيلي 
از خانواده ها امكان پذير نيست، در چنين شرايطي 
چه كسب و كارهايي كه به صورت غيرقانوني فقط 
به دليل اينكه خريداران حجاب را رعايت نكرده اند 
پلمپ مي ش��وند، چه كس��ي بايد براي اين شرايط 
پاسخگو باشد. خط فقر قرار است چند ميليون نفر 
ديگر را به زير بكشد تا مسوولان به فكر راه چاره اي 
باشند. البته وقتي مسوولي فيش حقوقي اش بالاي 
100 ميلي��ون تومان رقم مي خ��ورد و البته برخي 
از رانت اس��تفاده كرده و فرزندانشان را بدون هيچ 
تخصصي استخدام مي كنند و فيش حقوقي بالاي 
30 ميليون تومان برايشان صادر مي كنند، رسيدگي 
به وضعيت معيشت مردم نبايد خيلي هم براي آنها 
كه معيشت خودشان دستخوش تغيير محسوسي 
نمي شود، مهم باشد. براي كارگر و بازنشسته و معلم 
حداقل ها را در نظر مي گيرند، پرس��تاران بايد چند 
شيفت كار كنند تا بتوانند از عهده معيشت خود بر 
بيايند، بازنشس��تگان بايد به شغل هاي كاذب روي 
بياورند چون حقوق بازنشستگي شان كفاف 10 روز 
از يك ماه را هم نمي دهد، كارگران بايد چند شغل 
داشته باش��ند تا بتوانند هزينه هاي زندگي شان را 
پرداخت كنند و اما فرزند فلان عضو ش��وراي شهر 
به راحتي ماه��ي 30 و چند ميليون تومان دريافت 
مي كند. فلان مدير ش��هرداري فيش حقوقي 106 
ميليون توماني دارد و البته هميشه هم مسوولاني 

هس��تند كه بخواهند اين اتفاق ها را توجيه كنند. 
اينكه فيش هاي شامل حقوق عقب افتاده بود، فرد 

استخدام شده داراي فلان مدرك بوده و ...

   ماهي ۴۰ ميليون درآمد هم كافي نيست
اين روزها اگر س��ري ب��ه فروش��گاه ها بزنيد، اگر 
بخواهيد يك خريد كلي ماهيانه داش��ته باش��يد، 
حتم��ا وقت��ي به صندوق ب��راي حس��اب و كتاب 
مي رسيد، بايد مراقب قلبتان باشيد. در گذشته اي 
نه چندان دور، شايد 4 يا ۵ سال پيش خريد ماهيانه 
يك خانواده 3 نفره از فروشگاه رفاه، شهروند و... با 
احتساب خريد گوشت و مرغ و برنج و روغن و ديگر 
مايحتاج خانواده به س��ختي به يك ميليون تومان 
مي رس��يد اما حالا براي همين خريد بايد بيش از 
9 تا 1۲ ميليون تومان پرداخت كنيد. اين اعداد و 
ارقام قطعا طي تحقيق ميداني به دس��ت آمده و با 
اعداد و ارقامي كه مسوولان از روي حدس و گمان 

به آن مي پردازند كاملا متفاوت است.
هزينه اجاره بهای مسكن در معمولي ترين مناطق 
ش��هر يعني مناطق 10 به پايين براي يك خانواده 
س��ه نفره با يك ات��اق از 7 ميليون تومان ش��روع 
مي ش��ود و به 1۵ تا 18 ميليون تومان مي رس��د. 
حالا ام��ا هزينه هاي تحصيل تك فرزن��د خانواده 
كه اگر در معمولي ترين مدرس��ه هم ثبت نام شود 
نياز به مبلغ��ي بين 8 تا 1۵ ميلي��ون تومان دارد، 
البته احتمال بيمار شدن را هم بايد در نظر گرفت 
و ب��ه اين فكر ك��رد كه هزينه هاي حم��ل و نقل و 
جابه جايي پ��در و مادر و فرزند براي رفتن به محل 
كار و مدرس��ه هم خود هزينه اي است كه بايد در 
كل هزينه هاي زندگي لحاظ ش��ود. با يك حساب 
سر انگش��تي اگر در يك خانواده هر دو سرپرست 
يعني پدر و مادر كار كنند و درآمد داش��ته باشند 
ماهيانه به طور ميانگين 40 ميليون تومان كس��ب 
كنند كه البته اين براي بسياري از خانواده ها رويايي 
دست نيافتني اس��ت چرا كه پايه حقوق هاي اكثر 
افراد جامعه به بيش از 1۲ ميليون تومان نمي رسد. 
اما به هر حال 40 ميليون هم نمي تواند جوابگوي 
مخارج زندگي در كلان ش��هري مثل تهران باشد. 

در اين ش��رايط تكليف مردم چيست، چطور بايد 
هزينه هاي زندگي شان را تامين كنند.

    قطار گراني ترمز بريده
فرهاد معظمي، كارشناس اقتصادي درباره وضعيت 
اقتصادي و معيش��تي مردم به »تعادل« مي گويد: 
متاسفانه قطار گراني ترمز بريده است. اين شرايط 
نمي تواند نويد بخش اتفاقات خوبي باشد. مردم هر 
روز فقير تر مي شوند و اين مساله بيشتر و بيشتر به 
بي تدبيري و بي توجهي مس��وولان و البته انتخاب 
اشتباه راه حل هاي پيش��نهادي بر مي گردد. نكته 
مهم اين است كه بارها و بارها گفته شده نمي توانيم 
اقتصاد را با دس��تور و بخش��نامه و ابلاغيه مديريت 
كنيم. باي��د راهكارهاي عملي در اي��ن باره مد نظر 
قرار بگيرد. بايد دولت قبل از هر كاري و البته تمركز 
كردن بر هر مس��اله جانبي ديگر بر معيشت مردم 
تمركز كند و با استفاده از افراد كاربلد به اين وضعيت 

آشفته سر و سامان بدهد.
او مي افزايد: چاپ پول بدون پش��توانه مش��كل را 
دوچندان مي كند، از س��وي ديگر با مقروض كردن 
مردم به دولت نمي توانيم مشكلات معيشتي را حل 
كنيم. اساسا پرداخت يارانه اشتباه بود و حالا مساله 
كالابرگ هايي است كه مردم مي توانند به وسيله آن 
از اعتبار ماه بعد يارانه خود نيز استفاده كنند، به اين 
ترتيب مردم پيوسته به دولت مقروض هستند و اين 
نمي تواند مشكلات را حل كند، چرا كه تا وقتي قيمت 
اجناس كاهش پيدا نكند، هي��چ يارانه و كالابرگي 

نمي تواند ميزان فقر مردم را كاهش دهد. 

    چشم انداز متغيرهاي كلان اقتصاد 
نااميد كننده است

در يازدهم مرداد ماه 1400 يك ماه قبل از ش��روع 
به كار دولت جديد، گزارشي كارشناسي از سازمان 
برنامه و بودجه منتش��ر ش��د، كه اگر م��ورد توجه 
دولت جديد قرار مي گرفت در حال حاضر وضعيت 
اقتصادي كش��ور تا اين حد آش��فته نبود، بر اساس 
آن گ��زارش قيم��ت دلار در س��ال 140۲ ب��ه 46 
ه��زار تومان و در س��ال 1403 به 70 ه��زار تومان 

مي رس��يد، اما بر اس��اس گزارش موسسه توسعه و 
تحقيقات اقتصادي دانشگاه تهران كه در آن از 410 
 صاحب نظر اقتصادي و رشته هاي مرتبط با اقتصاد 
نظر سنجي ش��ده است، مشاركت كنندگان در اين 
نظرسنجي معتقدند كه چشم انداز متغيرهاي كلان 
اقتصادي كشور در سال 140۲ بسيار نااميدكننده 
اس��ت. نرخ رش��د اقتصادي نزولي و حتي برخلاف 
پيش بيني بانك جهاني يا صندوق بين المللي پول 
منفي هم خواهد بود. نرخ تورم صعودي و در دامنه 
48 تا ۵1 درصد نوس��ان خواهد كرد، قيمت ارز در 
خوش بينانه ترين حالت 70 هزار تومان خواهد شد 
و در بدترين حالت بيش از 90 هزار تومان. البته همه 
اينها منوط به آن اس��ت كه سياست خارجي ايران 

كماكان بر چرخ فعلي بچرخد. 

   اقتصاد به زبان ساده براي مردم فقر است
كوشا ميراميري، كارشناس اقتصاد نيز در اين باره 
به »تعادل« مي گويد: متاسفانه اقتصاد به زبان ساده 
براي مردم فقر است. ما نمي توانيم براي همه مردم 
در مورد شاخص هاي رشد نقدينگي و اقتصاد كلان 

و... صحبت كنيم، بايد اقتصاد را به زباني براي عامه 
مردم توضيح داد كه بتوانند به آن اش��راف داش��ته 
باشند، متاسفانه در حال حاضر رهاورد تمامي اين 
تعاريف براي مردم فقر اس��ت. اينك��ه هر روز تعداد 
بيش��تري ازمردم ق��درت خريد خود را از دس��ت 
مي دهند. ه��ر بار از مغازه اي بي��رون مي آيند بهت 
زده به كيس��ه خريد و فيش��ي كه در دس��ت دارند 
نگاه مي كنند، قيمت ها سر به فلك كشيده و كسي 
نمي داند قرار است با اين روند تا كجا توان ادامه دادن 

داشته باشد. 

   هر روز كيسه خريدمان
 كوچك تر مي شود

عاطفه از فروش��گاه كه بيرون مي آيد در حال حرف 
زدن با خودش است، به خريدها نگاه مي كند و معلوم 
است در حال حساب و كتاب كردن چيزهايي است 
كه خريده وقت��ي از او درباره مي��زان پرداختي اش 
مي پرس��م، با بهت زدگي مي گويد: هنوز خودم هم 
نمي دانم چه چيزهايي خريدم كه يك ميليون و 7۵0 
هزار تومان كارت كشيدم. به اين ترتيب تا آخر ماه 

بايد با ۲۵0 هزار تومان زندگي كنيم، از كيسه هاي 
خريدش مايع ماشين ظرفشويي را بيرون مي آورد 
و مي گوي��د آخرين بار اين را ب��ا قيمت 1۲0 تومان 
خريدم و ح��الا در فيش فروش��گاه زده 360 هزار 
تومان باوركردني نيس��ت، صابون دانه اي 30 هزار 
تومان اگر مردم پشت سرم توي صف نبودند حتما 

اينها را بر مي گرداندم. 
يك��ي ديگر از زناني كه از فروش��گاه بيرون آمده در 
حالي كه بلند بلند با خودش حرف مي زند، مي گويد: 
اينجا تازه از فروشگاه هايي است كه قيمت ها منصفانه 
است، اگر قرار باشد همين خريدها را از سوپر ماركت 
مح��ل انجام دهيم كه بايد چن��د برابر پول بدهيم، 
امروز معلوم ش��د كه تا اطلاع ثان��وي نه مي توانم از 
ماشين ظرفشويي استفاده كنم، نه ديگر از شامپو و 
نرم كننده اي كه هميشه مي خريدم خبري هست، 
بايد به همين ش��امپوهاي معلولي بسنده كنم. اگر 
قرار باشد پولي براي خريد مايحتاج خانه كه اساسي 
هستند و شكم بچه ها را سير مي كنند نگه دارم بايد از 
خيلي چيزهاي ديگر چشم بپوشم، البته خريد ميوه 

هم ديگر نبايد مثل سابق در ليست خريدم باشد.

گزارش

رويخطخبر

افزايش ۳۰ درصدي شكايت از پزشكان در ۱۴۰۱
معاون انتظامي سازمان نظام پزشكي ضمن تشريح 
وضعيت ثبت پرونده هاي شكايات پزشكي در سال 
گذشته، اعلام كرد كه بيش از ۲0 درصد از شكايت ها 
در حوزه اقدامات زيبايي و ترميمي بوده است. دكتر 
خردمند درباره آمار س��ازمان نظام پزشكي از پلمب 
مطب ها به دليل تخلفات احتمالي پزشكان، گفت: 
در آمار اخير افزايش معن��اداري در پلمب مطب ها 
و مراكز درماني نداشتيم. البته در زمان شيوع كرونا 
تعداد زيادي پلمب مطب يا مركز درماني به دليل عدم 
رعايت پروتكل هاي بهداش��تي صورت گرفت؛ اما با 
كاهش شيوع كرونا مي توان گفت كه در آمارهاي اخير 
افزايش معناداري در پلمب مراكز درماني نداشته ايم. 
او در ادامه صحبت هايش درباره پرونده هاي شكايت 
از پزشكان در سال گذشته نيز گفت: البته آمارهاي 
چند ماه پاياني سال گذشته هنوز به دست ما نرسيده 
است، اما در مجموع در ثبت شكايت از جامعه پزشكي 
حدود 30 درصد در سال 1401 نسبت به سال 1400 
افزايش داشته ايم. لازم به ذكر است كه در دوران كرونا 
به دليل كاهش مراجعات مردم براي اعمال الكتيو و 
همچنين كاهش مراجعه به مراجع قضايي، كاهش 
معناداري در ثبت شكايات پزشكي داشتيم. خردمند 
همچنين ضمن تاكيد بر جديت سازمان نظام پزشكي 

در رس��يدگي و برخورد با تخلفات احتمالي جامعه 
پزشكي، افزود: 46 درصد از پرونده ها در دادسراهاي 
انتظامي ثبت ش��ده و براي آنها كيفرخواست صادر 
شده اس��ت. در مجموع در سال گذشته بيش از 10 
هزار پرونده در كل هيات هاي انتظامي كش��ور ثبت 
شده است.معاون انتظامي س��ازمان نظام پزشكي 
تاكيد كرد: ميزان محكوميت در هيات هاي بدوي و 
تجديد نظر حدود ۵0 درصد بوده است كه اين آمار 
حاكي از جديت سازمان نظام پزشكي در رسيدگي 

به پرونده هاي شكايات پزشكي است. وي همچنين 
گفت: از اين آمار، در سال گذشته مجموعا 31 مورد 
محروميت كش��وري از طبابت داشتيم كه تنها يك 
مورد آن مادام العمر بوده و مابقي از ش��ش ماه به بالا 
بوده است. معاون انتظامي س��ازمان نظام پزشكي 
همچنين گفت: بيش از ۲0 درصد شكايت ها مربوط 
به اقدامات زيبايي و ترميمي بوده اس��ت. همچنين 
معمولا كيفرخواست هايي كه صادر مي شود در تهران 

بيشتر از ساير استان هاست.

ادامهازصفحهاول

بحران تورم و بي توجهي مسوولان

شكست روندها در بازار سهام

 كفاف خرج و دخلش��ان را نمي دهد، بلند اس��ت 
اما همچنان گوش ش��نوايي براي هيچ يك از اين 
مش��كلات وجود ندارد. به هر ح��ال اين وضعيت 
باعث مي ش��ود تا شمار بيش��تري از مردم امنيت 
معيشت خود را از دست بدهند، شمار بيشتري از 
مردم سفره هايش��ان كوچك تر شود، اين وضعيت 
فقر را در جامعه گسترش مي دهد و گسترش فقر 

در جامع��ه پيامدهاي اجتماعي زي��ادي به دنبال 
خواهد داش��ت. در واقع اين بي توجهي مسوولان 
به افزايش تورم خبر نداشتن آنها از قيمت ها و عدم 
كنترل افسار گس��يخته تورم مي تواند باعث بروز 
مشكلات بسياري براي خانواده ها شود، مشكلاتي 
از جمله خودكش��ي، فحش��ا، ط��لاق و.... در واقع 
اين بي توجهي ها به آس��يب هاي اجتماعي دامن 

مي زند، وضعيت را بغرنج مي كند و در نهايت امنيت 
اجتماعي را هم از بين مي برد. مساله اينجاست كه 
نمي توان با برگزاري نشس��ت و سخنراني و دادن 
وعده هايي كه هيچ ضمانت اجرايی ندارند، اقتصاد را 
بهبود بخشيد. با شعار نمي توان به جنگ مشكلات 
معيشتي مردم رفت. شرايط بحراني تر از آن است كه 
كسي بخواهد از زير بار مسووليت شانه خالي كند.

از اين نقطه به بعد مي توان تعادل بيشتري را انتظار 
داش��ت. يعني روزهاي مثبت و منفي متعادلي در 
بازار سهام به دور از هيجايانات خريد و فروش ظهور 
مي كند. اين براي سرمايه گذاران ايراني خبر خوبي 
است. اما اينكه تصور شود از اين نقطه به بعد هم بازار 

با فراز و نشيب بالا مواجه مي شود، بعيد است.با يك 
چني��ن توضيحاتي طي هفته هاي پي��ش رو، روال 
منظم و باثباتي را در بازار سهام مي توان پيش بيني 
ك��رد. در مجموع روال بازار مثبت خواهد بود. يعني 
نقاط منفي ب��راي س��رمايه گذاران ب��دل به نقاط 

س��ودآوري براي خريداران خواهند ش��د. بنابراين 
همان طور كه بازار به س��مت تعادل پيش مي رود، 
زمينه هايي براي مش��اركت و دستاوردس��ازي هم 
تجربه خواهد شد. دستاوردهايي كه در نهايت بازار را 

به وضعيت با ثباتي مي رساند.


